
نماینده مردم دشتســتان در مجلس شــورای اسلامی، 
شایعه سازی استعفای »مســعود پزشکیان« را خبرسازی 
افراد معلوم الحال یا اپوزیسیون دانســت و گفت: ایشــان 
رئیس جمهور مردم ایران هســتند کــه طی یک فرآیند 

دمکراتیک و مردم سالاری دینی انتخاب شدند.
ابراهیــم رضایی در گفت وگو بــا خبرنگار سیاسی ایرنا، 
درباره ســفر رئیس جمهور به اســتان بوشهر، گفت: یکی 
از برنامه های مهــم و رویکرد ارزشــمند دولت، توجه به 
اســتان های کم برخوردار و محروم و شــنیدن سخنان و 
دغدغه های اقشــار مختلف مردم، نخبگان و فرهیختگان 
در ســفرهای اســتانی است. اما این ســفرها نباید جنبه 
تشریفاتی داشته باشــد و رئیس جمهور و اعضای هیأت 
دولت باید از مناطق محروم بازدید کرده و مشکلات مردم 
در این مناطق را هم از نزدیک ببینند و به صورت گزینشی 
با مردم دیدار نکنند تــا بتوانند تصمیم دقیقی برای رفع 

مشکلات آنها اتخاذ کنند.
وی افــزود: تمرکز بر حل مشــکلات مــردم همراه با 
تخصیص اعتبــار یا اقدامات لازم بــرای اتمام پروژه های 
نیمه تمام از جمله برنامه های دولت چهاردهم در سفرهای 

استانی باید مدنظرقرار داده شود.
نماینده مردم دشتســتان در مجلس شــورای اسلامی 
با اشــاره به چالش های اســتان بوشــهر و توقــعی که از 
رئیس جمهور و اعضــای هیأت دولت در این زمینه وجود 
دارد، یادآور شد: استان بوشهر با چالش های زیادی مواجه 

است که از آن جمله پاســخگو کردن صنعت نفت، گاز و 
پتروشیمی به مردم اســتان و برخورداری از آب ســالم و 
بهبود راه های مواصلاتی اســت که البته رئیس جمهور و 
اعضای هیات دولت تصمیماتی در این زمینه اتخاذ کردند

رضایی، مسئله آب را یکی از چالش های اساسی استان 
بوشهر برشــمرد و افزود: پروژه هایی مثل سد دالکی باید 
تکمیل شــود و ما انتظار داریم کــه دولت اهتمام لازم را 
بــرای تکمیل این پروژه و پروژه های دیگری نظیر راه آهن 
و آزادراه بوشــهر - شیراز در دستور کار قرار دهد. چرا که 
ساماندهی و به نتیجه رسیدن پروژه های زیربنایی استان 
کــه با اقتصاد و معیشــت مردم گره خورده  اســت، قطعا 
رضایت مردم و بهبود شرایط اقتصادی استان و کشور را به 
همراه خواهد داشت.وی درباره موضوع تفویض اختیارات 
به اســتان ها که دولت چهاردهم بر آن تاکید دارد، گفت: 
این مسئله در رشد و شکوفایی استان بسیار کمک کننده 
اســت. چرا که اگر دولت در عمل به استان ها و به عنوان 
نمونه به مدیران اجرایی اســتان ها اختیار دهد تا بتوانند 
شــرکت های دولتی مستقر در اســتان را پاسخگو کنند، 
شــکوفایی و رویکردهای موثری در بخش های مختلف به 
سود مردم صورت خواهد گرفت.نماینده مردم دشتستان 
در مجلس درباره شایعه استعفای رئیس جمهور که پیش 
از این مطرح شده بود و پزشکیان در سخنان خود در جمع 
اقشــار مختلف مردم استان بوشــهر آن را کاملا رد کرد، 
گفت: ایشــان رئیس جمهور منتخب مردم ایران هستند 

که طی یک فرآیند دمکراتیک و مردم ســالاری دینی به 
عنوان رئیس جمهور انتخاب شــدند و طبق قانون اساسی 

سوگند یاد کردند.
رضایی خاطرنشان کرد: البته هر چند وقتی، افراد معلوم 
الحال، اپوزیسیــون یا مریض، چنین مســائلی را مطرح 
می کنند و مدعی هســتند رئیس جمهور استعفاء بدهد یا 
قرار اســت استعفاء دهد. اما پاســخ رئیس جمهور به این 
افراد معنادار بود و بهتر است که چنین شایعاتی در جامعه 
پخــش نکنند.به گزارش ایرنا، رئیس جمهور، در چهارمین 
ســفر استانی دولت چهاردهم به همراه چند تن از وزیران 
به اســتان بوشهر سفر کرد تا از نزدیک با مردم گفت و گو 
و مشــکلات این دیار را احصا کند.دیدار با اقشار مختلف 
مردم، نشســت با فعالان اقتصادی و کارآفرینان اســتان، 
نشســت با فعالان فرهنگی، سیــاسی و اجتماعی، بازدید 
از مجموعه صنعتی شــهید محلاتی، نشســت با نخبگان 
و فرهیختگان، بازدید از ســایت نیروگاه اتمی و نشســت 
شــورای برنامه ریزی وتوسعه اســتان از جمله برنامه های 
رئیس جمهور و اعضای هیات دولت در این ســفر ۲ روزه 
بود.مسعود پزشکیان در این سفر و در جمع اقشار مختلف 
مردم گفت: در زمان انتخابات شــعار نــدادم، بلکه باور و 
اعتقــاد خود را بیان کردم، الان هم بر همان باور و اعتقاد 
هســتم. به دنبال رئیس جمهور شدن نبوده ام اما به دنبال 
عزت و سربلندی و افتخار اسلام، دین و کشورمان هستم 

و تا آخر خواهم ماند.

در حــالی کــه از ماه ها قبل دولت جدید ســعی دارد در زمینه رفــع محدودیت های 
اقتصادی و سیاسی که حاصل تحریم های ســخت و فرساینده ایالات متحده است، راه را 
برای انجام مذاکرات بین ایران و ایالات متحده و حتی اگر امکان داشته باشد در چارچوب 
همان 5+1 مسیر را شــکل داده و به نتیجه ســازنده ای برسد ودر شرایطی در رسانه های 
داخلی و خارجی و نقل قول های مســئولان متعدد سیاسی و حتی رئیس مجلس مطرح 
شده اســت که همگان امید به رسیدن به نتیجه مطلوب و سازنده داشتند. اما اظهار نظر 
مقام رهبری در مورد رد مقوله مذاکره با ترامپ و عدم اعتماد به وی که ریشه در اقدامات 
دولت اول وی داشته، موجب شد تا افرادی که موافق مذاکره با ترامپ و دولت جدید ایالت 
متحده بودند تغییر موضع داده و انگار همان افرادی نبودند که مصرانه و بعضاً محتاطانه از 

لزوم مذاکرات مستقیم با آمریکا سخن به میان می آوردند. 
به راستی چه اتفاقی افتاده است؟!

بنده به عنوان نگارنده موضوع، قصد ندارم که از تحلیل و نگرش فردی استفاده کنم. در 
این هفته تلاش خواهم کرد نگاه جهانیان را نسبت به دولت دوم دونالد ترامپ مطرح سازم 
تا خود نتیجه بگیرید که آیا موضع گیری ســخت در برابر آمریکا و عدم نیاز به مذاکره با 

ایالات متحده مصلحت است یا نه؟
قبــل از بیان مطلب می خواهم اشــاره ای بــه اظهار نظر آنتونیو فرانچســکو گرامشی، 
اندیشمند، فیلسوف، نظریه پرداز و تحلیل گر انقلابی داشته باشم که گفته است: "دنیای 
قدیم در حال مرگ است و دنیای جدید برای تولد تلاش می کند: اکنون زمان هیولاها و 
گرگ ها است." این نقل قول معروف، در شرایط فعلی به نظر می رسد که نظم بین المللی 
قرن را تعریف کرده اســت. هر چند در برخی از پارامترها دستخوش تغییراتی شده است؛ 
اما بی ثمر نخواهد بود که به مطلبی از اروین چمرینسکی، رئیس دانشکده حقوق دانشگاه 
کالیفرنیا داشــته باشم که با ارزیابی رفتارهای دونالد ترامپ ابراز عقیده کرده و تصمیمات 
و رفتارهای ترامپ را بدون پشــتوانه عقلی و اظهار نظــرات وی را فاقد انگیزه های لازم با 

نگرش سیاسی می شمارد و نگران آینده جهان است. 
با این پیش ســخن باید گفت که در قرن بیستم تا به امروز دو لحظه مهم تاریخی نظم 
سیاسی جهان را دگرگون کرده اســت. اولین مورد پس از سال 1945 رخ داد که سیستم 
بین المللی کنونی با ایجاد ســازمان ملل متحد و نهادهای برتون وودز ایجاد شــد. دومین 
آن، در سال 1989 اتفاق افتاد که با فروریختن دیوار برلین معلوم شد که غرب در جنگ 

سرد پیروز شده است.
از آن زمان تا به امروز دنیا با شــرایط سیاسی تک قطبی مواجه اســت و مشــخصه آن 
یکپارچگی جهانی است. تضمین های امنیتی ایالات متحده از قوانین و هنجارهایی حمایت 
می کنــد که روابط اقتصادی بین المللی را شــکل می دهد. رهبــران آمریکا باور دارند که 

وابستگی متقابل اقتصادی بر رقابت های ژئوپلیتیکی غلبه کرده و باعث رونق می شود.
اما در طول ســال های گذشته آنچنان هم که تصور کنیم، دنیا در راستای خواسته های 
سیاسی ایالات متحده به صورت تک قطبی پیش نمی رود. دنیای امروز بسیار متفاوت جلوه 
می کند. هرچند جهــان چند قطبی موجودیت ندارد ولی بــا قدرت نمایی چین، روسیه، 
هند، ترکیه، برزیل، آفریقای جنوبی و کشورهای خلیج فارس و به ویژه جمهوری اسلامی 
ایــران از نظر برهم زنی هژمونی آمریکا نظم قدیمی را در کنار دیگر قدرت های نوظهور به 
چالش می کشند و خواستار شنیده شدن صدای رسای خود در شکل دادن به قوانین نظام 
بین المللی هستند. در همین حال خطری جدی در روابط بین الملل شکل گرفته است. به 
طوری که اعتقاد به ارزش های جهانی و ایده جامعه بین المللی کمرنگ شده و بسیاری از 
کشورها علی رغم داشتن روابط بسیار نزدیک و حتی استراتژیک بعضاً به ریاکاری سیاسی 
دســت می زنند. این را در جریان احتکار واکســن در طول پاندمی کووید-19 و واکنش 
جهان به جنگ اوکراین و روسیه و خاموشی معنادار و یا رفتار بی خاصیت در نســل کشی 

مردم غزه شاهد شدیم. 
علاوه بــر این فشــارها، دونالــد ترامپ، رئیس جمهــور آمریکا تهدید کرده اســت که 
ضمانت های امنیــتی حیاتی برای اروپا و ژاپن را پس می گیرد، بسیاری از ســازمان های 
بین المللی را ترک می کند و تعرفه های تجاری را هم بر دوســتان و هم بر دشمنان اعمال 

می کند. وقتی ضامن های سیستم غایب باشند، بعد چه می شود؟
خیل عظیمی از تحلیل گران سیاسی در سرتاســر جهان در نوشتارهایشان که پیوسته 
آنها را دنبال می کنم، دیده می شــود که نگران دنیایی هســتند که به سمت درجه صفر 
سوق می یابد. یعنی به ســمتی پیش می رویم که در آن قدرت جایگزین قوانین می شود. 
این شرایط نه تنها صلح جهانی را تضمین نخواهد کرد که شرایط همزیستی مسالمت آمیز 
را هم برای کشورهای در حال توسعه و حتی توسعه یافته دشوار خواهد کرد. سیاست ها 
و تصمیمات ترامپ دنیا را به ســمتی ســوق می دهد که ممکن است دنیایی از بلوک های 
بــزرگ منطقه ای پدیــد آید و ترامپ با آزمندی به گرینلنــد، تغییر نام خلیج مکزیک به 
خلیــج آمریکا و کانال پاناما و حتی طمع ورزی به غزه و تهدید جدی ایران مبنی بر اینکه 

"ایران یا جنگ را تصور کند یا ســازش نماید!" تلاش می کند بر نیم کره جهان تســلط 
یابد. در همین حال پوتین نیز در مذاکره تلفنی خود با ترامپ در روز چهارشــنبه گذشته 
در رابطه با اوکراین به توافق رسیده و به سادگی بخش های اشغالی اوکراین در جغرافیای 
سیاسی روسیه قرار خواهد گرفت تا صلح برقرار شود. چه بسا همین روسیه برای رسیدن 
به مطامع خود بر ســر خیلی از کشــورها و متحدان خود هم با ترامپ معامله کند. شاید 
هــم در دوره ترامپ و طی معاملات سیاسی، پوتین در صدد احیای قدرت اتحاد جماهیر 
شــوروی سابق بر بیاید و سایر کشــورهای منطقه  ای و خصوصاً قفقاز شمالی تسلط یابد. 
از ســوی دیگر، چین بر آسیای شــرقی چیره می شود و در صدد تسلط بر تایوان و توسعه 

قدرت در نیمکره شرقی است. 
دلایل تمام این مشــکلات و نگرانی ها به شکســت نظم قدیمی بر می گردد. زیرا نظام 
بین الملل نتوانســت فرصت کافی را برای شنیده شــدن خواسته های کشورهای در حال 
توســعه بدهد. اصلاحات لازم در کنار تحولات و دگرگونی های جهانی به وقوع پیوسته از 
نگاه سازمان ملل به دور ماند و سهم کشورها در شورای امنیت سازمان ملل متحد نادیده 
گرفته شد و می شــود. این معضل تنها در مسایل سیاسی نیست، بلکه در مسایل اقتصاد 
بین الملل نیز مشهود است. در اقتصادهای پیشرفته، عامل بحران ساز پیوسته نادیده گرفته 
شــده اســت. به طور مثال، تحریم های ظالمانه ایالات متحده آمریکا علیه ایران )به قول 
خودشان تحت فشــار قراردادن نظام جمهوری اسلامی است ولیکن دمار از روزگار مردم 
رنجور ایران در می آید.( و شکســت قراردادهای اجتماعی در ســطح مــلی در انطباق با 
تحولات اقتصاد جهانی از نمونه های بارز اســت. قراردادهای اجتماعی - قواعد، هنجارها، 
حقوق و تعهداتی که انســجام ملی و ثبات سیاسی را تشــکیل می دهند - بر همه چیز از 
نحوه سازماندهی خانواده ها گرفته تا نحوه رسیدگی به چالش هایی مانند بیکاری، بیماری 
و پیری تأثیر می گذارد. شکســت چنین نظم انکارناپذیری موجب می شود که تأمین رفاه، 
امنیت و هویت مشــترک جوامع دیگر به ویژه در اقتصاد کشــورهای در حال توســعه به 

مخاطره بیفتد. 
حال به قلب مســأله بر می گردم. مسائل اجتماعی داخلی از دو جهت بر نظم بین المللی 
تأثیر می گذارد. اولًا، امور داخلی و خارجی اغلب در یک دنیای به هم پیوســته یکســان 
است. بازارهای تجاری، اشتغال، بورس سهام و بازارهای ارز و طلا توسط تحولات اقتصادی 
جهانی شکل می گیرند. در همین حال، روندهای اجتماعی و فرهنگی از طریق رسانه های 
جمعی از مرزهای مجازی به ســمت جوامع سرازیر می شــوند و سیاست های یک کشور 
مقتدر و زیاده طلب بر نتایج کشورهای دیگر تأثیر می گذارد. در مرحله دیگر، نگرش مردم 
نســبت به قرارداد اجتماعی در داخل بر ادراک آنها از مســائل بین المللی تحت تأثیر قرار 
می گیرد و وقتی افراد احســاس رفاه و امنیت اقتصادی نکنند، به احتمال زیاد از شــرایط 
اقتصادی و چالش های موجود به ناله در بیایند. در چنین شرایطی اقبال موفقیت سیاست 

های داخلی و انطباق با شرایط جهانی بسیار کمتر می شود. 
باید معترف بود و قبول کرد که ســازندگان نظم جهــانی به طور متناقضی اخلاق 
سیاسی و انضباط روابط مشــترک را در ادوار مختلف بر حســب خواسته خود تغییر 
داده و خواهند داد. زیرا در چنین شــرایطی بیشــترین ســود را عاید خود می کنند. 
ترامپ را هر چند انســان تجارت پیشــه تصور می کنیم ولی به نظر می رســد گرگ 
های درنده هســته سیاسی و فکری وی به خــوبی می دانند و تحلیل می کنند که با 
به چالش کشیدن اقتدار دولت ها در ســطح داخلی و بین المللی می توانند بیشترین 
فشار را بر قراردادهای اجتماعی وارد سازند و متاسفانه زمینه شدیدترین واکنش های 
داخلی را فراهم آورند. این را در طول ســالیان گذشــته تجربه کرده اند. این پاشــنه 
آشیل سیاســت گذاری های اخیر کشــورهای تحت فشار بوده اســت که می تواند در 
مورد چگونگی حفظ حمایت سیــاسی اکثریت در جامعه و موفقیت یا عدم موفقیت 
سیاســت های اقتصادی ایفای نقش کند. ترامپ همین وضعیت را به خوبی در جامعه 
ایرانی درک کرده اســت. اکنون او هیولایی اســت که تصور می کند ایران از نظر رفاه 
اجتماعی، فرســایش اقتصادی، تضاد فکری در درون جامعه، دو قطبی شدن نگرش 
مــلی به نظام و حتی بروز روزنه های نفوذ امنیتی به نقطه چالشی رسیده اســت. لذا 
سیاســت هویج و چماق را پیشــه کرده است. با این نگرش، بدون پرده باید گفت که 
مذاکره در چنین حالت بینشی در برابر طرف مقابل به غیر از ضرر و واگذاری امتیازات 
بیشتر چیزی در بر نخواهد داشت. اما البته این نکته آخر نیست. بلکه سیاست ورزان 
کشورمان نیز با مهارت باید شرایطی را فراهم بیاورند که ضمن تثبیت همگامی داخلی 
در میان طبقات مردم، جلوگیری از شــکاف طبقاتی و مانع شدن از بروز بحران های 
اقتصادی و ایجاد فضای امیدواری، هیجان و روح ملی سعی نمایند، برای پنبه کردن 
رشته تفکرات طرف مقابل اقدام نمایند تا شرایط برای مذاکره معقول و مطلوب فراهم 
شــود. ناگفته پیداســت که تحقق مذاکره امری انکارناپذیر است ولی زمان و شرایط 

لازم را می طلبد.

معــاون اول رئیس جمهــور با بیان اینکــه رابطه 
سالمندان و شرایط اجتماعی ایران تغییر کرده است، 
گفت: آیین نامه اجرایی ساماندهی امور سالمندان باید 
متناسب با شرایط کنونی کشور به روزرسانی و کارآمد 

شود.
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی 
دولت، محمدرضا عارف در جلســه با اعضای »شورای 
ملی ســالمندی« گفت: مسئله ســالمندی در  ایران، 
پیچیدگی هــا و روش هــای خاص خــود را دارد، در 
کشــور ما رابطه عاطفی پدر و فرزندی همیشــه قوی 
و مســتحکم بوده و حتی اگر فرزند ۷۰ ساله هم بشود 
باز هم احساس عاطفی قوی پدر و فرزندی وجود دارد، 
اگر چه این فرهنــگ کمی آسیب دیده، اما باید تلاش 

کنیم تا تقویت شود.
در این جلســه که در دفتر معاون اول رئیس جمهور 
برگزار شــد، عارف بعد از شــنیدن گزارش دبیرخانه 
شورای ملی سالمندی و سخنان اعضای این شورا گفت: 

واقعیت این اســت که در دهه های گذشــته متاسفانه 
رفتاری در شان سالمندان با آنان انجام نداده ایم و این 
در حالی است که باید در زمینه فرهنگ سازی، آموزش 
و اطلاع رسانی کارهای بزرگی انجام می شد و در دولت 

چهاردهم باید این کمبودها جبران شود.
وی افزود:  این عدم فرهنگســازی و نامناسب بودن 
آموزش ها و اطلاع رســانی ها سبب شــده است که نه 
خانواده ها در این باره اطلاع کافی داشــته باشند و نه 
ســالمندان به درستی مطلع باشند که چه باید بکنند 

و بنابراین هر دو بخش در بلاتکلیفی به سر می برند.
معــاون اول رئیس جمهور با اشــاره به اینکه شیب 
پیری جمعیت در ایران تند است گفت: با وجود شیب 
تنــد پیری جمعیــت ولی آگاهی کافی در این زمینه 
در کشــور وجود ندارد، برخی کشورها دهه هاست که 
با این مســئله روبرو هستند و یاد گرفته اند که چگونه 
با ســالمندان جامعه رفتار کنند اما در ایران شــرایط 
به گونه ای اســت که فرزندان نمی توانند پاســخگوی 

درخواســت های ســالمندان باشــند و از آن طــرف 
 ســالمندان توقعاتی دارند که فرزندان نمی توانند آنها 
را بــرآورده کنند و این مســئله از مهمترین مســائل 
اجتمــاعی و فرهنگی اســت که باید بیشــتر به آن 

بپردازیم.
عارف با تاکید بر اینکه حوزه سالمندی، حوزه دولتی 
نیســت،  تصریح کرد: حوزه سالمندی، حوزه ای نیست 
که بشود با یک دســتور، کاری را درباره سالمندان و 
خانواده ها انجــام داد، ما تنها باید تســهیلگر باشیم، 
ابزار و زیرســاخت فراهم کنیم و آن وقت اســت که 
بخش هــای مختلف و نهادهــای خیریه با خودیاری و 
حمایت مردمی به میدان می آیند، در برخی کشــورها 
نهادهای خیریه مــردمی ورود پیدا می کنند، در آنجا 
دولت تصدی گری نمی کند بلکه تســهیلگری کرده و 
زمینه را برای مشارکت مردم و خیرین فراهم می کند 
و اگر این بخش ها در کشور ما هم فعال شوند، آن وقت 

توفیق زیادی حاصل می شود.

نماینده مردم دشتستان در مجلس:
شایعه سازی استعفای رئیس جمهور کار اپوزیسیون است

وفاق ملی؛ کلید عبور ایران از تله ترامپ

عارف: آیین نامه های حوزه سالمندان باید به روزرسانی شود
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 در میز تجاری گرجستان و آذربایجان شرقی تاکید شد؛

انعقاد موافقتنامه تجارت ترجیحی راهکار 
تجارت آذربایجان شرقی با گرجستان
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عصرآزادی/ سرویس اقتصادی: روابط تجاری با کشورهای همسایه شمالی 
به جهت نزدیکی مسافت برای فعالان اقتصادی آذربایجان شرقی از اهمیت 
ویژه ای برخوردار اســت تا از طریق تعامل بــا آنها بخشی از اهداف مدنظر 
بخش خصوصی این استانِ صنعتی در حوزه تجارت به منصه ظهور برسد..

برگزاری سلسله کارگاه های مهارت 
های زندگی، با حضور روانشناس 

کودک “فرناز عباسیان”

))با موضوع: آشــنایی با احساســات، این کارگاه با محتوای ]]احساس 
شــادی[[ از طریق  بازی درمانی، قصه درمانی، نمایش خلاق، گفت و گوی 
فعال و....(( با حضور روانشناس بالینی و طرحواره درمانگر و مدرس مهارت 

های زندگی و بازی درمانگر کودک و نوجوان ))فرناز عباسیان((....

دروژدک، خرید طلایی تراکتور
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طنین تجلیل از مرد موسیقایی بین المللی 

تبریزدر چهلمین جشنواره موسیقی فجر
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خبار خبارا ا

مسعود پزشکیان در پنجمین سفر استانی خود به 
استان بوشهر رفت و علاوه بر حضور در جمع فعالان 
اقتصادی و فعالان سیاسی، اجتماعی و فرهنگی این 
اســتان، از نیروگاه اتمی بوشهر، صنایع کشتی سازی 
شهید محلاتی بوشهر و شرکت صنعتی دریایی ایران 

)صدرا( بازدید کرد.
به گزارش ایســنا، رئیس دولت چهاردهم به همراه 
تعــدادی از اعضای هیات دولت در پنجمین ســفر 

استانی خود به بوشهر رفت.
بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته، در جریان این 
سفر معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی، 
وزیر جهاد کشــاورزی، وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
وزیر نفــت، معاون رئیس جمهور در امور زنان و وزیر 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی هم در شهرســتان های 
استان بوشــهر حضور یافتند و به عنوان معین دولت 

مشکلات و دغدغه های مردم را پیگیر شدند.
ترامــپ از مذاکره حرف می زند امــا تمام راه ها را 

می بندد/ تا آخر خواهم ماند
مسعود پزشکیان در اولین برنامه سفر خود در جمع 
مردم بوشــهر حضور یافت و با اشاره به اینکه رئیس 
جمهور آمریکا در دســتورالعمل ابلاغی خود گفته ما 
تروریســت هســتیم و نظم منطقه را بر هم زده ایم، 
گفت: 18 هزار نفر از مردم و مســئولان و دانشمندان 
مــا را ترور کردنــد و بعد می گویند اینها تروریســت 
هســتند. دنیا به کجا رسیده کــه آن فردی که دم از 
حقوق بشر می زند، خودش ترور می کند و از اسرائیل 
حمایت تسلیحاتی می کند و می گوید دنبال امنیت 
منطقه هستیم. بعد پشت تریبون می گوید می خواهم 
با ایران مذاکره کنــم. از آن طرف همه راه ها را دارد 
می بنــدد و با دنیا دعوا می کند که با ایرانیان معامله 

نکنید بعد می گوید دنبال مذاکره با ایران هستم.
رئیــس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود 
گفت: در انتخابات شــعار نــمی دادم، بلکه باورم را 
گفتم و الان بر همان باور هســتم. من دنبال رئیس 
جمهور شــدن نبودم اما دنبال عزت و ســربلندی و 
افتخار کشور و دین مان هستم و تا آخر خواهم ماند

*باید در باور ما این شکل بگیرد که می مانم و 
خاکم را می سازم

رئیس جمهور درادامه اولین روز از ســفر اســتانی 
دولت وفاق ملی به اســتان بوشــهر، در جمع فعالان 
اقتصادی این استان تاکید کرد: نباید یک دانشجو یا 
استاد تصور کند که حالا که وضعیت اینطور است از 
ایــران می روم. باید هر روز برای خود تکرار کنیم که 
من درســت می کنم. باید در باور ما این شکل بگیرد 

که می مانم و خاکم را می سازم.
*چرا باید کشــورمان با یک سخنرانی از آن 

طرف دنیا به هم بریزد؟
رئیس  قوه مجریه، در نشســت با فعالان سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی استان با خواندن شعری از اقبال 
لاهوری در نفی وابســتگی و امید واهی داشــتن به 
بیگانگان افزود: من شــعر »همچو آیینه مشــو محو 
جمــال دگران« را بارها در محافل مختلف خوانده ام 
چون بــا آن زندگی کرده ام، چــرا باید مملکت ما با 
ســخنرانی یک رئیس جمهور در آن ســر دنیا همه 

چیزش به هم بخورد؟ چرا ما نباید  بتوانیم مشکل مان 
را حل کنیم؟ چه کــسی گفته آنها می توانند جلوی 
ما را بگیرند و ما نخواهیم توانســت گلیم خودمان را 
از آب بیرون بکشیم؟ کافی اســت به این باور برسیم 

که ما می توانیم و آنها نمی تواند جلوی ما را بگیرد.
در آغاز دومین روز ســفر استانی دولت وفاق ملی 
به بوشــهر، پزشــکیان از صنایع کشتی سازی شهید 

محلاتی در این استان بازدید کرد.
صنایع کشتی سازی شهید محلاتی از سال 1۳۷5 
بــه منظور طراحی، ســاخت، تعمیرات و بازســازی 
شــناورهای آلومینیــومی، فــولادی، فایبرگلاس و 

سازه های دریایی شروع به کار کرد.
لازم به ذکر اســت که این مجموعــه دارای امکانات 
به روز از قبیــل آب گیری و آب اندازی متعدد، شــامل 
سرسره به ظرفیت سه هزار تن، سینکرولیفت )آسانسور 
کشــتی( ۶۰ متری به ظرفیت یک هــزار تن و فضای 
کارگاهی مورد نیاز در صنایع دریایی شامل کارگاه های 
سازه، مکانیک، تأسیسات، تراشکاری، رنگ و تزئینات و 
تجهیزات به روز مانند انواع جرثقیل سبک و سنگین و 

ماشین آلات متناسب صنعت کشتی سازی است.
رئیس جمهور همچنین ســوار بر شناور، به شرکت 
صنعــتی دریایی ایران )صــدرا( رفت و از بخش های 

مختلف یارد جنوبی این شرکت بازدید کرد.
پزشــکیان در این بازدید که در زیر بارش شــدید 
باران صورت گرفــت، در جریان آخرین فعالیت های 
شــرکت صدرا در زمینه های صنعت کشتی ســازی، 
ساخت ســکوهای نفتی و گازی و ساخت اسکله ها و 

دیگر تأسیسات دریایی قرار گرفت.
شــرکت صنعتی دریــایی ایران )صــدرا( با هدف 
ســاخت و تعمیر کشتی در ســال 1۳4۷ در بوشهر 
با تعمیر و ســاخت انواع شــناورهای دریایی فعالیت 
خود را آغاز کرد و در ســال های پــس از انقلاب بنا 
بــر نیاز روزافــزون و تقاضای حاکــم در بازار خلیج 
فــارس و دریــای خــزر فعالیت خــود را در صنایع 
فراساحل گسترش داد. شرکت در حال حاضر مجهز 
به جامع ترین و کامل تریــن امکانات جهت طراحی، 
مهندسی، ســاخت، حمــل و نصب انواع ســازه ها و 

شــناورها اســت. این مجموعــه دارای کارخانه ها و 
تجهیزات دریایی در بوشــهر و دریای خزر )بهشهر( 
میباشد که خدمات لازم و وسیعی را در خلیج فارس 

و دریای خزر تامین می نمایند.
*کارهای جوانان ما در کشتی سازی چشمگیر 

است
رئیــس دولت در جریــان این بازدید بــا تاکید بر 
اینکــه ما به جوانــان خود افتخــار می کنیم، افزود: 
کارهایی که جوانان ما در کشــتی سازی انجام دادند 
واقعا خیلی چشــمگیر است. زمانی که آدم می آید و 
اینجاها را می بیند و تلاش این عزیزان و توانمندی ها 
را می بینــد، غبطه می خورد که چــرا تا حالا  کمتر 

توانستیم از اینها پشتیبانی کنیم.
*ترامپ! اگر مرد گفت وگو هستی چرا نامردی 

می کنی؟
رئیس جمهــور در ادامه برنامه هــای دومین روز 
سفرش به بوشهر در نشست با فرهیختگان و نخبگان 

استان حضور یافت.
پزشــکیان در بخشی از اظهاراتش در این نشست 
گفــت: ما نمی گوییم گفت وگو نــمی کنیم و حرف 
نــمی زنیم، اما وقتی ترامپ می آید می گوید شــما 
اول باید این کار را کنید بعد آن کار را کنید و سپس 
تمام تحریم ها را علیه ما اعمال می کند، بعد می گوید 
بیایید گفت وگو کنیم. اگر مرد گفت وگو هســتی چرا 
نامردی می کنی؟ چرا راه آب و نان و دارو و غذا را بر 
مردم می بندی؟ اینها دنبال گفت وگو نیستند بلکه 
می خواهند مقابل اینها ذلیل شــویم. ما با نیروهای 
خود قادر هســتیم خیلی از مشــکلات خود را حل 
کنیم. این ها نمی تواننــد راه ما را ببند ما راه را پیدا 
می کنیم. به شرط اینکه با هم دعوا نکنیم و به افراد 

شایسته و عالم میدان دهیم.
*باید فرزندانی تربیــت کنیم که به توانایی 

رفع مشکلات کشور باور داشته باشند
رئیس دولت چهاردهم سپس با حضور در نشست 
توســعه عدالت در فضای آموزشی با مشارکت مردم، 
ضمن تاکید بــر اینکه دانش آموز باید باور داشــته 
باشــد می تواند برای مردم خدمت کند، افزود: نباید 

در مدرســه دانش آمــوزی را پــرورش دهیم که از 
مدرســه بیرون نیامده به فکر خارج رفتن اســت. ما 
باید بچه هایی تربیت کنیم که به کشور خود تعصب 
داشــته و درس بخوانند تا سرزمین خود را بسازند و 

مشکل کشور را حل کنند.
وی با اشــاره به اینکه ما را تهدیــد می کنند که 
مراکز هســته ای ما را می زنند، گفت: بزنید اما مغز 
بچه هــای ما را که نمی توانید نابــود کنید. اگر 1۰۰ 
مرکز هسته ای را بزنید بچه های ما هزار تا می سازند. 
باید بچه هــایی تربیت کنیم که به ســرزمین خود 
تعصب داشــته و به فکر ساختن آن باشند. باید بچه 
هایی تربیت کنیم که باعث ســربلندی خود، منطقه 
و کشورشــان شــوند. در مدیریت قدم اول آموزش 
است. همه بدی ها  به خاطر این است که در مدارس 
نتوانستیم درست دانش آموزان خود را پرورش دهیم

در ادامه پنجمین ســفر اســتانی دولت وفاق ملی، 
رئیس جمهور  به همراه رئیس سازمان انرژی اتمی از 

نیروگاه اتمی بوشهر بازدید کرد. 
مســعود پزشــکیان از بخش های مختلف فاز اول 
نیروگاه اتمی بوشــهر، از جمله اتاق کنترل و توربین 
آن بازدید کرد و با توضیحات مدیران و کارشناســان 
نیروگاه، از جزئیــات فعالیت ها و تولید و انتقال برق 

تولیدی این نیروگاه به مدار مطلع شد.
وی همچنین از کارگاه عملیاتی احداث فازهای ۲ 
و ۳ نیروگاه اتمی بوشــهر نیز بازدید کرد و در پایان 
این بازدید دســتور نصب اولین بخــش از تجهیزات 
مهم ســاختمان راکتور واحد دوم بــا هدف ارتقای 
شــاخص های ایمنی و نیز گودبرداری ساختمان های 

پمپ خانه واحدهای ۲ و ۳ را صادر کرد.
*علت نارضایتی مردم وعده های عمل نشده 

است
در جلســه شــورای برنامه ریزی و توسعه استان 
بوشهر نیز، رئیس جمهور با بیان اینکه اگر وعده های 
الکی هم دهیم به نارضایتی مردم می انجامد،  اظهار 
کــرد: علت نارضایتی مردم هم همین وعده هاســت. 
بضاعت ما مشخص است. ما مصمم هستیم با کمک 
مــردم و همراهی و همدلی مشــکلات مردم را حل 
کنیم. علی رغم همه مشکلات و گرفتاری ها ما تلاش 

خواهیم کرد.
*اگــر بتوانیم انســان های خلاق و توانمند 

تربیت کنیم آینده کشور تضمین می شود
پزشــکیان در پایان سفر اســتانی خود به بوشهر 
در گفت وگــویی تلویزیونی، با بیــان اینکه ما مصمم 
هســتیم امکانات آمــوزشی را فراهم کرده و مدارس 
را با مشــارکت مردم بســازیم، خاطرنشان کرد: اگر 
بتوانیم انســان های توانمند و خلاق و باهوش تربیت 
کنیم آینده کشور تضمین می شود، اما اگر بخواهیم 
پــول دهیم و این دانش را بخریم مدام باید این پول 
را بپردازیم. جوانان خزائن تمام نشــدنی کشــور ما 
هستند. در تلاش هستیم مسئله آموزش بچه ها را با 
کیفیت مناسب هم از جهت فضا و هم از جهت روش 
آموزشی در کل کشــور دنبال کنیم. همه راه آهن و 
بندر و انرژی یک طرف اما آموزش نســل جوان یک 

چیز دیگر است.

از پاسخ به اظهارات ترامپ تا دستور عملیات اجرایی در نیروگاه بوشهر
سفرنامه بوشهر پزشکیان

گویا آذربایجان  شــرقی، ششــمین استان دارای 
بیشترین شــرکت  های دانش  بنیان در سطح کشور 
اســت در حالی که متاسفانه از لحاظ سهم دریافتی 
اعتبارات، سی امین اســتان بــوده و اصلًا از وضعیت 
مطلوبی برخوردار نیست؛ واقعیتی تلخ که با ظرفیت 
های بی نظیر آذربایجان تناســبی نــدارد و معلوم 
نیســت چرا در سنوات گذشته توجهی به این قضیه 

نشده است...
* آذربایجان شــرقی باید بــه هاب هوش 

مصنوعی کشور تبدیل شود
مشــاور رئیس جمهــور در امــور همکاری های 
اقتصــادی با تاکید بر اینکــه منابع صندوق نوآوری 
و شــکوفایی باید در مسیر درست صرف شود گفت: 
بیش از 9۰ درصد اقتصاد آذربایجان شــرقی دست 
بخش خصوصی است و همین امر ضرورت تخصیص 

منابع بیشتر صندوق به استان را دوچندان می کند.
"معصومــه آقاپور علیشــاهی" با اشــاره به اینکه 
باید کمک کنیم تا آذربایجان شــرقی به هاب هوش 
مصنوعی کشــور تبدیل شــود افزود: در بسیاری از 
موارد اقتصادمان به شکل خصوصی است که دولت و 
عوامل دولت، آنها را مدیریت می کنند لذا بازار کاری 
به بخشنامه ها و مصوبات دولت نداشته و مسیر خود 
را طی می  کنــد و افزایش قیمــت نرخ دلار، فضا را 
برای فعالیت واحدهای تولیدی بسیار دشــوار کرده 

است.
به  نیاز  استان  بنیان  دانش   * شــرکت های 

کارگاه و محل استقرار دارند
اســتاندار آذربایجان  شــرقی ضمن ابراز تاسف از 
سهم ناچیز این اســتان از اعتبارات صندوق نوآوری 
و شــکوفایی، از انجام اقداماتی در رابطه با حمایت از 
پروژه  ها و طرح های نوآورانه و فناورانه در آذربایجان  
شــرقی، راه  اندازی کارخانه نــوآوری، کمک به راه  
اندازی صندوق های CVC یا همان شرکت سرمایه 
گذاری خطرپذیر شــرکتی و VC یا همان شرکت 
ســرمایه گذاری کلاسیک ریســک پذیر در سطح 

استان در قالب این تفاهم  نامه خبر داد.
"بهرام سرمست" با اشــاره به راه  اندازی کارخانه 
نوآوری در اســتان قم افزود: جــای تعجب دارد که 
استانی صنعتی همچون آذربایجان  شرقی که دارای 
ظرفیت دانشــگاهی و سرمایه انســانی ویژه است، 
تاکنون موفق به راه  اندازی کارخانه نوآوری نشــده 
است لذا شــرکت های دانش  بنیان برای فعالیت نیاز 
به کارگاه و محلی برای استقرار دارند و در این زمینه 
خواســتار تخصیص اعتبارات لازم از سوی صندوق 

هستیم.
* حمایــت از دانــش  بنیانی هــا به تولید 

محصولات باکیفیت  منجر می شود
رئیس اتــاق بــازرگانی تبریز با تاکیــد بر اینکه 
مشــکلات واحدهای صنعتی هر روز بیشــتر شده و 
شــرایط برای فعالیت اقتصادی ســخت تر می شود 

خواســتار همراهی دولت و بانک ها در اعطای وام و 
تسهیلات شد.

"یونس ژائله" ضمن ابراز خرسندی از انعقاد تفاهم  
نامه سه  جانبه بین استانداری، اتاق تبریز و صندوق 

نوآوری و شــکوفایی افزود: حمایت از شــرکت های 
دانش  بنیان به تولید محصــولات باکیفیت تر منجر 
شده و می تواند برای کشور درآمد ارزی ایجاد نماید

وی بــا ذکر این نکته که برای نجات کشــور باید 

برنامه دقیقی با مشارکت بخش خصوصی ارائه شود 
اضافه کرد: در حال حاضر هم فعالان اقتصادی و هم 
مردم تحت فشــار اقتصادی هستند و با تداوم روند 

فعلی، باید آماده روزهای دشوارتری نیز باشیم.

* ضریب نفوذ صندوق سرمایه  گذاری استان 
باید به ۷۰ درصد برسد

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی کشور از اشتغال 
4۰۰ هزار نفر در شــرکت های دانش  بنیان سراسر 
کشور خبر داد و گفت: 1۰ هزار شرکت دانش  بنیان 
بخــشی از نیازهــای کالاهای تحریمی، اشــتغال و 
نیازهای کشــور در بخش های مختلف را تامین می  

کنند.
"محمدصــادق خیاطیان" ظرفیت شــرکت های 
دانش  بنیان آذربایجان  شــرقی را بسیار بالا توصیف 
کرد و افزود: امیدواریم شهرداری یا هر ارگان دیگری 
که در راســتای تجهیــز و تامین زیرســاخت های 
کارخانــه نوآوری فعالیت خواهند کرد، اقدامات بلند 

مدتی داشته باشند.
وی از اعطای تسهیلات یکهزار میلیارد تومانی به 
شرکت  های دانش  بنیان این استان خبر داد و اضافه 
کرد: نزدیک به ۲۰۰ میلیارد تومان به شــرکت های 
خُرد و بیش از 8۰۰ میلیارد تومان به شــرکت های 
دانش  بنیان بزرگ اســتان اعطا کردیم و امیدواریم 
ضریب نفوذ صندوق سرمایه گذاری در این استان را 

به ۷۰ درصد افزایش دهیم.
* با روند فعلی توسعه و پیشرفت پارک علم 

و فناوری کاهش می  یابد
رئیس پارک علم و فناوری آذربایجان  شــرقی به 
افزایش ظرفیت کارخانه نوآوری این اســتان تاکید 
کرد و گفــت: ظرفیت کارخانه حدود 5 هزار و ۶۰۰ 
مترمربع بود ولی پیشــنهاد پارک علم و فناوری به 
شــهرداری تبریز بــرای افزایش ظرفیــت 19 هزار 
مترمربعی اســت و حدود 9۰ میلیــارد تومان منابع 
برای تجهیز و نوسازی سوله های کارخانه نیازمندیم

"ســعید جعفری  راد"، از کاهش سهم پارک علم 
و فناوری از صندوق  های ســرمایه  گذاری اســتان 
ابراز گلایه  مندی کرد و افزود: آذربایجان  شــرقی دو 
صندوق منطقه ارس و اســتان دارد که متاسفانه در 
سالهای گذشته سهم اعتبار پارک علم و فناوری در 
صندوق منطقه ارس از 1۷ به 9 درصد و در صندوق 
استان نیز از 1۷ به 1۳ درصد رسیده است که با این 
روند اختصاص منابع، توسعه و پیشرفت پارک علم و 

فناوری کاهش می  یابد.
* شرکتهای دانش  بنیان به  سختی در حال 

توسعه و پیشرفت هستند
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی 
عمده مشــکل شــرکت  های دانش  بنیان را تبدیل 
صنعت تولیدی به ثروت عنوان کرد و گفت: شرکت  
های دانش  بنیان مشــکلات متعــددی دارند که به  

سختی در حال توسعه و پیشرفت هستند.
"صابــر پرنیان" به تامین زیرســاخت مناســب 
برای شــرکت های دانش  بنیــان تاکید کرد و افزود: 
می  توانیــم با انعقاد تفاهم  نامه با مشــاور و  معاونت 
نــوآوری رئیس جمهور، الگوی جدیدی در تبریز که 
به عنوان شهر اولین هاست به صورت پایلوت، زمینی 
را به صورت اســتیجاری برای اســتقرار شرکت های 

دانش بنیان در نظر بگیریم.
* حدود ۶۳ شرکت دانش بنیان آذربایجانی 

منتظر اعطای زمین هستند
از قرار معلوم و بر اســاس آمارها، از ۳۶4 شرکت 
دانش بنیان آذربایجان شرقی ۲۷4 مورد نوپا هستند 
و از بیــن این شــرکت ها، 14۰ شــرکت هیچگونه 
تســهیلاتی از صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست 
جمهــوری دریافــت نکرده بودند در حــالی که ۶۶ 
شرکت دانش  بنیان نوآور با فروش بیش از 5 میلیارد 
تومان و ۲4 شرکت فناور در استان فعالیت می  کنند

بدین ترتیب متاسفانه هم اکنون ۳5 شرکت دانش  
بنیان استان در انتظار دریافت حمایت و ۶۳ شرکت 
دیگر نیز منتظر اعطای محل فعالیت خود هستند و 
در حالی که سهام سرمایه صندوق آذربایجان شرقی 
از ۶۰ میلیارد تومان به 5۰۰ میلیارد تومان افزایش 
یافته اما، نوع حمایت ها از این قبیل شــرکت های 

عمدتاً نوپا تعریفی ندارد!

رئیس صندوق نوآوری رئیس صندوق نوآوری 
کشور می گوید با کشور می گوید با 

اعطای یکهزار میلیارد اعطای یکهزار میلیارد 
تومان تسهیلات به تومان تسهیلات به 

شرکت های دانش بنیان شرکت های دانش بنیان 
آذربایجان شرقی باید آذربایجان شرقی باید 
ضریب نفوذ صندوق ضریب نفوذ صندوق 

سرمایه  گذاری در این سرمایه  گذاری در این 
استان به استان به ۷۰۷۰ درصد  درصد 

افزایش یابدافزایش یابد

دستِ کوتاه آذربایجان
از اعتبارات دانش بنیان

اهم مباحث نشست شماره ۱۰۸ شورای گفتگوی دولت و 
بخش خصوصی آذربایجان  شرقی به روایت "عصرآزادی"

زاده صادق  عصرآزادی/ شهرام 
یکصد و هشتمین نشســت شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی آذربایجان  
شــرقی که معمولًا در پارلمــان بخش خصوصی تبریز برگزار می شــد این بار در 
عمارت اســتانداری آذربایجان شرقی تشکیل گردید و در آن مشاور رئیس جمهور 
در امور همکاری های اقتصادی به عنوان مهمان ویژه، اســتاندار آذربایجان  شرقی، 
رئیس اتــاق بازرگانی تبریز و نمایندگانی از بخــش خصوصی و دولتی را همراهی 

کرد.
۱۴۰۳ این شــورا با محوریت بررسی تعیین و تکلیف مالکیت  نشســت بهمن ماه 

محل کارخانه نوآوری تبریز و تعریف پروســه جذب منابع صندوق جهت تســریع 
در راه  اندازی و بررسی راهکارهای تســهیل دسترسی به منابع صندوق نوآوری و 

البته شکوفایی برای شــتابدهی به اکوسیستم نوآوری استان برگزار شد.
از نکات جالب توجه این نشســت می توان به امضای تفاهم نامه سه جانبه همکاری 
اســتانداری آذربایجان شرقی و اتاق بازرگانی تبریز با صندوق نوآوری و شکوفایی 
اشاره کرد که مشــتمل بر ۹ ماده بوده و در راستای تحقق شعار سال، رشد تولید 
گســترش فعالیت های اقتصادی و نوآورانه در سطح استان و ایجاد بستری مناسب 

برای توســعه پروژه های نوآورانه و حمایت از کارآفرینی در منطقه صورت گرفت.

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

طنین تجلیل از مرد موسیقایی بین المللی تبریزدر 
چهلمین جشنواره موسیقی فجر

محمد فرج پور باسمنجی
اگر شــهرداری به جای هفتــه پرهزینه فرهنگی، آهنگ تبریــز را با فخرالدینی 

می ساخت نام بزرگ تبریز در تاریخ ماندگارتر می شد. 
نام بزرگ فرهاد فخرالدینی  رهبر ســابق ارکســتر ملی ایران  در همه اجراهای 
جشــنواره بین المللی موسیقی فجر در تهران و شهرهای بزرگ کشور سایه انداخته  
و تجلیل از فرزند موسیقایی بین المللی تبریز به مراکز استان ها کشیده شده است

چهلمین جشــنواره بین الملــلی موسیقی فجر به همــت معاونت هنری وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی و با همــکاری دفتر موسیقی ارشــاد و انجمن موسیقی 
ایران و بنیاد رودکی از ۲۳ تا ۲9 بهمن ماه جاری در تهران و اســتان های کشــور 
همزمان در حالی برگزار می شــود که  صدها قطعه موسیقی به زبان های فارسی ، 

ترکی، عربی، بلوچی،
ترکمنی، کردی ودیگر زبان های ملل ایران در تهران و شــهرهای بزرگ کشور و 
مراکز استان ها از سوی برگزیدگان گروه های موسیقی کشور در حال اجرا بوده  که 
در همه این اجراها نام بزرگ رهبر ســابق ارکستر ملی ایران طنین انداز می شود و 
آهنگ ســازان و خوانندگان اجراهای خود را به فرهاد فخرالدینی تقدیم می کنند. 
اجرا های روز نخســت این رویداد در تهران نیز به پاس یک عمر فعالیت هنری در 
حوزه موسیقی، پژوهش، تالیف، آهنگسازی و رهبری ارکستر ملی،  در حالی به فرهاد 

فخرالدینی تقدیم شد که سردمداران موسیقی ملل ایران نیز  آهنگ ها واجراهای
خود را به زبان های فارسی  ،ترکی آذربایجانی ،عربی،ترکمنی،

بلوچی،کــردی نثــار مــرد بزرگ 
موسیقی ایران کردند.

نام گــذاری خیابــانی در تبریز به 
نام این نامی بزرگ موسیقی ایران و 
ساخت آهنگ تبریز توسط استاد بی 
بدیل در حیــن حیاتش و ماندگاری 
در تاریــخ ، بــرای متولیــان امــور 
اگر شهرداری  پیشنهاد می شــود و 
کلانشــهر مــا به جــای برگــزاری 
تبریز در  فرهنــگی  پرهزینــه هفته 
تهــران ،آهنگ تبریز را می ســاخت 
در تاریخ  ماندگاری بیشــتری از این 
هفته نمایشی و پرهزینه برای شــهر 

کهن داشت.

یادداشت

سایه فرهاد سایه فرهاد 
فخرالدینی تبریزی بر فخرالدینی تبریزی بر 

سالن ها و تالارهای سالن ها و تالارهای 
اجراهای موسیقی اجراهای موسیقی 

شهرهای بزرگ کشورشهرهای بزرگ کشور
تقدیم آهنگ ها و تقدیم آهنگ ها و 

اجراهای  اقوام کشور اجراهای  اقوام کشور 
به سردمدار فاخر به سردمدار فاخر 

موسیقی ملل شرق در موسیقی ملل شرق در 
یونسکو یونسکو 
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اقتصادیاقتصادی

در حال حاضر 4۰ درصد میزان صادرات کشور به 
گرجستان از آذربایجان شرقی انجام می گیرد

تجاری  روابط  اقتصادی:  عصرآزادی/ سرویس 
با کشــورهای همســایه شــمالی به جهت نزدیکی 
مســافت برای فعالان اقتصادی آذربایجان شرقی از 
اهمیــت ویژه ای برخوردار اســت تا از طریق تعامل 
با آنها بخــشی از اهداف مدنظر بخش خصوصی این 
استانِ صنعتی در حوزه تجارت به منصه ظهور برسد 
و گرجستان یکی از آن کشورهاست که میز تجاری 
ویژه ای در تبریز دارد اما همانند ســایر همسایگان 
از رونق زیادی برخوردار نیســت زیرا قوانین دست و 

پاگیر زیادی وجود دارد.
به منظور گســترش و تســهیل همــکاری های 
دوجانبه، دومین جلســه میز تجاری گرجســتان با 
محوریت بررسی چالش  های صادرات تولیدکنندگان 
و تاجــران آذربایجان  شــرقی با حضــور نمایندگان 
بخش دولتی و خصوصی اســتان و با هدف پیگیری 
مشــکلات جاری توســط اعضای این میــز در اتاق 

بازرگانی تبریز تشکیل گردید.
در حقیقت علیرغم اینکه تاکنون چندین مشــکل 
در قالب میزهای تجاری در تبریز شناســایی و رفع 
شــده است اما از ابتدای ســال 14۰4 مقرر شده تا 
میزهای تجاری استان برنامه  محور و در قالب فرمت 
مشخصی که توسط اســتانداری آذربایجان  شرقی و 
اداره کل صمت استان تدوین شده است، تداوم یابد

*  تجــار آذربایجانی برای ســفر هوایی به 
گرجستان به تهران می روند

مســئول امور بین  الملل اتاق بــازرگانی تبریز در 
تشــریح عمده مشــکلات تجارت آذربایجان شرقی 
بــا این کشــور، ممنوعیت صادرات قیــر از ایران به 
گرجســتان و همچنین تعرفه بالای صادرات فولاد 
ایران به کشور گرجستان را از مشکلات طرح شده از 

سوی اعضا عنوان کرد.
"سهند شــهبازی" با تاکید بر لزوم برقراری پرواز 
مستقیم بین تبریز - تفلیس - تبریز گفت: بسیاری 
از تجار آذربایجانی برای ســفر هوایی به گرجستان، 
مجبور به ســفر به تهران می شــوند کمااینکه عدم 
صدور مجوز از سوی دولت ترکیه برای ترانزینت دام 
زنده از گرجســتان به ایران نیز از دیگر چالش  های 

موجود با این کشور است.

وی با اشاره به آثار مثبت انعقاد موافقتنامه تجارت 
ترجیــحی میان ایران و کشــورهای عضــو اتحایه 
اقتصادی اوراسیا و در شُــرف اجرا بودن موافقتنامه 
تجارت آزاد با این کشورها و افزایش میزان صادرات 
کشــور افزود: با انعقاد موافقتنامه تجارت ترجیحی 
میان ایران و گرجســتان، قطعاً مسیرهای جدیدی 

برای تجار کشور باز خواهد شد.
*  میــزان صادرات قیر تحــت تاثیر پیمان  

سپاری ارزی قرار گرفته است
دبیر میــز تجاری گرجســتان با اشــاره اهمیت 
صادرات قیر گفت: قیر برخلاف ســایر محصولات، از 
ته  مانده فرآیند پالایش نفت خام به دســت می آید 
و نــه  تنها صادرات آن برای کشــور از نظر ارزآوری 
مهم است بلکه از نظر زیســت  محیطی نیز اهمیت 

بسیاری دارد.
"نوید امجد" با بیان اینکه آذربایجان  شرقی حدود 
1۰ درصد ســهم جهانی از صادرات قیر را در اختیار 
دارد افزود: این امر حاکی از قابلیت ویژه اســتان در 
این زمینه اســت اما با این حال طی سال های اخیر 
میزان صادرات قیر تحت تاثیر بحث پیمان  ســپاری 

ارزی قرار گرفته است.
وی با اشــاره به محدودیت اعمال شــده از سوی 
کشور ترکیه برای صادرات قیر ایران اضافه کرد: این 

کشور صرفاً برای قطع دست ایران از بازارهای جهانی 
این اقــدام را انجام داده و طی بخشــنامه ای، مسیر 
زمیــنی صادرات قیر که تنها مسیــر صادراتی ایران 
بــود را برای صادرات قیر ممنوع کرده اســت و این 
محصول از مسیرهای دریایی این کشــور همچنان 

تجارت می  شود.
* اگر دولت اجــازه دهد بخش خصوصی به 

راحتی می  تواند فعالیت نماید 
رئیــس کمیسیون صادرات و مدیریت واردات اتاق 
بــازرگانی تبریز با اشــاره به پتانسیــل ویژه فعالان 
اقتصادی اســتان گفت: در آذربایجان  شــرقی تمام 
امکانــات موجود برای تجارت مناســب را در اختیار 
داریم اما به دلیل تحریم ها، مشــکلات دیپلماتیک، 
قوانین دســت و پاگیر و بخشنامه های متنوع، عملًا 

نمی  توانیم از ظرفیت های موجود بهره مند شویم.
سیدیوســف حسینی با اشــاره بــه اینکه بخش 
خصوصی همانند آب زلال بــوده و اگر دولت اجازه 
دهد به راحتی می  توانــد راه خود را باز کند افزود: 
حضور در نمایشگاه  های بین  المللی بسیار مهم است 
لذا از سازمان توسعه تجارت تقاضامندیم تا مسیر را 
برای شرکت تجار استانهای صنعتی در نمایشگاه های 

خارجی هموار نمایند.
*  محدودیت های صادرات به گرجســتان تا 

حدودی برطرف شده است
رئیس بازرگانی اداره کل صمت آذربایجان شرقی، 
آماری در خصوص میزان تجارت این استان با کشور 
گرجســتان ارائه کرد و گفت: در 1۰ ماهه اول سال 
14۰۳، میزان صــادرات آذربایجان شــرقی به این 
کشور 188 میلیون دلار و میزان واردات از این کشور 

1۳4 میلیون دلار بوده است.
"محمدنقی هنربر" افزود: در حال حاضر 4۰ درصد 
میزان صادرات کشــور به گرجســتان از آذربایجان 
شرقی صورت می گیرد و فولاد بیشترین میزان را در 

بین محصولات صادراتی دارد.
وی با اشــاره به اعمــال محدودیت در واردات قیر 
و فولاد از ایران به گرجســتان توســط این کشــور 
اضافه کرد: از ابتدای ســال جــاری میزان صادرات 
قیر آذربایجان شــرقی به این کشور در سال جاری 
نسبت به سال گذشته که هیچ  صادرات قیری صورت 
نگرفته بود، افزایش یافته و این امر نشــان می  دهد، 
محدودیت های موجود تا حدودی برطرف شده است

* ترکیه بزرگترین رقیــب تجاری ایران در 
کشورهای منطقه است

اقتصادی  امــور  معاونــت هماهنــگی  نماینــده 
اســتانداری آذربایجان  شرقی نیز با انتقاد از سیستم 
متمرکز در ایران گفت: بیشتر مسائلی که در میزهای 
تجاری مطرح می شود در سطح ملی بوده و به دلیل 
متمرکز بودن سیســتم اداری کشور، عملًا کاری از 

استان ها ساخته نیست.
"رحیم روایی" با بیان اینکه عمده تجارت ایران با 
کشورهای چین، عراق، امارات متحده عربی، ترکیه، 
افغانســتان و پاکستان است افزود: ترکیه، بزرگترین 
رقیب تجاری ایران در منطقه اســت که هم از نظر 
میــزان صادرات و هم GDP افزایش چشــمگیری 
داشته است در حالی که این آمار در ایران نسبت به 

سال های قبل رشد چندانی نداشته است.
وی اضافه کرد: آذربایجان  شــرقی در زمینه لوازم 
خانگی دارای پتانسیل ویژه ای است اما کشور ترکیه 
بــه عنوان رقیب اصلی مــا در منطقه در این زمینه، 
از ســال ۲۰19 تا ۲۰۲1، به صادرات ۶ برابر رسیده 
است به خصوص شــاهدیم که ترکیه طی سال های 
اخیر جای ایران را در کشــور عراق گرفته و بازارها 

یکی پس از دیگری از دست ما خارج می  شود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: باتوجه به محدود بودن منابع مالی 
دولت، مدیران استانی و شهرســتانی این منابع را برای اجرای طرح های 

اولویت دار هزینه کنند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، سید محمد اتابک روز پنجشــنبه در شورای 
اداری شهرســتان دیلم اظهار کرد: سیاست دولت در این بخش، تنظیم 

منابع مالی متناسب با پروژهای دارای اولویت در نیازها است.
وی افــزود: با توجه به درخواســت عمومی مدیــران و نماینده مردم 
شهرســتان بوشهر ، گناوه و دیلم در مجلس شــورای اسلامی و اعضای 
شــورای اسلامی ، لزوم تکمیل جاده کمربنــدی دیلم به دولت و رئیس 

جمهور پیشنهاد می شود.

نماینده ویژه رئیس جمهور در شهرستان دیلم ادامه داد: استان بوشهر 
دارای مزیت های فراوانی است که به شکل دقیقی از آن استفاده نشده و 

محرومیت در زیرساخت ها و معیشت مردم را در پی داشته است.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت عنوان کرد: یکی از کارهای مورد تاکید 
رئیس جمهور که نقش اســاسی در رشد معیشــت مردم دارد توجه به 

اقتصاد دریامحور است.
اتابک ادامه داد: بر اســاس آمارهای رسمی، استان بوشهر در شاخص 
های توســعه از میانگین کشوری پایین تر قرار دارد که ضرورت توجه به 

این استان برای رفع مشکلات را دوچندان کرده است.
وزیر صمت یادآور شــد: عزم دولت برای رفع مشــکلات استان بوشهر 

جدی است و دولت بر مهم ترین مزیت استان که همان اقتصاد دریامحور 
است، تمرکز ویژه ای دارد.

اتابک گفت: بر این اساس دولت موضوع کالای همراه ملوان را مصوب و 
ابلاغ کرد که در آن ۲۰ گروه کالایی جدید نیز اضافه شده است.

وی ادامه داد: بر اساس این مصوبه امکان اضافه شدن کالاهای دیگری 
در قالــب کمیسیون ماده چهار فراهم شــده که پس از اخذ نگاه مدیران 

مرتبط و ملوانان استان مورد بررسی و تصمیم گیری قرار می گیرد.
وزیر صمــت تاکید کرد: در این مصوبه قید شــده که خروج کالاهای 
ملوانی با این مجوز به خارج اســتان آزاد می شــود که بخشی از مشکل 

اشتغال را رفع می کند.

وزیر صمت: منابع مالی دولت صرف طرح های اولویت دار می شود

نیسان و هوندا پس از توقف مذاکرات ادغام، روابط خود را به روزرسانی 
کردند و نیســان پس از کناره گیری از مذاکرات ادغام، آماده همکاری با 
شــرکای جدید شد و فاکسکان تایوان، به عنوان یکی از نامزدهای آن در 

نظر گرفته شده است.
به گزارش ایسنا، پیش بینی می شود که نیسان و هوندا، روز پنجشنبه، 

مرحلــه جدیدی را در روابط نامشــخص خود رقم بزنند که احتمالًا پس 
از مذاکرات بین دو خودروســاز ژاپنی، طرح ادغام را به طور رســمی لغو 
می کنند. این دو خودروســاز، بازار صنعت خود و بــازار مهم چین را به 
دلیل رشد سریع تولیدکنندگان خودروهای برقی چینی مانند بی وای دی 
تحت تاثیر قرار داده اند و هر دو با چشــم انــداز تعرفه در ایالات متحده، 

روبرو هستند.
منابع آگاه اعلام کردند که نیسان، سومین خودروساز بزرگ ژاپن، پس 
از به بن بست رسیدن مذاکرات به دلیل اختلافات زیاد، از جمله پیشنهاد 
هوندا مبنی بر تبدیل شدن نیسان به شرکت زیرمجموعه، از مذاکرات ۶۰ 
میلیارد دلاری برای ادغام با رقیب بزرگتر هوندا عقب نشینی کرد. نیسان 
برای بازسازی کسب وکار خود که در ماه نوامبر اعلام شد؛ تلاش می کند 
که شــامل کاهش 9۰۰۰ شــغل و کاهش ۲۰ درصدی ظرفیت جهانی 

است؛ اما هنوز جزئیاتی از این طرح ارائه نشده است.

شریک جدید نیسان اعلام شد

انعقاد موافقتنامه تجارت ترجیحی
راهکار تجارت آذربایجان شرقی با گرجستان

در میز تجاری گرجستان و آذربایجان شرقی تاکید شد؛

رقابت شبکه های جهانی کلاهبرداری آنلاین با تجارت مواد مخدرجزییات جدید از پیش فروش یک میلیون سکه بانک مرکزی

سخنگوی مرکز مبادله ایران با اعلام جزییات جدید از 
پیش فروش یک میلیون ســکه بانک مرکزی از افزایش 

سقف خرید به ۶ قطعه سکه خبر داد.
به گزارش ایرنا، اصغر بالسینی عصر پنجشــنبه در این 
باره گفت: با توجه به درخواســت هــای واصله به مرکز 
مبادله ایران و با هــدف رفاه متقاضیان این امکان جدید 
در پیش فروش یک میلیون قطعه سکه بهار آزادی فراهم 
شده که هر فرد ایرانی بالای 18 سال یک سکه تمام و دو 
نیم سکه و سه قطعه ربع سکه بهار آزادی از طریق پیش 

فروش های مرکز مبادله ایران خریداری نماید.
وی افزود: این بدان معناست که هر متقاضی می تواند 
هر ســه نوع قطعه ســکه را در تعدادهای مشخص شده 

خریداری نماید.
بالسینی جدول تحویل ســکه ها را به شرح زیر اعلام 

کرد:
تحویل ســکه ضرب 1۳8۶ در موعد تحویل ۳1 خرداد 
14۰4: در پیش فروش روز یکشــنبه ۲8 بهمن ماه سال 
جاری با موعد تحویل ۳1 خردادماه 14۰4، انواع ســکه 

ضرب 1۳8۶ به فروش می رسد.
تحویــل ســکه ضــرب 14۰4 در موعــد تحویل ۳۰ 
مردادماه 14۰4: در پیش فروش روز دوشــنبه ۲9 بهمن 
ماه سال جاری با موعد تحویل ۳۰مردادماه 14۰4، انواع 

سکه ضرب 14۰4 به فروش می رسد.
تحویل سکه ضرب 14۰4 در موعد تحویل ۳۰ مهرماه 
14۰4: در پیش فروش روز سه شنبه ۳۰ بهمن ماه سال 
جاری با موعد تحویل ۳۰ مهرماه 14۰4، انواع سکه ضرب 

14۰4 به فروش می رسد.
بر این اســاس از سامانه حراج سکه مرکز مبادله ایران 
به آدرس اینترنــتی market.ice.ir، جهت ثبت نام و 
احراز هویت کسانی که قبلا در این سامانه ثبت نام نکرده 

اند، فعال است.
متقاضیانی که قبلا در حراج های ســکه مرکز مبادله 
ثبت نام و اقدام به خرید ســکه از طریق حراج نموده اند، 
نیــازی به ثبت نام مجدد ندارنــد؛ ولی متقاضیان جدید 

لازم است ثبت نام و احراز هویت خود را انجام داده و در 
روزهای تعیین شده برای ثبت سفارش مراجعه نمایند.

درخواســت می شــود متقاضیان، ثبت نام خود را به 
روزهای پیش فروش به تعویق نیندازند و ســریعتر ثبت 
نام و احراز هویت نموده و در سه روز مشخص شده واریز 
وجه و ثبت ســفارش را بر اســاس قیمت هایی که اعلام 

خواهد شد، انجام دهند.
بزودی آگهی پیش فروش سکه های مرکز مبادله ایران 
و قیمت های تعیین شــده از طریق سایت مرکز مبادله 

ایران و سامانه سکه این مرکز منتشر خواهد شد.
۲۷ بهمن ســکه ضرب 1۳8۶ عرضه می شود/ مهلت 

واریز وجه؛ ساعت 8 تا 1۲ روز شنبه
روز شــنبه ۲۷ بهمن ماه، ربع ســکه بهار آزادی ضرب 
ســال 1۳8۶، نیم ســکه طلای بهار آزادی ضرب ســال 
1۳8۶ و تمام ســکه طلای بهار آزادی ضرب سال 1۳8۶ 

بانک مرکزی، بدون بسته بندی عرضه می شود.
متقاضیان برای ثبت سفارش می توانند از طریق سامانه 
 market.ice.ir مرکز مبادله ایران به نشــانه اینترنتی

اقدام کنند.
بازه واریز وجه برای شــرکت در این حراج، ساعت 8 تا 

1۲ روز شنبه مورخ ۲۷ بهمن ماه است.
همه اشــخاص حقیقی با تابعیت ایرانی بالای 18 سال 
تمــام شــمسی می توانند در این حراج شــرکت کنند و 
حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر متقاضی مجموعا 

5 قطعه سکه است.
شروع جلســه حراج راس ســاعت 1۲، روز شنبه ۲۷ 
بهمن ماه اســت و بازه ثبت ســفارش نیز از ساعت 1۲ تا 

14 خواهد بود.
با هــدف ایجاد امکان شــرکت مجدد و مکــرر برای 
تمامی مشتریان، وجوه واریزی تا یک هفته در کیف پول 
متقاضیان باقی می ماند و پس از آن عملیات عودت وجوه 

انجام خواهد پذیرفت.
واریز وجه از هر کارت بانکی متقاضی که دارای شماره 

شبا باشد، امکان پذیر است.

مجله اقتصادی اکونومیســت نوشــت: شــبکه وسیعی از عملیات کلاهبرداری آنلاین به سطحی از 
مقیاس و پیچیدگی رسیده اســت که اکنون با تجارت غیرقانونی مواد مخدر رقابت می کند.

به گزارش ایرنا از مرکز ملی مبادلات مالی، صنعت کلاهبرداری با ســرعت نگران کننده ای در حال 
گســترش است. در سنگاپور، کلاهبرداری به بیشترین جرم گزارش شده تبدیل شده است.

ســازمان ملل تخمین زد که نزدیک به ۲5۰ هزار نفر در کامبوج و میانمار در سال ۲۰۲۳ میلادی 
درگیر عملیات کلاهبرداری بودن.

درحالی  که اکونومیســت به تخمین های دیگری اشاره می کند که نشان می دهد حدود 1.5 میلیون 
نفر در سراسر جهان در این بخش مشارکت دارند.

برخلاف کارتل های ســنتی مــواد مخدر، شــبکه های کلاهبرداری به شیــوه ای غیرمتمرکز عمل 
می کنند و گروه های مجرم در زمینه های مختلفی مانند شناسایی قربانیان، مربی گری سرمایه گذاری 

و پولشویی با ارزهای دیجیتال متخصص هستند.
در بسیاری از این شــبکه ها، کارگران قاچاق شــده با تهدید مجبور بــه فعالیت های کلاهبرداری 

می شوند.
در برخی مناطق، کلاهبرداری عمیقاً در اقتصاد جا افتاده اســت. کامبوج، لائوس و میانمار از جمله 

کشــورهایی هستند که جرایم سایبری در آنها منبع درآمد قابل توجهی دارد.
ایــن گزارش همچنین تأکید می کند که چگونه پیشــرفت های فناوری، مبــارزه با کلاهبرداری را 

سخت تر می کند.
مجرمان از بدافزارهای پیشــرفته برای اســتخراج داده های حســاس، هوش مصنوعی عمیق برای 
جعل هویت افراد مورد اعتماد و ارزهای دیجیتال برای جابه جایی وجوه غیرقانونی، بدون شناســایی 

استفاده می کنند.
در هنگ کنگ، یکی از کارمندان شــرکت مهندسی Arup پس از فریب دادن با یک ویدیوی دیپ 

فیک که همکارانش از جمله رئیس امور مالی شــرکت را نشان می داد، ۲5 میلیون دلار انتقال داد.
مشــابه آن، شارلوت آستین ملکه زیبایی تایلند، قربانی کلاهبرداری با کمک هوش مصنوعی شد و 

118 هزار دلار از دست داد.
اکونومیســت بر مبارزه ای که دولت ها برای همگام شدن با این تهدیدات در حال تحول با آن روبرو 

هستند، تأکید می کند.
این نشــریه با اشــاره به اینکه برای مبارزه با کلاهبرداران، مقامات باید شبکه هایی را ایجاد کنند، 
می افزاید: ســازمان های مجری قانون منابع قابل توجهی را برای مبارزه با قاچاق مواد مخدر تخصیص 
می دهند، درحالی که کلاهبرداری را صرفاً یک مزاحم تلقی می کنند و قربانیان را ساده لوح می دانند

اکونومیســت پیشــنهاد می دهد که مقامات با بانک ها، صرافی های ارزهای دیجیتال، ارائه دهندگان 
خدمات اینترنتی، شــرکت های مخابراتی، پلتفرم های رســانه های اجتماعی و شــرکت های تجارت 

الکترونیک همکاری کنند تا پاســخی مؤثر در برابر شبکه های کلاهبرداری ارائه دهند.

نرخ بهره بین بانکی ثابت ماند؛ اما همچنان در اوج
نرخ بهره بین بانکی در روز چهارشنبه 
۲4 بهمن ماه سال جاری مانند هفته قبل 
در محــدوده ۲۳.9۷ درصد ثابت ماند؛ با 
این حــال طی 11 ماه اخیر همچنان در 

اوج قرار دارد.
به گزارش ایسنا، بر اســاس داده های 
بانک مرکــزی نرخ بهره بیــن بانکی در 
پایان هفته چهارم بهمن ماه سال جاری 
)۲4 بهمن ماه(، با کاهش ۰.۰1 درصدی 

نسبت به سه هفته متوالی که در محدوده ۲۳.98 درصد مانده بود به ۲۳.9۷ درصد رسید.
با این حال، در هفته های اخیر نرخ بهره بین بانکی بیش ترین میزان خود را )۲۳.98 درصد( 

از ابتدای سال جاری تا امروز تجربه کرده بود.
بازار وام دهی بین بانکی، بازاری اســت که در آن، بانک ها مبالغی را برای مدتی مشخص به 
یکدیگر قرض می دهند. اغلب وام های بین بانکی سررسید یک هفته ای یا کمتر دارند و حتی 

ممکن است سررسید آن ها روزانه باشد و این وام ها با نرخ سود بین بانکی اعطا می شوند.
بررسی آمارها نشان می دهد که نرخ بهره بین بانکی از ابتدای سال جاری در محدوده ۲۳.5 
تا ۲۳.۶ درصد قرار داشت. با این وجود، در نیمه آذرماه امسال با جهش مثبت ۰.۳ درصدی 

به محدوده ۲۳.9 درصد رسید.
گفتنی اســت؛ در پایان هفته چهارم بهمــن ماه، حداقل نرخ توافــق بازخرید یا عملیات 
ریپو بین بانکی، طبق روال ســابق در محدوده ۲۳ درصد قرار داشــت. توافقنامه بازخرید یا 
عملیات ریپو بین بانکی، یک توافقی میان دو طرف )دو بانک( است. به نحوی که یک طرف 
اوراق بهادار خود را به قیمت مشــخص، به طرف دیگر می فروشد. به عبارت دیگر پول قرض 
می کند و به طور همزمان تعهد می کند که همان اوراق بهادار را به قیمت مشخص و در تاریخ 

مشخص، در آینده خریداری کند.
همچنیــن در پایان این هفته، نرخ اعتبارگیری قاعده مند ۲4 درصد و نرخ ســپرده گذاری 
قاعده منده بین بانکی 1۷ درصد بود که از ابتدای ســال جــاری تا امروز در همین محدوده 

ثابت مانده است.

رقابت شبکه های جهانی کلاهبرداری آنلاین با 
تجارت مواد مخدر

 مجله اقتصادی اکونومیست نوشت: شبکه وسیعی از عملیات کلاهبرداری آنلاین به سطحی 
از مقیاس و پیچیدگی رسیده است که اکنون با تجارت غیرقانونی مواد مخدر رقابت می کند

به گزارش ایرنا از مرکز ملی مبادلات مالی، صنعت کلاهبرداری با ســرعت نگران کننده ای 
در حال گسترش است. در سنگاپور، کلاهبرداری به بیشترین جرم گزارش شده تبدیل شده 

است.
ســازمان ملل تخمین زد که نزدیک به ۲5۰ هزار نفر در کامبوج و میانمار در سال ۲۰۲۳ 

میلادی درگیر عملیات کلاهبرداری بودن.
درحالی  که اکونومیست به تخمین های دیگری اشاره می کند که نشان می دهد حدود 1.5 

میلیون نفر در سراسر جهان در این بخش مشارکت دارند.
برخلاف کارتل های ســنتی مواد مخدر، شــبکه های کلاهبرداری به شیوه ای غیرمتمرکز 
عمل می کنند و گروه های مجرم در زمینه های مختلفی مانند شناســایی قربانیان، مربی گری 

سرمایه گذاری و پولشویی با ارزهای دیجیتال متخصص هستند.
در بسیاری از این شبکه ها، کارگران قاچاق شده با تهدید مجبور به فعالیت های کلاهبرداری 

می شوند.
در برخی مناطق، کلاهبرداری عمیقاً در اقتصاد جا افتاده است. کامبوج، لائوس و میانمار از 

جمله کشورهایی هستند که جرایم سایبری در آنها منبع درآمد قابل توجهی دارد.
این گزارش همچنین تأکید می کند که چگونه پیشرفت های فناوری، مبارزه با کلاهبرداری 

را سخت تر می کند.
مجرمان از بدافزارهای پیشرفته برای اســتخراج داده های حساس، هوش مصنوعی عمیق 
برای جعل هویت افراد مورد اعتماد و ارزهای دیجیتال برای جابه جایی وجوه غیرقانونی، بدون 

شناسایی استفاده می کنند.
در هنگ کنــگ، یکی از کارمندان شــرکت مهندسی Arup پــس از فریب دادن با یک 
ویدیــوی دیپ فیک که همکارانش از جمله رئیس امور مالی شــرکت را نشــان می داد، ۲5 

میلیون دلار انتقال داد.
مشابه آن، شارلوت آستین ملکه زیبایی تایلند، قربانی کلاهبرداری با کمک هوش مصنوعی 

شد و 118 هزار دلار از دست داد.
اکونومیســت بر مبارزه ای که دولت ها برای همگام شدن با این تهدیدات در حال تحول با 

آن روبرو هستند، تأکید می کند.
این نشریه با اشــاره به اینکه برای مبارزه با کلاهبرداران، مقامات باید شبکه هایی را ایجاد 
کنند، می افزاید: ســازمان های مجری قانون منابــع قابل توجهی را برای مبارزه با قاچاق مواد 
مخــدر تخصیص می دهند، درحالی کــه کلاهبرداری را صرفاً یک مزاحــم تلقی می کنند و 

قربانیان را ساده لوح می دانند.
اکونومیســت پیشــنهاد می دهد که مقامات با بانک هــا، صرافی های ارزهــای دیجیتال، 
ارائه دهندگان خدمات اینترنتی، شــرکت های مخابراتی، پلتفرم های رســانه های اجتماعی و 
شرکت های تجارت الکترونیک همکاری کنند تا پاسخی مؤثر در برابر شبکه های کلاهبرداری 

ارائه دهند.

بازدید وزیر راه و شهرسازی ایران از 
زیرساخت های حمل ونقل سوئیس

وزیر راه و شهرسازی جمهوری اسلامی ایران که برای شرکت در هشتاد و هفتمین نشست 
ســالانه کمیته حمل ونقل زمینی به ژنو سفر کرده است، روز پنجشنبه )۲5 بهمن 14۰۳( از 

برخی زیرساخت ها، جاده ها، استراحتگاه ها و سازه های جاده ای کشور سوئیس بازدید کرد.
به  گزارش ایرنا، فرزانه صادق مالواجرد در جریان این بازدید بر لزوم توســعه همکاری های 

دوجانبه در حوزه حمل ونقل تأکید کرد.
وزیر راه و شهرســازی یکشنبه گذشــته )۲1 بهمن( در رأس هیأتی عالیرتبه وارد ژنو شد. 
وی روز دوشنبه در نشست بین المللی با عنوان »آینده حمل  و نقل« که به میزبانی مشترک 
مجمــع جهانی اقتصاد و کمیسیون اقتصادی ســازمان ملل برای اروپا )UNECE( در مقر 

مجمع جهانی اقتصاد در ژنو برگزار شد، حضور یافت.
فرزانه صادق مالواجرد همچنین با شرکت در نشست بین المللی کمیته حمل ونقل زمینی و 
حضور در پنل وزرا، ضمن معرفی ظرفیت ها و مزیت های حمل ونقل جمهوری اسلامی ایران، 
تحریم های ظالمانه و یکجانبه را به  عنوان مانعی برای حرکت به  سوی حمل ونقل سبز تقبیح 

و مواضع ایران در حوزه های مختلف حمل ونقل را تبیین کرد.
در حاشیه این نشســت، 11 ملاقــات دوجانبه با وزرای حمل ونقل کشــورهای آسیایی و 
اروپایی و روســای نهادهای بین المللی مســتقر در ژنو از جمله با دبیرکل کنفرانس تجارت 
و توســعه ملل متحد )آنکتــاد( و دبیر اجرایی کمیسیون اقتصادی ســازمان ملل برای اروپا 

)UNECE( انجام شد.
فرزانه صادق شامگاه پنجشنبه ۲5 بهمن، ژنو را به مقصد تهران ترک کرد.

مدیر اپل در دولت ترامپ سمت گرفت
دونالد ترامپ، جوناتان موریســون، مدیر اپل را برای ریاســت اداره ایمنی ترافیک بزرگراه 

ملی انتخاب کرد.
به گزارش ایســنا، کمیته ســنا در امور بازرگانی، علوم و حمل و نقل، این انتصاب را مورد 
بازبینی قرار داده و درباره آن رای گیری خواهد کرد و سپس، برای رای گیری، به سنا ارسال 

می کند.
اگر انتصاب موریسون قطعی شود، وی بر آژانسی ریاست خواهد کرد که مشغول تحقیقات 
جدی از شرکت تسلای ایلان ماسک است؛ تحقیقاتی که شون دافی، وزیر حمل و نقل اعلام 

کرده است که ادامه پیدا خواهد کرد.
پروفایل موریسون در شبکه اجتماعی لینکدین نشان می دهد که او در چهار سال گذشته، 
در اپل کار کرده اســت اما قبل از آن، در دوره اول ریاست جمهوری ترامپ، مشاور ارشد در 
اداره ایمنی ترافیک بزرگراه ملی آمریکا بوده است. موریسون سابقه خودرویی دارد و پیش از 
این، رئیس »خدمات مشاوره خودرو« و مدیر حقوقی و امور رگولاتوری در انجمن فروشندگان 

خودروی جدید کالیفرنیا بوده است.



۴
www.asrazadionline.ir

ی نرژ ینفت و ا نرژ نفت و ا

کمک وزارت نفت به پایداری تولید برق

مجتمع های پتروشیمی ۱.8 میلیون مگاوات برق به 
شبکه سراسری تحویل دادند

مدیرعامل شــرکت صنایع پتروشیمی 
گفت: مجتمع هــای تولیدی پتروشیمی 
از ابتدای امسال تا پایان دی حدود 1.8 
میلیون مگاوات برق به شبکه سراسری 

تحویل داده شده است.
حســن عبــاس زاده در گفت وگــو با 
خبرنگار شــانا بــا بیان اینکــه صنعت 
پتروشیمی برای تولید مســتمر به برق 
پایــدار نیــاز دارد، اظهار کرد: اگــر مجتمع های پتروشیمی بخواهند برق را از شــبکه 
سراســری تأمین کنند، تولید محصولات پتروشیمی تحت تأثیر نوســانات شبکه تولید 

قرار می گیرد.
وی با اشــاره به اینکه مجتمع های تولیدی پتروشیمی در زمان احداث، حدود 4 هزار 
مگاوات برق در ســاعت ظرفیت ایجاد کرده و بــرق را از طریق نیروگاه های خود تأمین 
می کنند، تصریح کرد: برق مازاد تولیدی از مجتمع های پتروشیمی به شــبکه سراسری 

ارسال می شود.
مدیرعامل شــرکت صنایع پتروشیمی با اشــاره به اینکه مجتمع های پتروشیمی در 
منطقه خوزســتان از طریق پتروشیمی فجر و در منطقه عســلویه از طریق پتروشیمی 
دماوند برق مازاد رو به شبکه تحویل می دهند، گفت: مجتمع های پتروشیمی از ابتدای 

امسال تا پایان دی حدود 1.8 میلیون مگاوات برق را به شبکه تحویل داده است.

افزایش 32 درصدی تحویل نفت گاز نیروگاهی 
در بهمن ۱۴۰3

مقــدار ســوخت نفــت گاز تحویلی 
بــه نیروگاه های کشــور از یکم تا ۲۲ 
بهمن امســال در مجمــوع نزدیک به 
یک میلیــارد و 155 میلیون لیتر بوده 
که این رقم در مقایســه با مدت مشابه 
14۰۲ و 14۰1 بــه ترتیب ۳۲ و 55 

درصد رشد یافته است.
به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی 
پالایــش و پخش فرآورده های نفتی ایران، یک میلیــارد و 155 میلیون لیتر نفت گاز از 
یکم تا ۲۲ بهمن )14۰۳( تحویل نیروگاه های کشور شده است که این عدد در مقایسه 
با 8۷۶ میلیون لیتر در مدت مشــابه پارسال )یکم تا ۲۲ بهمن 14۰۲( و ۷4۶ میلیون 
لیتر در ســال پیش از آن )یکم تا ۲۲ بهمن 14۰1( به ترتیب ۳۲ و 55 درصد افزایشی 

بوده است.
دی امســال به طور میانگین روزانه 5۳.9 میلیون لیتر نفت گاز به نیروگاه های کشــور 
تحویل شــده که به معنای رشد ۳1.۶ درصدی در تحویل این سوخت به نیروگاه هاست، 
این مقدار در دی 14۰۲ به طور میانگین روزانه 4۰.9 میلیون لیتر بوده اســت که روزانه 

1۲.9 میلیون لیتر افزایش نشان می دهد.
همچنین در دی امســال به طور میانگین روزانه 84.۳ میلیون لیتر ســوخت مایع به 
نیروگاه های کشــور تحویل شده که این مقدار در مقایسه با مدت مشابه 14۰۲ با ۶۶.۷ 

میلیون لیتر در روز، 1۷.۶ میلیون لیتر معادل ۲۶.4 درصد افزایش داشته است.

تحویل بیش از 2۹ میلیون لیتر نفت گاز به نیروگاه های 
پرند و دماوند در 2 روز

مدیرعامــل شــرکت مــلی پخش 
فرآورده های نفتی ایران از تحویل ۲9 
میلیــون و ۳۰۰ هزار لیتر نفت گاز در 
دو روز ۲۳ و ۲4 بهمن به دو نیروگاه 

مهم استان تهران خبر داد.
کرامــت ویس کــرمی در گفت وگو 
بــا خبرنگار شــانا در زمینــه تحویل 
ســوخت به نیروگاه های استان تهران 
با اشــاره به اینکه نیروگاه پرند و دماوند دو نیروگاه مهم استان تهران هستند، اظهار 
کرد: 4 میلیون و ۳۰۰ هزار لیتر دیروز )سه شــنبه، ۲۳ بهمن( و 1۰ میلیون لیتر روز 

)چهارشــنبه، ۲4 بهمن( به نیروگاه پرند نفت گاز تحویل شده است.
وی بــا بیان اینکه تحویل نفت گاز به نیروگاه دماوند با اســتفاده از خط لوله انجام 
می شــود، افزود: همچنین حدود 1۰ میلیون لیتر روز )چهارشــنبه، ۲4 بهمن( و 5 
میلیــون لیتر دیروز )سه شــنبه، ۲۳ بهمن( به نیروگاه دماوند نفت گاز تحویل شــده 

است.
براســاس این گزارش، محســن پاک نژاد، وزیر نفت روز )چهارشنبه، ۲4 بهمن( در 
حاشیه نشســت هیئت دولت با اشاره به اینکه بهمن امسال بیش از 5۲ میلیون لیتر 
در روز گازوئیل به نیروگاه ها رســاندیم که رکورد محســوب می شــود، گفت: این در 

حالی اســت که پارسال این مقدار در این ایام زیر ۳5 میلیون لیتر بوده است.
وی بــا تأکید بر اینکه هر ســال مــا با بحث ناتــرازی مواجه هســتیم و ناترازی 
حاصل عملکرد ۶ ماه تا یک ســال گذشــته نیســت، بلکه سال هاست وجود دارد و 
محدودیت هایی اعمال و با گذر زمان بیشتر می شود، ادامه داد: خاموشی اتفاق افتاده 
در بخشی از شهر تهران به دلیل نداشتن سوخت نیروگاه های تأمین کننده برق تهران 

نبوده است.
وزیر نفت تأکید کرد: نیروگاه هایی مانند پرند، دماوند و نیروگاه هایی که در حاشیه 
شــهر تهران هستند و این اســتان را از نظر برق تأمین می کنند از لحاظ سوخت در 
وضع کاملًا مناسبی بودند، بنابراین قطع برق به ویژه در شرق تهران ربطی به سوخت 

نیروگاه های حاشیه تهران ندارد.

مصرف 78 درصد گاز طبیعی در بخش خانگی
سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران با 
اشاره به پایداری هوای سرد از مصرف 
۷8 درصد از کل گاز طبیعی تحویلی 
به شــبکه سراسری در بخش خانگی، 

تجاری و صنایع جزء خبر داد.
به گزارش ایسنا، سیدحسن موسوی 
با بیان اینکه چهارشــنبه )۲4 بهمن( 
8۷۲ میلیــون مترمکعب گاز طبیعی 
تولید و به شبکه سراسری تزریق شد، اعلام کرد: ۷8 درصد از کل گاز طبیعی تحویلی 

به شــبکه به بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء اختصاص یافته است. 
وی تصریــح کرد: مصــرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایــع جزء با توجه به 
بارش های اخیر و کاهش دما در بیشــتر استان های کشور، دیروز ۳9 درصد نسبت به 

روز مشابه پارسال افزایش داشته است.
سخنگوی شرکت ملی گاز ایران اظهار کرد: ۶۷۷ میلیون مترمکعب از این مقدار در 

بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء مصرف شده است.
پس از بــرودت هوا و پیش بینی کاهش دما، مســعود پزشــکیان، رئیس جمهوری، 
محسن پاک نژاد، وزیر نفت و جمعی از مسئولان کشور با هدف مصرف بهینه و تأمین 
سوخت زمســتانی با انتشــار پیام های تصویری یا مکتوب از مردم برای مشارکت در 

پویش »۲ درجه کمتر« دعوت کردند.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران از افزایش 4۰ درصدی تحویل ســوخت 
مایع به نیروگاه ها در ســال جاری خبر داد و گفت: 
در ســال 14۰۳ بر مبنای ارقام رسمی سامانه برق 
حرارتی وزارت نیرو در مجمــوع 18.9 میلیارد لیتر 

سوخت مایع به نیروگاه ها تحویل داده ایم.
به گزارش خبرنگار شــانا، محمدصادق عظیمی فر 
روز )پنجشنبه، ۲5 بهمن( با بیان اینکه سبد سوخت 
نیروگاه ها شــامل گاز، نفت گاز و نفت کوره می شود، 
اظهار کرد: بخشی از ســبد ســوخت که متعلق به 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 

است، نفت گاز و نفت کوره است.
وی با اشــاره به اینکــه در تحویل ســوخت مایع به 
نیروگاه هــا تکلیفی کــه نهادهای بالادســتی به وزارت 
نفت، تعیین کرده بودند، تحویل روزانه 5۰ میلیون لیتر 
نفت گاز در بهمن  بود، افزود: خوشبختانه با اهتمامی که 
همکارانم در پالایشــگاه های کشور و شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران داشــتند، در بهمن  54 میلیون 
لیتــر به صورت میانگین روزانه نفت گاز تحویل نیروگاه ها 
شده است، یعنی فراتر از تکلیفی که نهادهای بالادستی 

به عهده ما گذاشته بودند.
تحویل ۱۱۷ میلیون لیتر سوخت به نیروگاه ها

مدیرعامــل شــرکت مــلی پالایــش و پخــش 
فرآورده هــای نفتی ایران با بیان اینکه روز گذشــته 
)چهارشــنبه، ۲4 بهمن( مجموع سوخت تحویلی به 
نیروگاه ها 11۷ میلیون لیتر بوده اســت، گفت: این 
مقدار شــامل ۷9 میلیون لیتر نفت گاز و ۳8 میلیون 
لیتر نفت کوره می شود. پارسال در همین روز، تحویل 
ســوخت ما حدود ۳1 میلیون لیتــر نفت گاز و ۲۶ 
میلیون لیتر نفت کوره بوده است؛ یعنی چیزی حدود 
۶۰ میلیون لیتر بیشــتر از سال قبل سوخت مایع به 

نیروگاه ها تحویل شده است.

عظیمی فر ادامــه داد: در روزهای ۲۲ و ۲۳ بهمن 
در نیروگاه های تهران هیچ مشکلی نداشتیم و در آن 
روزها سوخت بیش از نیاز نیروگاه ها تأمین شده بود. 
منتهــا همان طور که وزیر نفــت بیان کردند، قطعی 

برق به دلیل مشکل در شبکه برق بود.
وی با اشاره به اینکه بر مبنای ارقام رسمی سامانه 
بــرق حــرارتی وزارت نیرو، ما در ســال 14۰۳ در 
مجموع 18.9 میلیارد لیتر سوخت مایع به نیروگاه ها 
تحویل داده ایم، گفت: این عدد در سال قبل چیزی 
حدود 1۳.5 میلیارد لیتر بوده اســت، یعنی امسال 
4۰ درصد سوخت مایع بیشتری به نیروگاه ها تحویل 

داده ایم.
برای تأمین ســوخت نیروگاه ها مســئله 

نداریم خاصی 

مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایــران با بیان اینکه در بهمن  امســال تکلیف 
ما روزانه 5۰ میلیون لیتــر نفت گاز بوده درحالی که 
تحویلی که ما به نیروگاه ها داشــته ایم، 54 میلیون 
لیتر بوده است، بیان کرد: از این رو مستند به سامانه 
برق حرارتی ما در تأمین ســوخت نیروگاه ها مشکل 

خاصی نداریم.
عظیمی فــر وضع ذخایــر نیروگاه هــای تهران را 
مطلوب عنوان کرد و افزود: قطعی چند روز گذشته 
مربوط به مشــکل شــبکه برق بود که به لطف خدا، 
همکارانمــان در وزارت نیرو به ســرعت آن را مرتفع 
کردند و هم اکنون وضع رو به بهبود است و مشکلی 

در شبکه تحویل سوخت به نیروگاه ها وجود ندارد.
وی بــا بیان اینکه وضع اورهال نیروگاه ها در حوزه 

وزارت نیرو اســت، گفــت: منتهــا در بحث تأمین 
ســوخت، وضع ما در ســوخت مایع کــه در حوزه 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران 
اســت، مطلوب است. روز گذشته  11۷ میلیون لیتر 
سوخت مایع به نیروگاه ها تحویل داده  شد که نسبت 
به روز مشــابه ســال قبل، ۶۰ میلیون لیتر افزایش 

داشته است.
بیش از گذشته سوخت تأمین کردیم

معاون وزیــر نفت با تأکید بر اینکه این افزایش به 
پشتوانه افزایش تولیدی است که ما در پالایشگاه های 
نفت کشور داشته ایم و توانسته ایم به صورت میانگین 
روزانــه 1۲1 میلیون لیتر نفت گاز در پالایشــگاه ها 
تولید کنیم که نســبت به بهمن 14۰۲، 14 میلیون 

لیتر بیشتر بوده است،
عظیمی فــر تصریح کرد: بهمن پارســال میانگین 
تحویل نفت گاز به نیروگاه ها ۳9 میلیون لیتر در روز 
بوده است، اما در بهمن امسال توانسته ایم روزانه 54 

میلیون لیتر به صورت میانگین تحویل دهیم.
وی بــا بیان اینکه ما قبل از این هم مشــکلی در 
تأمین ســوخت نیروگاه ها نداشــتیم، افــزود: منتها 
مســئله اینجاســت که سبد ســوخت به نیروگاه ها 
تحویل داده می شــود. ما مکلف به تأمین ســوخت 
هستیم و بیش از ســال گذشته نیز تأمین کرده ایم. 
منتها اینکه این ســبد سوخت به چه نحوی مصرف 

شود، بحث دیگری است.
معاون وزیر نفت با اشــاره به اینکه روز گذشــته 
مصــرف گاز نیروگاه های برق حــرارتی ۷5 میلیون 
مترمکعب بوده اســت، گفت: البته اگر نیروگاه های 
صنایع را هــم اضافه کنیم این مقدار به بیش از 9۰ 
میلیون مترمکعب می رسد. مصرف نفت گاز نیروگاه ها 
تقریباً 8۰ میلیون لیتر و مصرف نفت کوره حدود ۳8 

میلیون لیتر بوده است.

مدیر عامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، هدف این 
صنعت را تکمیل زنجیره ارزش و کاهش خام فروشی بیان 
کرد و گفت: افزایش ارزش افزوده همسو با سیاست های 
کلان کشور در دســتور کار قرار دارد که امیدواریم این 

هدف تا پایان دولت چهاردهم محقق کنیم.
به گزارش خبرنگار اعزامی شــانا به عســلویه، حسن 
عباس زاده امروز )چهارشنبه، ۲4 بهمن( پیش از نشست 
شورای توسعه و برنامه ریزی شهرستان عسلویه در جمع 
خبرنگاران با تبریک ایام دهه فجر و اعیاد شعبانیه اظهار 
کرد: همزمان با سفر استانی رئیس جمهوری به بوشهر، 
در شهرســتان عسلویه حاضر شــدیم و طرح پلیمر پاد 
جم به عنوان یکی از زیرمجموعه های پتروشیمی جم به 

بهره برداری رسید.
وی با بیــان اینکه این طرح یــکی از طرح های مهم 
زنجیــره ارزش در صنعــت پتروشیمی اســت که چند 
ماده نیمه خام را به محصــولات تکمیلی زنجیره ارزش 
تبدیل می کند، افزود: ســرمایه گذاری برای اجرای طرح 
پلیمر پاد جم ۶۲۰ میلیون دلار است که برای تکمیل و 
بهره برداری مرحله اول بیش از 4۰۰ میلیون دلار هزینه 
شده اســت. تکمیل مرحله بعدی پروژه در سال 14۰5 

خواهد بود که محصول لاستیک تولید می کند.
پتروشیــمی مهمتریــن حلقــه بــرای جلوگیری از 

خام فروشی
معــاون وزیــر نفت بــا بیــان اینکه هــدف صنعت 
پتروشیمی، تکمیل زنجیره ارزش و کاهش خام فروشی 
است و افزایش ارزش افزوده همسو با سیاست های کلان 
کشور در دستور کار صنعت پتروشیمی قرار دارد، گفت: 
امیدواریــم این هدف تا پایان دولــت چهاردهم محقق 

کنیم.
عبــاس زاده با تأکید بــر اینکه صنعــت پتروشیمی 

مهمترین حلقه برای جلوگیری از خام فروشی در صنعت 
نفت اســت و اجرای طرح های پتروشیمی نیز در همین 
راستا اجرا می شود، ادامه داد: صنعت پتروشیمی از یک 
ســو منبع هیدروکربوری را به محصولات میانی تبدیل 
می کنند و از سوی دیگر، محصولات نیمه خام تا آخرین 

حلقه زنجیره ارزش تکمیل می شوند.
ورود پتروشیمی ها به توسعه میدان های گازی

وی به جمع آوری گازهای مشــعل از سوی شرکت ها 
و هلدینگ های پتروشیمی برای تأمین خوراک اشــاره 
کرد و گفت: جمع آوری گازهای مشعل در غرب و شرق 

کارون در حال انجام است.
عباس زاده با بیان اینکه شــرکت های پتروشیمی در 
موضــوع جمع آوری گازهای مشــعل منطقه عســلویه 
نیز ورود می کنند و بخــشی از این فلرها را جمع آوری 
می کنند، بیان کــرد: چندین طرح دیگر پتروشیمی در 
منطقه عســلویه در مرحله راه اندازی است، این طرح ها 

در ماه های آینده افتتاح می شوند.
وی به محدودیت خوراک گاز مجتمع های پتروشیمی 
به دلیل بهینه نبودن مصرف اشاره کرد و گفت: با هدف 
تأمین پایدار خوراک، شرکت های پتروشیمی در توسعه 

میدان های گازی کشور ورود کردند.

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران گفت: روز سه شــنبه )۲۳ بهمــن( با رکوردی 
بی سابقه، 59 میلیون لیتر نفت گاز و ۳5 میلیون لیتر 
نفت کوره و در مجموع 94 میلیون لیتر سوخت مایع 

به نیروگاه ها تحویل داده شده است.
کرامت  ویس کرمی در گفت وگو با خبرنگار شــانا با 
بیان اینکه مقدار تحویل ســوخت نیروگاهی )نفت گاز 
و نفت کوره( در زمستان 14۰۳ از مقدار تکلیفی فراتر 
رفته اســت، اظهار کرد: براســاس تکلیف، میانگین 
تحویل نفت گاز نیروگاهی روزانه 5۰ میلیون لیتر است 
که به طور میانگین روزانه در آذر 51 میلیون لیتر، در 
دی  54 میلیــون لیتر و از ابتدای بهمن تاکنون )یکم 
تا ۲۳ بهمن( 5۳ میلیــون لیتر نفت گاز به نیروگاه ها 

تحویل داده شده است.
وی اظهــار کرد: از ابتــدای آذر تاکنون در مجموع 
به صــورت میانگیــن روزانه حــدود 5۳ میلیون لیتر 
نفت گاز به نیروگاه ها تحویل داده شده است که نسبت 
به مدت مشابه پارسال )ابتدای آذر تا ۲۳ بهمن( رشد 
۳۷ درصــدی تحویل نفت گاز به نیروگاه ها را نشــان 

می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

ایران با بیان اینکه مقدار تحویل نفت گاز نیروگاهی از 
ابتدای امسال تاکنون )ابتدای فروردین تا ۲۳ بهمن( 
نسبت به مدت مشابه پارسال ۳۳ درصد افزایش یافته 
است، افزود: همچنین تحویل نفت کوره به نیروگاه ها 
از ابتدای ســال تاکنون نسبت به مدت مشابه پارسال 

5۰ درصد رشد داشته است.
ویس کرمی ادامه داد: در مجموع تحویل ســوخت 
مایع نیروگاهی )نفت گاز و نفت کوره( از ابتدای امسال 
تاکنــون )ابتدای فروردین تا ۲۳ بهمن(  نســبت به 

مدت مشابه پارسال 4۰ درصد رشد داشته است.
وی با اشــاره به اینکه از ابتدای بهمن تاکنون )یکم 
تــا ۲۳ بهمن( به طور میانگین روزانه 8۷ میلیون لیتر 
ســوخت مایع به نیروگاه ها تحویل داده شــده است، 
گفت: این رقم رشد 4۰ درصدی تحویل سوخت مایع 
نیروگاهی را نسبت به مدت مشابه پارسال )یکم تا ۲۳ 

بهمن( نشان می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران بیان کرد: روز سه شــنبه )۲۳ بهمن( با رکوردی 
بی سابقه، 59 میلیون لیتر نفت گاز و ۳5 میلیون لیتر 
نفت کوره به نیروگاه ها تحویل داده شــد و در مجموع 
94 میلیون لیتر ســوخت مایع بــه نیروگاه ها تحویل 

داده شده است.
ویس کرمی با اشــاره به مقدار تحویــلی نفت کوره 
به نیروگاه ها در زمستان امســال تصریح کرد: مقدار 
تحویلی نفت کوره به طور میانگین در آذر امســال ۲5 
میلیون لیتر در روز، در دی  ۳1 میلیون لیتر در روز و 
در بهمــن  )یکم تا ۲۳ بهمن( ۳4 میلیون لیتر در روز 
بوده که به ترتیب رشــد ۲1 درصدی، 18 درصدی و 
54 درصدی را نســبت به مدت مشابه پارسال نشان 

می دهد.

هدف گذاری صنعت پتروشیمی برای تکمیل زنجیره ارزش ثبت رکورد تحویل ۹۴ میلیون لیتر سوخت مایع به نیروگاه ها در یک روز

طــرح حذف کارت ســوخت و اختصاص یارانــه بنزین به 
کارت بانکی اشــخاص، یکی از موضوعات داغ اقتصادی در 
ماه های اخیر بوده، موضوعی که اخیرا جزییات بیشــتری از 

آن اعلام شده است.
به گزارش ایســنا، طرح حذف کارت ســوخت و تخصیص 
یارانــه بنزین به کارت های بانکی که در قالب مصوبه مجلس 
در قانــون بودجه 14۰4 مورد بــررسی قرار گرفته، با هدف 
ایجاد شفافیت در توزیع یارانه ها، کاهش هزینه های اجرایی 
و بهبود عدالت در تخصیص منابع انرژی در حال برنامه ریزی 
است. بی شک اجرای چنین تغییری نیازمند هماهنگی های 
گســترده میــان دســتگاه های دولتی، بخــش خصوصی و 

جایگاه های سوخت است.
سهمیه بنزین چگونه به کارت های بانکی واریز می شود؟

در این راســتا، مالک شــریعتی، عضــو کمیسیون انرژی 
مجلــس، عضو کمیسیــون انرژی مجلــس جزییات اجرای 
این طرح را تشــریح کرده و  گفته است که سهمیه سوخت 
در حســاب بانکی مالک خودرو شــارژ می شود و در تمامی 

حساب های بانکی او قابل دسترسی خواهد بود.
به گفتــه او در جایگاه های ســوخت، دیگر نیازی به چند 
مرحله سوخت گیری نخواهد بود؛ بلکه فرآیند سوخت گیری 
تنها یک بار انجام می شود و در همان مرحله، سهمیه و مبلغ 

مورد نظر از حساب بانکی فرد کسر خواهد شد.
افراد چگونه  بانکی  از حســاب  نحوه کسر سهمیه 

خوانده خواهد بود؟
در توضیح نحوه محاســبه ســهمیه گفته شــده که برای 
مثال، اگر فردی دارای ۳۰ لیتر سهمیه با نرخ 15۰۰ تومان 
و 1۰۰ لیتــر ســهمیه با نرخ ۳۰۰۰ تومان باشــد و در یک 

نوبت 5۰ لیتر سوخت دریافت کند، ابتدا ۳۰ لیتر از سهمیه 
15۰۰ تومانی او کســر شده و سپس ۲۰ لیتر باقی  مانده از 
سهمیه ۳۰۰۰ تومانی محاسبه خواهد شد. شریعتی در این 
بــاره تأکید کرده که تمامی این فرآیندها  به صورت خودکار 
و در پس زمینه انجام شــده و افراد نیازی به انجام هیچ گونه 
محاســبه یا اقــدام خاصی ندارنــد؛ چرا که مبلــغ معادل، 

مستقیماً از حساب بانکی کسر خواهد شد.
به گفتــه وی، این اقدام کاملًا آفلاین اجرا خواهد شــد و 
برخط )آنلاین( نخواهد بود. همچنین، پولی به حساب افراد 
واریز نمی شود و صرفاً سهمیه آن ها در کارت های بانکی شان 

شارژ خواهد شد.
اهداف طرح چیست؟

رضا نواز، ســخنگوی صنف جایگاهداران کشــور، با اشاره 
بــه جزئیات، اهداف و چالش های پیــش روی این طرح، به 
ایســنا گفت: این تغییــر، در صورت اجــرا، نیازمند تدوین 

آیین نامه های شــفاف و در نظر گرفتن زیرساخت های فنی 
و مالی لازم خواهدبود.

وی با اشــاره به ملاحظات فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 
این طــرح، بر اهمیت حمایت دولــت در تأمین منابع مالی 
برای جایگاه ها و زیرســاخت های موردنیــاز تأکید کرد. به 
گفته وی، بر اســاس مصوبه مجلــس در قانون بودجه، این 
موضــوع به طور جدی در دســتور کار قرار گرفته اســت و 
پیش بینیمی شود تا ســه ماهه اول سال 14۰4، تکلیف این 

طرح مشخص شود.
نواز با بیان اینکه هدف اصلی طرح های جایگزین، ازجمله 
ایــن طرح، مدیریت بهتر یارانه ســوخت، کاهش هزینه ها و 
تســهیل ارائه خدمات در جایگاه های ســوخت است، اظهار 
کرد: بررسی های فنی و تجربیات گذشــته نشان داده که در 
صورتوجود سازوکار مناسب، اســتفاده از کارت بانکی افراد 

به جای کارت سوخت می تواند مؤثر باشد.
وی در ادامــه افزود: البتــه جایگاه ها توان مالی لازم برای 
انجام تغییرات سخت افزاری و نرم افزاری این طرح را ندارند 

و دولــت باید منابع لازم را برای اجرای آن تخصیص دهد.
بــه اعتقاد کارشناســان، طــرح حذف کارت ســوخت و 
جایگزینی آن با ســهمیه بنزین در کارت های بانکی، گامی 
در راســتای بهینه سازی یارانه ســوخت، کاهش هزینه های 
اجرایی و تســهیل فرآیند ســوخت گیری است. با این حال، 
بــرای اجرای موفــق آن، باید زیرســاخت های فنی و مالی 

مناسب فراهم شده و چالش های احتمالی مدیریت شوند.
حــال باید دیــد که دولت و بخش خصــوصی چطور  و با 
چه تمهیداتی خواهند توانســت این تغییر بزرگ را در نظام 

یارانه ای کشور اجرایی کنند.

آخرین جزئیات طرح حذف کارت سوخت و تخصیص سهمیه بنزین به کارت بانکی

تحویل ۱8.۹ میلیارد سوخت مایع به نیروگاه ها بر اساس ارقام 
رسمی وزارت نیرو
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رئیــس انجمن صنفی کارگران با اشــاره به اینکه 
تورم همواره در حال تغییر اســت گفت: هزینه سبد 
معیشت به صورت ســالیانه محاسبه شود.چرا که با 
تــورم فعلی قدرت خرید کارگران هر روز کاهش می 

یابد.
ســمیه گلپور، رئیس انجمن صنــفی کارگران در 
تســنیم، با  خبرنگاراقتصادی خبرگزاری  با  گفت وگو 
اشــاره به اینکه در شرایط فعلی که تورم اجازه ثابت 
ماندن را نمی دهد نمی توان هزینه سبد معیشت را 
ســالیانه محاسبه کرد گفت: با توجه به شرایط فعلی 
که در اقتصاد کشــور حاکم اســت باید هزینه سبد 

معیشت فصلی محاسبه شود.
 وی با اشــاره به اینکه قــدرت خرید کارگران در 
ســال جاری کاهش یافت گفت: زمانی که دستمزد 
۳5 درصــد در ســال 14۰۳ افزایــش یافت, میزان 
قیمت نان, سیب زمینی و تخم مرغ، گوشــت و سایر 
کالاهای اساسی اینقدر گران نبود. این درحالی است 
که در سال جاری چندین بار قیمت کالاهای اساسی 
افزایش یافت. قطعاً وظیفه شــورای عالی کار اســت 
که باوجود عــدم پیش بینی این همــه تغییرات در 
ســفره جامعه کارگری، در کمترین زمان به بررسی 
دوباره مزد بپردازند و سپس برای سال آینده تصمیم 

بگیرند.
 گلپور با بیان اینکه  امســال حق مسکن کارگران 
ثابت ماند گفت:مســکن در ســال جاری چندین بار 
افزایش قیمت داشــت, بیــش از 5۰درصد کارگران 

مستأجر هستند و برای تأمین معاش خود با مشکلات 
جدی روبرو هستند , اما دولت انگار هواسش به این 
قشــر زحمت کش و گرفتار نیست. حق مسکن 9۰۰ 

هزار تومانی برای کارگران راهگشا نیست.

رئیس انجمن صنفی کارگران با اشــاره به اینکه با 
مــاهی 9۰۰هزار تومان حق مســکن چند متر خانه 
می شود خرید؟گفت: مدیران وزارت کار غالباً جواب 
نامه ها و اعتراضات نمایندگان کارگری را نمی دهند. 
بیمه 1میلیــون کارگر ســاختمانی را خلاف قانون 

حذف کردند و می گویند بودجه نداریم.
 وی با اشــاره به اینکه یــکی از انتقادات ما به این 
اســت که آمار تورم ســفره کارگران با تورم اعلامی 
فرق دارد گفت: متأســفانه کارگــران این را متوجه 
شــده اند که در ماه های پایانی سال آمار سازی به 
چشــم می خورد. آمار تورم را به گونه ای اعلام می 
کنند که بگویند تورم کاهش یافته است  تا دستمزد 
را کارگــران را واقعی اعلام نکننــد.  چرا کارفرمای 
بزرگ باید نرخ تورم را اعلام کند و همین کارفرمای 
بزرگ در تعیین حداقل دستمزد متناسب با تورم در 

شورای عالی کار حرف آخر را بزند.
 گلپور با بیان اینکه شورای عالی کار وظیفه اصلی 
خود را فراموش کرده است گفت:این روزها  شورای 
عالی کار  به جلســات نمایشی اسفندماه اکتفا کرده 
است.با افزایش مزد اســت که می توان اقتصاد را به 
حرکت واداشــت و این اقدام به ســود کشــور تمام 

خواهد شد. 

مشاور کانون عالی انجمن های صنفی کارگران خطاب به رئیس جمهوربیان 
کرده اســت:تورم امان کارگران را بریده است, ضروری است حقوق کارگران 
متناسب تورم و هزینه سبد معیشت تعیین شود. حقوق ناکافی کارگران,باعث 

شده است که کارگران در هزینه های درمان درمانده شوند.
به گــزارش خبرنــگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، بــا افزایش تورم و 
هزینه های زندگی، بسیاری از کارگران با مشکلات جدی در تأمین نیازهای 
اساسی خود روبه رو شده اند. حقوق و دستمزد کارگران، حتی با افزایش های 
ســالانه، توانایی جبران رشد سریع هزینه های درمان و مسکن را ندارد. این 
مســئله باعث شــده اســت که بسیاری از خانواده های کارگری از دریافت 
خدمات درمانی مناسب محروم شوند و رویای خانه دار شدن برای آن ها دور 

از دسترس باشد.
بررسی ها نشــان می دهد که هزینه های درمانی، از جمله ویزیت پزشکان، 
خرید دارو و بســتری شدن در بیمارستان، به طور چشمگیری افزایش یافته 
است. در این شــرایط، بسیاری از کارگران به دلیل ناتوانی مالی، از مراجعه 
به پزشــک و دریافت خدمات درمانی صرف نظر می کنند. برخی نیز مجبور 
می شوند برای تأمین هزینه های درمانی خود به وام و قرض روی بیاورند که 

این امر فشار اقتصادی بیشتری را به آن ها تحمیل می کند.
افزایش چشــمگیر قیمت دارو ، به ویژه پس از حذف ارز ترجیحی، فشــار 
مضاعفی بر اقشار کم درآمد، به ویژه کارگران و بازنشستگان، وارد کرده است. 
برخی گزارش ها حاکی از افزایش قیمت داروها تا 4۰۰ درصد اســت.علاوه 
بر این، افزایش قیمت داروها منجر به کاهش دســترسی به داروهای حیاتی 
و تأثیر منفی بر سلامت عمومی جامعه شده است. برخی از بیماران به دلیل 
هزینه هــای بالا، از ادامه درمان منصرف می شــوند که ایــن امر می تواند به 
تشــدید بیماری ها و افزایش هزینه های درمانی در بلندمدت منجر شود.این 
موضوع باعث شــده کارگران به سمت درمان های خودسرانه بروند, چرا که 

هزینه رفتن به پزشک و درمان را ندارند.
سید سعید فتاحی ، مشاور کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران 
در گفت و گو با خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تســنیم، با اشاره به مشکلات 
کارگــران خطاب به رئیس جمهور گفت: آقای رییس جمهور کارگران برای 
کدام مشــکل خود به فکر چاره اندیشی باشــند، قیمت دارو ســر به فلک 

کشیده است.
 وی ادامه داد: درمان برای کارگران به رویا تبدیل شده است؛ اگر کارگری 
مشــکل درمان برای خود و خانواده خود داشته باشد. باید مرگ را به درمان 
ترجیح دهد، هر روز قیمت ها بالا و بالاتر می رود و هزینه درمان برایشــان 
سخت تر شده هست. مراکز تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی نیز خیلی 
از داروها و خدمات درمان را پوشش اندکی میدهد، پزشکان با دستمزدهای 
زیر میزی در مطب های خودشــان که اغلب طلب ســکه یا دلار می کنند؛ 
اینجاست که قشر ضعیف کارگر توان پرداخت هزینه های چند صد میلیونی 
را ندارد و مجبور هست خود و خانواده اش درد را تحمل کند تا وامی بگیرد

 فتاحی بیان کرد: با این شرایط  درمانی ، انصاف دیگر در این کشور رخت 
بر بســته و انســانها هوای همدیگر را ندارند، چطور میشود برای یک عمل 
جراحی هزینه صد یا دویســت میلیونی گرفــت در حالی که کارگر گرفتار, 
نسبت به هزینه معیشــت خود مانده است و تورم با سرعت تمام پیش می 
رود، در حالی که ســالیان ســال کارگران با پرداخت بیمه به فکر آینده ای 
روشــن خود بوده اند، حال با این هزینه های کمر شــکن در حوزه درمان 
مواجه شــده اند. دیگر در خانواده های کارگــران به فکر ترمیم یا زیبایی و 
رسیدگی به بهداشــت دهان و دندان نیســتند و وقتی دندان هر عضوی از 

خانواده درد میکند، مجبور هســت به خاطر هزینه های دندانپزشــکی آن 
دندانی که میشد ترمیم کنند را بکشند.

وی افزود: آقای رئیس جمهور؛ کارگران در صف اول این انقلاب بوده اند و 
هســتند ولی بیشترین ظلم به این قشر شده هست و سفره هایشان کوچک 
تر شــده هســت و هر روز که می گذرد فقیر و فقیرتر میشــوند. چون تورم 
امانشــان را بریده هست و جالب اینکه همه ساله در تمامی دولت ها حقوق 
کارگران در واپسین روزهای ســال درصد پایینی تعیین میشود که اصلًا با 
تورم و هزینه های ســبد معیشت ســنخیتی ندارد و هر سال دلیل افزایش 
بیشتر و به تناسب تورم ، ایجاد گرانی و تورم اعلام میشود که تجربه گذشته 
در ســال 14۰1 که  حقوق و دستمزد کارگران 5۷ درصد افزایش بود، تورم 

سه درصدی را شامل می شود.
 فتاحی اظهار داشــت: جامعه کارگری و بازنشستگی از شما انتظار دارد با 
دستور خود به وزیر کار و وزیر اقتصاد و .. در شورای عالی کار این بار نسبت 
به تورم واقعی عطف به ماده 41 قانون کار حقوق این قشر را تعیین فرمایند 
تا بلکه این کارگران بتوانند با حداقل ها بسازند و نیز مثل کشورهای همسایه 
حقوق را هر ســه ماه یکبار نســبت به تورم افزایش دهند. البته ما کارگران 
دوست داریم تورم در کشور نباشد و با همان حقوق اعلام شده زندگی کنیم. 
ولی افسوس که این جلوی تورم گرفته نمی شود و هر روز که از خواب بلند 
می شــویم کالایی گران می شــود، واقعا کارگران با این حقوق ها تنها می 
توانند نفس بکشــند و معنای واقعی زندگی را درک نمی کنند. امیدواریم با 
درایت دولت وفاق مشکلات حل شود و مردم عزیز کشورمان با آرامش خاطر 

و بدون دغدغه زندگی کنند .
 به گزارش تسنیم, کارگران و فعالان کارگری بارها خواستار افزایش واقعی 
حقوق و اجرای سیاست های حمایتی از جمله بیمه های درمانی کارآمدتر و 
ارائه تسهیلات مسکن شده اند. آن ها معتقدند که ادامه روند کنونی، می تواند 
آسیب های اجتماعی و اقتصادی جبران ناپذیری به همراه داشــته باشد. در 
حالی که هزینه های زندگی روزبه روز افزایش می یابد، چشــم امید کارگران 
به سیاســت گذاران و تصمیم گیران اقتصادی است تا با اجرای سیاست های 
حمایتی و افزایش دســتمزدها، از فشــار معیشــتی بر این قشر زحمتکش 

بکاهند.

به اعتقاد کارشناسان، با توسعه بخش تعاون در کشور بخش اعظمی از مشکلات 
اقتصاد و معیشت مردم از نظام توزیع تا بیکاری برطرف می شود و از طریق توسعه 
شبکه تعاون، گام موثری در جهت اشتغال پایدار و حذف نظام دلالی و واسطه گری 

برداشته می شود.
به گزارش ایســنا، درحال حاضر اقتصاد ایران به ســه بخــش دولتی، تعاونی و 
خصوصی تقسیم می شــود و تعاونی ها به عنوان یــکی از ارکان مهم اقتصادی در 

ایران شناخته می شوند. 

تعاونی ها در کشور ما بر اســاس قانون بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی 
ایران فعالیت می کنند. این قانون شــرایط تأسیس و فعالیت تعاونی ها را مشخص 
کرده و به منظور حمایت از تعاونی ها، تســهیلات و معافیت های مالیاتی خاصی در 

نظر گرفته است.
یکی از دستاوردهای مهم بخش تعاون اشتغال است که علاوه بر ظرفیت سازی 
برای اشــتغال به پایداری اشتغال نیز کمک می کند.ماده 44 قانون اساسی نیز به 
صراحت بر ضرورت حمایت از بخش تعاونی به عنوان یکی از ارکان اقتصاد کشور 

تأکید دارد و این بخش را به عنوان ابزاری برای تحقق عدالت اقتصادی و اجتماعی 
معرفی می کند.

یکی از دستاوردهای مهم بخش تعاون اشتغال است که علاوه بر ظرفیت سازی 
برای اشتغال به پایداری اشتغال نیز کمک می کند.

به اعتقاد کارشناسان، با توسعه و پویایی بخش تعاون بخش اعظمی از مشکلات 
اقتصاد و معیشــت مردم از نظام توزیع تا بیکاری حل می شود و از طریق توسعه 
شــبکه تعاون در کشور گام موثری در جهت اشتغال پایدار و حذف نظام دلالی و 

واسطه گری برداشته می شود.
در همین راســتا محمدرضا رضایی نژاد -کارشناس بخش تعاون در گفت و گو 
با ایســنا، به مزیت های ایجاد بنگاه های تعاونی و راه اندازی کسب و کار در قالب 
تعاون اشــاره کرده و می گوید: بخش تعاونی به عنوان سومین رکن اقتصاد کشور، 
بر مبنای همکاری و مشارکت اعضای جامعه شکل می گیرد و به دلیل ویژگی های 
خاص خود از دو بخش دولتی و خصوصی متمایز است. تعاونی ها معمولًا از گروهی 
متشــکل از حداقل ۷ نفر تشکیل می شوند و نکته کلیدی در تعاونی های متعارف، 

تساوی حق رأی بین اعضا است.
تعاونی ها در ایجاد فرصت های شغلی برابر برای آحاد جامعه و کاهش بیکاری در 
کشور به ویژه مناطق محروم اثر گذارند و موجب توزیع عادلانه درآمد و ثروت می 
شــوند.او می گوید: برخلاف بخش خصوصی که حق رأی به میزان سرمایه گذاری 
افراد بستگی دارد، در تعاونی های متعارف هر عضو صرف نظر از میزان سهم خود، 
یــک حق رأی دارد و این امر، اصول دموکراسی و عدالت اقتصادی را در تعاونی ها 

تضمین می کند.
به گفته این کارشناس بخش تعاون، تعاونی ها در ایجاد فرصت های شغلی برابر 
برای آحاد جامعه و کاهش بیکاری در کشــور به ویژه مناطق محروم اثر گذارند و 

موجب توزیع عادلانه درآمد و ثروت می شوند.
رضایی نژاد با اشــاره بــه پتانسیل ها و ظرفیت های بــالای بخش تعاون افزود: 
تعاونی ها با تکیه بر اصول عدالت اجتماعی و مشارکت عمومی، در کاهش نابرابری ها 
و افزایش فرصت های اقتصادی برای همگان نقش دارند لذا با حمایت های قانونی از 
تعاونی ها،توسعه آموزش و ترویج فرهنگ تعاون و جلب مشارکت مردمی می توان 

به تقویت هر چه بیشتر این بخش از اقتصاد کمک کرد.

حقوق ناکافی کارگران؛درماندگی در درمان

حل مشکل اقتصاد و معیشت مردم با توسعه تعاونی ها

وزیر کار:هزینه سبد معیشت کارگران فصلی محاسبه شود

 طرح طبقه بندی مشاغل مانع از 
پارتی بازی می شود

 وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
بندی  اجتماعی گفت: طبقه 
جلوی  می توانــد  مشــاغل 
بی عدالــتی و پــارتی بازی 
را بگیــرد البتــه بایــد این 
تولیدی  واحدهای  در  قانون 
گســترش پیدا کند تا مردم 

به حق واقعی خود برسند.
به گزارش ایرنا ، احمد میدری روز پنجشــنبه در نشســت شــورای 
اداری جم، اظهار کرد: طبقه بندی مشــاغل کارکنان مشــمول قانون 

کار امکان سیاســت گذاری های مناسب و مختلف را فراهم می کند.
وی افــزود: بی عدالتی و یا همان پارتی بازی موجب نارضایتی مردم 
می شود که تفاوت های شغلی و استخدام ها از جمله این موارد است 

و باعث می شــود که افراد احساس کنند حق شان ضایع شده است.
مــاده 48 و 49 قانون کار بر طبقه بندی مشــاغل برای جلوگیری از 
بهره کشی از نیروی کار اشــاره دارد و بر این اساس وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی موظف شــده این طبقه بندی را براساس استانداردها و 

عرف مشاغل کارگری تهیه کند.
منظور از طرح طبقه بندی مشــاغل کارکنان مشمول قانون کار این 
است که کارکنان با رعایت شرایط احراز پیش بینی شده در شناسنامه 

شــغلی از گروه، مزد شغل و مزد سنوات برخوردار شوند.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کــرد: گروهی از مردم به 
مســئولان فشار می آوردند و آن مسئولان امتیازی به آن گروه ها می 

دهند و باعث بی عدالتی در جامعه می شــوند.
میدری گفت: آزمون های اســتخدامی که دولت برگزار می کند مانع 
بسیاری از این بی عدالتی ها اســت البته در شــرکت ها وضعیت فرق 

می کند زیرا کمتر آزمون اســتخدامی برگزار می شود.
وی اضافه کرد: بهتریــن علاج برای جلوگیری از این پارتی بازی ها 
برگزاری آزمون اســتخدامی در شــرکت ها به ویژه در شهرستان جم 
اســت که دیگر افراد شایسته احســاس نکنند محروم مانده اند و حق 
شــان ضایع شده اســت البته اداره کار هر شهرســتان باید پیگیر این 

باشد. امور 
وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به حمایــت از بخش 
خصوصی یادآور شــد: چنانچــه پیمانکاران داخلی تقویت بشــوند و 
نیازهای شــرکت های خصوصی درهمان اســتان برطرف شود زمینه 
اشــتغال افراد بومی بیشتر فراهم می شــود بنابراین ساخت داخل در 

باید تقویت شود. استان 
میدری تاکید کرد: هم اینک مردم از وضعیت ســطح کلان اقتصادی 
و تورمی که در کشــور وجود دارد گلایه دارند زیرا قدرت خرید آن ها 
کاهش پیدا کرده اســت و این نگرانی وجود دارد که نتوانند با دارایی 

هایشان سطح رفاه خوبی داشته باشند.
وی گفت: ســرعت بهبود زیرساخت ها در استان بوشهر با بسیاری از 
جاهای دیگر کشــور قابل مقایسه نیست و در این ۲۰ سال بوشهر و به 
ویژه شهرســتان جم تغییرات فاحشی و ملموسی داشته است اما هنوز 

با سطح انتظارات مردم فاصله دارد.
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: درصد خانوارهای دارای 
معلول در جم سه درصد اســت اما در استان بوشهر پنج درصد است، 
افراد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی در شهر 

جم 11 درصد است و در استان 1۶ درصد است.
میــدری افزود: 18 درصد مردم جم جزو ســه دهــک پایین جامعه 
هســتند اما در اســتان این آمار ۲8 درصد است و ۳۰ درصد خانواده 
های ســاکن جم خودرو ندارند اما در استان 44 درصد خودرو ندارند

وی با اشــاره به اینکه شهرستان جم در مابقی شاخص ها هم نسبت 
به استان بوشهر بهتر اســت گفت: بهبود آب شرب آشامیدنی و جاده 

های دســترسی مناسب اهم خواسته های مردم شهرستان جم است.
میدری ادامه داد: زیرســاخت های عمومی تاثیر مستقیمی بر رفاه و 

معیشــت مردم دارد و باید مورد توجه قرار گیرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ابراز کرد: بوشهر پر از ظرفیت است 
و اینکــه چقدر می تواند این ظرفیت ها موجب اشــتغال مردم شــود 

وابســته به این است که سیاست های دولت چه باشد.
میــدری افزود: افراد غیر بومی تنها دو هفته در ماه برای کار در جم 
حضور دارند و مابقی روزها را در اســتان های دیگر سپری می کنند و 

این امر سبب بروز مشکلاتی می شوند.
وی تاکیــد کرد: کنگان بزرگترین نســبت مرد به زن را در کشــور 
دارد، به هم خوردن نســبت مرد به زن در یک شــهر مشکلات زیادی 

ایجاد می کند.
وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: مشــکلات مردم این 
شهرســتان را در مــورد آب آشــامیدنی و معضــل های جــاده های 
مــواصلاتی انتقال می دهم و امید اســت این موارد هر چه ســریع تر 

رفع شوند.
بــه گزارش ایرنا، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به منظور همراهی 
رییس جمهور روز چهارشــنبه وارد اســتان بوشــهر شــد تا به عنوان 

نماینده دولت به شهرســتان های جم و دیر سفر کند.
شــرکت در آیین افتتــاح طرح توســعه کارخانه پلیمر پــاد جم با 
ســرمایه گذاری 5۰۰ میلیون یورویی ، بازدید از خدمات دندانپزشکی 
به نیازمندان عسلویه توســط گروه جهادی الکفیل، سفر به شهرستان 
جم ، حضور در گلزار شــهدا و شرکت در نشست شورای اداری برنامه 

میدری به استان بوشهر بوده است.
شــرکت در نشست شورای اداری شهرستان دیر و شرکت در نشست 
شــورای برنامه ریزی استان بوشهر با حضور رئیس جمهور برنامه های 
مهم امروز ســفر وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی به این استان است

رئیس جمهور در دومین روز ســفر خود به بوشــهر) پنجشــنبه ۲5 
بهمن ماه( بــا جمعی از فرهیختگان دیــدار خواهد کرد و پس از آن 
در نشست شــورای برنامه ریزی و توسعه استان بوشهر شرکت خواهد 

کرد.
گفتنی اســت، رئیس جمهور بــا همراهی جمــعی از اعضای هیات 
دولت چهاردهم تاکنون به اســتان های سیستان و بلوچستان، خراسان 

شمالی و خوزستان سفر کرده  است.
پزشــکیان در نخستین سفر اســتانی خود روز پنجشنبه اول آذر ماه 
به شهر زاهدان مرکز اســتان سیستان و بلوچستان سفر کرد و سپس 
چهارشــنبه 5 دیماه در دومین سفر استانی به استان خراسان شمالی 
رفت. همچنین شهرســتان های چابهار و زابل در اســتان سیســتان و 

بلوچســتان مقاصد سومین سفر استانی رئیس جمهور بودند.
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درخشش تکواندوکاران نونهال آذربایجان شرقی 
مســابقات انتخابی تیم مــلی نونهالان 
دختــر با نظــارت اعضــای کادر فنی با 
برگزاری رقابت هــای اوزان فرد در خانه 

تکواندو برگزار شد.
رقابت های تکوانــدو قهرمانی نونهالان 
جهان طی روزهای ۲۰ تا ۲4 اردیبهشت 
مــاه 14۰4 به میزبانی امارات در شــهر 

»فجیره« برگزار خواهد شد.
بر همین اساس مســابقات انتخابی تیم ملی نونهالان دختر امروز پنج شنبه ۲5 بهمن ماه  

برای اوزان فرد با نظارت اعضای کادر فنی در محل خانه تکواندو فدراسیون برگزار شد. 
در این  مسابقات 1۲ تکواندوکار از آذربایجان شرقی حضور دارند که در اوزان فرد به بک طلا 

و دو برنز دست یافتند.
به این اساس اسرا غفاری در وزن نهم از شهرستان میانه به مدال طلا دست یافت.

غزال یاری در وزن اول از شهرســتان بســتان آباد و زهرا کریمی در وزن ســوم از تبریز به 
مدال برنز دست یافتند.

صعود مقتدرانه  تیم تیراندازی آذربایجان 
شرقی به لیگ برتر

تیم تیراندازی اســتان آذربایجان شــرقی یک هفته مانده به پایان مسابقات لیگ دسته یک 
کشور، صعودش را به لیگ برتر قطعی کرد.

عصرآزادی/سرویس ورزشی، تیم هیات استان آذربایجان شرقی با کسب پیروزی مقابل 
تیم نزاجا موفق به کســب 5 امتیاز این بازی شــد و جایگاه خود را در صدر جدول تثبیت و 

فاصله خود را با رقیبان افزایش داد.
همچنین تیم هیات استان آذربایجان شرقی با کسب این پیروزی صعود خود را به لیگ برتر 

قطعی کرد و این در حالیست که هنوز یک هفته دیگر به پایان مسابقات باقیست.
ایــن مهم در حالی به دســت آمد که تیم آذربایجان شــرقی هیچ بــازی را واگذار نکرده و 

مقتدرانه و بدون باخت به لیگ برتر سلام کرد.
اسامی تیم آذربایجان شرقی

 ایســتاده از چپ: محمدحسین منفرد، رضا عباس پور صالح، ارشام مصریان، حامی یحیی، 
مســعود مددی)سرپرست( و اکتای اســدنژاد / غایبان در عکس آقای رضا احمدی)مربی( و 

سیامک جوانمرد)تیرانداز(.

آغاز فعالیت جشنواره ملی اتفاق در تبریز
 امیــر تقی زاده، معاون فرهنگی و امور جوانان این اداره کل، ضمن خیرمقدم به نمایندگان 
سازمان های مردم نهاد )ســمن ها( که در سطح کشور فعالیت می کنند، از حضور آنان در این 

برنامه بزرگ قدردانی کرد. 
وی همچنین از زحمات و تلاش های معاونین جوانان اســتان ها در هفته جوان تشکر کرد و 

بر اهمیت همکاری سمن های استان در اجرای این برنامه تأکید نمود.
تقی زاده با اشــاره به برگزاری پنل رسانه، گفت: این برنامه ها با هدف تقویت همکاری ها و 

ارتقاء فعالیت های جوانان در سطح استان در حال برگزاری است.
گفتنی اســت، اختتامیه جشــنواره ملی »اتفاق« با حضور وزیر محتــرم ورزش و جوانان و 

مسئولین کشوری و استانی در تبریز برگزار خواهد شد.

شوک بزرگ برای تراکتور؛ حسینی 
رباط صلیبی پاره کرد

سیــد مهدی حسینی، هافبک تیم فوتبال تراکتور که در بازی روز گذشــته مقابل الخلدیه 
بحرین به عنوان بازیکن تعویضی وارد زمین شــده بود، دچار مصدومیت شدیدی شد. باشگاه 
تراکتور با انتشــار بیانیه ای اعلام کرد که پس از انجام MRI، پارگی رباط صلیبی این بازیکن 

تایید شده است.
بــه این ترتیب، فصل برای حسینی به پایان رسید و او باید مدتی طولانی از میادین فوتبال 
دور باشــد. این در حالی اســت که حسینی در هفته های اخیر عملکرد خوبی داشت و حتی 
موفق به گلزنی برای تیمش شــده بود. مصدومیت او شوک بزرگی برای هواداران و کادر فنی 

تراکتور به شمار می رود.
باشگاه تراکتور در ادامه بیانیه خود ضمن آرزوی سلامتی برای حسینی، اعلام کرد که تمام 
بازیکنان، کادر فنی، کادر مدیریتی و هواداران در کنار او هستند تا هرچه سریع تر به میادین 

ورزشی بازگردد.

جنجال در منامه؛ درگیری لفظی بازیکنان و 
مربیان تراکتور و الخالدیه پس از بازی

تیم فوتبال تراکتور در دیدار خارج از خانه مقابل الخالدیه بحرین به پیروزی ارزشمند دو بر 
یک دست یافت، اما حواشی بعد از بازی این پیروزی را تحت الشعاع قرار داد.

خداداد عزیزی، مدیر تیم تراکتور، در گفتگویی به تشریح اتفاقات رخ داده پرداخت و اظهار 
داشــت که در مسیر منتهی به رختکن دو تیم، درگیری لفظی بین بازیکنان و مربیان دو تیم 

رخ داد.
عزیزی با اشــاره به اینکه اینگونه حواشی در بازیهای تیمهای ایرانی در کشــورهای 
حوزه خلیج فارس همواره وجود دارد، گفت: بعد از بازی در تونل ورزشگاه، دو بازیکن 
بحرینی از پشــت ریــکاردو آلوز را هل دادند و مربی گلرهــای تیم حریف نیز با آرنج 
به صورت مــربی تراکتور ضربه زد. وی افزود که این رفتــار تحریک آمیز بازیکنان و 
مربیان حریف باعث واکنش بازیکنان تراکتور شــد و درگیری لفظی شدیدی بین دو 

طرف شکل گرفت. 
خداداد عزیزی همچنین از رفتار اعضــای نیمکت تیم الخالدیه در طول بازی انتقاد کرد و 
گفت که آنها به راحتی به زبان عربی با داور چهارم و داور وسط صحبت میکردند و این موضوع 

باعث ناراحتی اسکوچیچ، سرمربی تراکتور، شده بود.

پیروزی پرُگل تیم بانوان تراکتور
تیم بانوان تراکتور با نتیجه چهار بر دو از سد آذرخش شهریار گذشت.

عصرآزادی/ســرویس ورزشی: دیدار دو تیم بانوان تراکتور و آذرخش شــهریار  برگزار 
شد.

اسما نظری )دو گل(، زینب علیپور و شیوا فاضلی گلزنان تیم بانوان تراکتور بودند. 
تیم بانوان تراکتور در آخرین دیدار مرحله گروهی، از ســاعت 11 روز شــنبه – ۲۷ 

بهمن – به مصاف آلومینیوم اراک خواهد رفت.

برگزاری مسابقات والیبال چهارجانبه نونهالان 
دختر شهرستان اسکو 

عصرآزادی/ســرویس ورزشی؛ مســابقات والیبال چهارجانبه نونهالان دختر شهرستان 
اسکو با معرفی برترین ها پایان یافت.

این دوره از مســابقات به مناســبت ایام الله دهه مبارک فجر، با همکاری اداره ورزش 
وجوانان و هیات والیبال شهرســتان اسکو به میزبانی باشگاه اولدوز در سالن ورزشی پیام 

نور اسکو برگزار شد.
این مســابقات که به مدت دو روز برگزار شد،4 تیم با یکدیگر به رقابت پرداختند و در 
پایان تیم باشگاه اولدوز الف به مقام قهرمانی رسید و باشگاه امید آینده اسکو )تیم آلفا( 

و تیم ب باشگاه اولدوز به ترتیب دوم و سوم شدند.
همچنین از ســوی کادر فنی تیم جهش ســهند به عنوان تیم اخلاق  معرفی شــد. 
دراختتامیه بازیها با حضور خانم عبدی مسئول امور بانوان اداره ورزش وجوانان شهرستان 

اسکو از تیمهای برتر با اهدای لوح و کاپ، تجلیل به عمل آمد.

اسکی آلپاین جهانی اتریش؛ حضور علیزاده در فینال و 
حذف بانوان 

چرایی تعویض رونالدو از زبان پیولی

امیرعــلی علیزاده به فینال مســابقات مارپیچ بزرگ قهرمانی 
جهان صعود کرد و بانوان کشورمان نیز در این ماده حذف شدند

به گزارش ایرنا، رقابت های مارپیچ بزرگ مســابقات قهرمانی 
اســکی آلپاین جهان از صبح امروز با حضور نمایندگان اســکی 

کشورمان و به میزبانی اتریش آغاز شد.
در بخش بانوان، زهرا علیزاده در جایگاه 5۷ و آتنا کیاشمشکی 
در جایگاه ۶۰ قرار گرفتند.  صدف ساوه شمشکی و مهسا یارخواه 
نیز در مسیر ســخت و یخی مســابقات قهرمانی جهان به دلیل 

خطا، حذف شدند.
1۰9 اسکی باز در لیست اولیه مسابقات اسکی مارپیچ بزرگ قهرمانی جهان بانوان حضور داشتند.

در مرحله مقدماتی مارپیچ بزرگ اســکی آلپاین و در پایان دو مانش)مرحله( محمد ساوه شمشکی در رتبه 
54، پوریا ساوه شمشکی در جایگاه ۶۰، سیدمرتضی جعفری در رده ۶1 و امیرعلی علیزاده ساوه در رتبه ۶4 

قرار گرفتند.
۲5 نفر نخست مرحله مقدماتی به مسابقات اصلی مارپیچ بزرگ راه پیدا کردند.

با توجه به اینکه ورزشکاران ما نتوانستند در جمع ۲5 نفر نخست برتر قرار بگیرند امیرعلی علیزاده که دارای 
بهترین امتیاز جهانی است فردا به نمایندگی از ایران در مسابقات فینال و نهایی مارپیچ بزرگ قهرمانی جهان 

به مصاف برترین های جهان می رود.

تعویض رونالدو در لیگ فوتبال عربستان سوالات زیادی را 
پیش روی سرمربی ایتالیایی تیم النصر قرار داده است.

بــه گزارش ایرنا، دیــدار تیم های فوتبــال الاهلی و النصر 
عربســتان شب گذشته)ژنج شــنبه( با نتیجه ۳ بر ۲ به سود 
شــاگردان استفانو پیولی به پایان رسید. پیولی در دقیقه ۷4 
این بازی کریســتیانو رونالدو فوق ستاره تیم را تعویض کرد. 
تعویض این بازیکن سوالات فراوانی برای احتمال حضور وی 
در دیدار برابر پرسپولیس در هفته آخر لیگ نخبگان به وجود 

آورد.
پیولی در نشســت خبری پس از پایان این بازی گفت: رونالدو ستاره اصلی تیم من است و با توجه به 
تاکتیکی که دارم از او اســتفاده می کنم. تعویض او بنا بر اندیشــه های فنی من در راستای کمک به تیم 

النصر صورت گرفت.
وی در خصوص مصدومان این تیم برای دیدار با پرسپولیس گفت: نگران بازی برابر پرسپولیس نیستم 
و تیم خوبی داریم النصربا توجه به توانایی که دارد آماده آن دیار است. برخی بازکنان مصدوم شدند اما 

بازیکن جایگزین عملکرد بهتری داشت و گل زد.
دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و النصر از هفته پایانی لیگ نخبگان ۲9 بهمن در ورزشگاه آزادی 

برگزار می شود.

عصرآزادی/ســرویس ورزشی: رئیــس اداره 
ورزش و جوانان شهرســتان تبریــز گفت: چالش و 
حواشی ورزش بایســتی بر مبنــای عقلانیت و در 

راستای توسعه ورزش باشد.
نوائی  مهدی  فرهادپــور:  عصرازادی/فرهاد 
رئیس اداره ورزش و جوانان شهرســتان تبریز به 
همــراه افشین چگینی رئیــس فدراسیون ورزش 
های رزمی، محمد عطاپور معــاون اداره ورزش و  
جوانان شهرســتان تبریز و یوسف جاویدان رئیس 
هیات ورزش های رزمی اســتان و امین ســرندی 
رئیس هیات ورزش های رزمی شهرستان تبریز با 
داود گرشاســبی فرماندار شهرستان تبریز دیدار و 

گفت وگو کردند.
ابتدای جلسه نوائی با بیان اینکه ورزش های رزمی 
در غالب 1۳۰ رشته در کشور به فعالیت می پردازند، 
افزود: اعضای این هیئت به ریاست یوسف جاویدان 
و دیگر مســئولین و رئیس شهرستان تبریز برنامه 
های ورزشی خود را بیش از 8۰ رشــته در ۲ بخش 

بانوان و آقایان در شهر تبریز پیگیری می کنند.
رئیــس اداره ورزش و جوانان شهرســتان تبریز 
یادآور شد: با توجه به این موضوع که هیئت ورزش 
های رزمی استان و شهرستان تبریز به نوعی به بلوغ 
کافی رسیده است و پتانسیل تصاحب خانه مستقل 

رزمی را دارد.
وی با بیان اینکه همیشه موضوع حواشی در بطن 
ورزش عجین شده و جزو حلاوت و شیرینی ورزش 

می باشــد، اذعان داشــت: چالش و حواشی ورزش 
بایســتی بر مبنای عقلانیت و در راســتای توسعه 

ورزش باشد. 
نوائی با اشــاره به تاسیــس 54 اماکن ورزشی با 
رویکرد مدیریت بحران از ســوی شهرداری تبریز، 
قرار بر این اســت در صورت صلاحدید شورای شهر 
و شــهرداری تبریز این سالن ها با اولویت بندی در 

اختیار هیات های ورزشی قرار بگیرد. 
نوائی همچنین به میزبانی تبریز از جشنواره ملی 
اتفاق )سمینار جوانان نخبه کشوری( که به مدت ۳ 

روز در سالن همایش های بین المللی خاوران برگزار 
خواهد شد، اشاره کرد. 

یوســف جاویــدان رئیــس هیئــت ورزش های 
رزمی آذربایجــان شــرقی نیز با اشــاره به پای کار 
بودن همیشــگی رزمی کازان تبریز در برنامه های 
فرهنگی شــهر و کســب مقام های متعدد ورزشی 
توسط قهرمان هیئت خاطرنشــان کرد: با توجه به 
کسب عناوین مختلف توسط ورزشکاران این هیئت 
همچنین دعوت از بانوان قهرمان در مسابقات اخیر 
کشوری به اردوی تیم ملی، خواستار خانه اختصاصی 

رزمی استان در شهر تبریز هستیم.
چگینی رئیس فدراسیــون ورزش های رزمی در 
این جلســه یادآور شــد: با داشــتن نزدیک به یک 
میلیون ورزشــکار در فدراسیون به دنبال برگزاری 
مسابقات و برنامه های ورزشی در راستای پیشرفت 
و توسعه ورزش های رزمی در سطح کشور هستیم 
لذا برای مســئولین استانی و شــهر تبریز پیشنهاد 
میزبانی از مســابقات بین المللی کیک بوکسینگ و 

MMA را داریم. 
در پایان این دیدار داود گرشاسبی با اشاره به قیام 
مشــروطه تبریز و همچنین قیــام ۲9 بهمن مردم 
تبریز در ســال 1۳5۶ اذعان داشــت تبریز همیشه 

مردمی آگاه و زمان شناس بوده است. 
فرماندار شهرستان تبریز تاکید کرد: تبریز بدلیل 
داشتن غنای بالای فرهنگی به شهر اولین ها معروف 
شده است حتی این اولین بودن در حوزه ورزش نیز 

زبان زد بوده و در کشور نیز پیشرو می باشد. 
گرشاسبی یادآور شــد: با داشتن جوانان مستعد 
به دنبال فراهم کردم فضاهای ورزشی نیز هســتیم 
چرا که اولویت ما توجه به ورزش همگانی و ســپس 

ورزش قهرمانی است. 
وی در خصــوص ورزش بانوان و همچنین حضور 
بانوان در اماکن ورزشی که لازمه داشــتن خانواده 
ســالم و شاد می باشــد، اظهار کرد: با هماهنگی و 
فراهم کردن زیرســاخت های لازم بــه دنبال این 

حضور هستیم.

دروماگــوی دروژدک، مهاجم کروات جدید تیم فوتبال تراکتور، با عملکرد 
خیــره کننده خــود در چند بازی اخیر، به یک مهــره کلیدی برای این تیم 

تبدیل شده است.
ایــن بازیکن که در نقل و انتقالات زمســتانی به جمع شــاگردان دراگان 
اسکوچیچ اضافه شد، در همان ابتدای حضورش در ترکیب تراکتور، توانست 

تاثیرگذاری بالای خود را به نمایش بگذارد.
دروژدک در چهار بازی که به عنوان بازیکن تعویضی وارد زمین شده، آمار 

شگفت انگیز دو گل و یک پاس گل را به ثبت رسانده است.
او در بازی مقابل هوادار یک پاس گل ارســال کرد و در دیدار با ذوب آهن 
نیز با یک ضربه ســر تماشایی، گل سه امتیازی تیمش را به ثمر رساند. این 
مهاجم خوش تکنیک در بازی مقابل الخالدیه نیز در کمتر از ده دقیقه حضور 

در زمین، با یک حرکت انفجاری، زمینه ساز پیروزی تیمش شد.
 با این عملکرد درخشــان، به نظر می رســد کــه دروژدک در ادامه فصل 
فرصت بیشــتری برای حضور در ترکیب اصلی تراکتور پیدا خواهد کرد و می 

تواند به یک تهدید جدی برای سایر مهاجمان این تیم تبدیل شود.
حواشی بازی آسیایی تراکتور 

تیم تراکتور در فصل جاری لیگ برتر و لیگ قهرمانان آسیا عملکرد خوبی 
داشــته، اما حواشی زیادی پیرامون این تیم وجود داشته است. از مذاکره با 
سه ستاره پرسپولیس تا صدرنشینی در هفته نوزدهم، حواشی همواره با این 

تیم همراه بوده است.
در این میان، نقش مدیریت سعید مظفری زاده در اولین فصل حضورش در 

یک باشــگاه لیگ برتری قابل توجه است. به بهانه این موفقیت ها و حواشی، 
گفتگویی با او انجام شده است.

از حواشی تا قهرمانی
مظفری زاده در مورد حواشی تیم و نقش آن در عملکرد بازیکنان صحبت 
کرده و در پاســخ به ســوالی درباره قهرمانی تیم در لیــگ برتر گفت: همه 
جذابیت لیگ به همین رقابت ها و حســاسیت هاست. ما تا روز پایانی تلاش 
خود را می کنیم و وظیفه ما تلاش و تمرکز اســت. باید خود را به هدفی که 

داریم نزدیک کنیم اما تیم های دیگر نیز همین قدر تلاش می کنند.
از این رو امیدوارم در یک فضای ســالم و رقابتی خوب با کمترین اشــتباه 
شــاهد لیگی جذاب باشیم. وقتی رقابت مســالم و هیجان انگیز باشد، باعث 

رشد فوتبال می شود.
داوری و مدیریت

مظفری زاده در مورد انتقادها به داوری ها و ارتباطش با فدراسیون فوتبال 
گفــت: از همان ابتدا با جذب برخی بازیکنان فصل پرحاشیه ای را برای خود 
اســتارت زدید که عواقب آن همچنان ادامه دارد و اخیرا نیز از تبعات همین 

نقل و انتقالات همچنان درگیر کمیته انضباطی هستید.
حــرف های ابتــدایی بی ارزش و غیر حرفه ای بــود و خیلی به آن توجه 

نکردیم تا کشورمان می شود.
همانهایی که این حواشی را به وجود آوردند از اظهارات خود خسته شدند. 
این افراد وقتی دیدند به نتیجه نمی رســند. نا خودآگاه متوقف شدند. سعی 
کردنــد. از طرف دیگر ضربه بزنند اما تاکنون موفق و ما همین روند فعلی را 

در مقابله با حواشی ادامه خواهیم داد.
آینده تراکتور در آسیا

با توجه به عملکرد استقلال و پرسپولیس در آسیا، امیدواری ها به تراکتور 
برای موفقیت در لیگ نخبگان آسیا بیشــتر شده است. مظفری زاده در این 
خصوص گفت: ما همه تلاشــمان را می کنیم و برای جام برنامه ریزی کرده 
ایم جزو اهداف ما نه تنها قهرمانی در لیگ برتر بلکه لیگ قهرمانان آسیاست

امیدوارم نماینده شایسته ای برای کشورمان باشیم. اینکه دیگر تیم ها در 
این مســابقات نتیجه نگرفتند. در واقع رنگ خطری برای فوتبال ماست. این 
زنگ خطر را باید جدی گرفت. اگر می بینید فاصله ما با فوتبال آسیا در حال 

زیاد شدن است.
از حــالا باید به فکرش باشیم چرا که اگر تعمــل کنیم جبران این فاصله 
سخت و یا غیر ممکن می شود. باید عید مسیری که سایر کشورها می کرده 

و فوتبالشان را از ما جدا کردند و پیش انداختند. چه بوده است.

دروژدک، خرید طلایی تراکتور

نوائی: حواشی ورزش بایستی بر مبنای عقلانیت و در راستای توسعه ورزش باشد
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 سرپرست معاونت املاک و حقوقی   –هیمن محمدی بهرام 
 

)نوبت دوم( 

مفقود گردیده
ــان  ــروش آپارتم ــش ف ــرارداد پی ــی دارد ق ــام م ــیله اع ــن وس بدی

شــرکت تعاونــی مســکن بســیج بــه شــماره ثبــت 5340 به شــماره 

ــود  ــام مقص ــه ن ــرارداد 1381/6/20 ب ــخ ق ــه تاری ــرارداد 8883 ب ق

اســمعیلی کردلــر نــام پدر:علــی اکبــر بــه کــد ملــی 5198308862 

مفقــود و از درجــه اعتبــار ســاقط میباشــد.

ســرمربی پیشین یوونتوس با اعلام اینکه انتظار مربی دیگری 
غیر از موتا را برای یوونتوس داشــت از رقابت حساس قهرمانی 

آ گفت. در سری 
به گزارش ایســنا، مارچلو لیپی یکی از برترین مربیان تاریخ 
فوتبال محسوب می شــود که علاوه بر قهرمانی در جام جهانی 

توانســت دوران موفقیت آمیزی در یوونتوس داشته باشد. 
به گزارش ســایت گاتزتادلواســپورت، مارچلــو لیپی درباره 
شــرایط تیم ســابقش یوونتوس گفت: یوونتوس مسیر جدیدی 
را در پیــش گرفتــه اســت و به زمــان نیاز دارد تا به ســطح 
تیم هــایی چون اینتر و میلان که بــرای رده های بالای جدول 
می جنگند برســد. بعد از رفتن مکس آلگــری من انتظار مربی 
دیگری داشــتم. البته نمی گویم تیاگو موتا مربی ضعیفی است. 
او مــربی متمرکز و خوبی اســت کــه روی جنبه های تاکتیکی 
تمرکــز کــرده ولی من فکر می کــردم مربی جدیــد خیلی با 

کند. برقرار  ارتباط  هواداران 

او درباره شرایط دوشــان ولاهوویچ نیز صحبت کرد که حالا 
پس از جــذب راندال کولو مــوانی، جایگاهــش را در ترکیب 

است.   داده  از دست  یوونتوس 
لیپی گفت: من هم وقتی مربی بودم چنین شرایطی را تجربه 
کردم و همیشــه بــا دادن اعتماد به نفس حتی بــه بازیکنانی 
که در آن لحظه لیاقت آن را نداشــتند، سعی می کردم اعتماد 

بدنش از دســت رفته را به بازیکنانم برگردانم. 
ســرمربی پیشین تیم مــلی فوتبال ایتالیــا در پایان درباره 
رقابت برای قهرمانی در ســری آ گفت: به نظرم ناپولی تا هفته 
پایــانی برای قهرمانی رقابت خواهــد کرد ولی اکنون نمی توان 
قهرمــان را پیش بینی کــرد. اینتر و ناپولی هــر دو تیم های 

خوبی در این فصــل بودند و لیاقت قهرمانی را دارند. 

لیپی: بعد از آلگری انتظار مربی دیگری برای یووه داشتم
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مدیرکل محیط زیست آذربایجان شرقی:

احیای دریاچه ارومیه نیازمند تصمیمات کلان است
مدیــرکل حفاظــت محیــط زیســت 
آذربایجان شرقی گفت: هرچند ما نسبت 
به احیای دریاچه ارومیه ناامید نیســتیم، 
اما این موضــوع نیازمند تصمیمات بزرگ 
و کلان بوده بر این اســاس رویکرد دولت 
چهاردهــم دربــاره دریاچــه ارومیه بهره 
منــدی از توان و امکانــات مدیریت های 

ملی و بومی است.
محمدحسین حسن زاده در گفت وگو با 

خبرنگار ایرنا، تراز کنونی دریاچه ارومیه را بیش از یکهزار و ۲۷۰ متر اعلام و اظهار کرد: در 
حال حاضر بستر این دریاچه حدود یک میلیارد مترمکعب آب وجود دارد که نسبت به میزان 

طبیعی بسیار پایین تر است و عمق فاجعه بسیار زیاد است.
وی وضعیت حال حاضر دریاچه ارومیه را بحرانی دانست و با تاکید بر اینکه باید طرح های 
مربوط به احیا در سریع ترین زمان اجرایی شوند، یادآور شد: با توجه به تجربیات سال های 
اخیر، چاره ای جز احیا نداریم و در این میان باید تراز آب را به سطح معمول برسانیم که این 
موضوع جز با تزریق اعتبارات لازم و اجرای طرح های تغییر الگوی کشت در اراضی کشاورزی 

حوضه آبریز میسر نخواهد شد.
حســن زاده به فعالیت ســتاد احیای دریاچه ارومیه از دهه 1۳9۰ تاکنون اشــاره و اضافه 
کرد: هر چند برنامه های این ســتاد به موقع و مطلوب کارشناســان اجرایی نشده است، اما 
مطالعات صورت گرفته از ســوی نهادهای دانشگاهی و تحقیقاتی به خوبی نشان داد که احیا 

ممکن است.
به گفته وی نجات دریاچه ارومیه تنها راه توسعه منطقه شمال غرب کشور در ابعاد زیست 

محیطی، اقتصادی، اجتماعی و کشاورزی است.
حســن زاده رویکرد دولت چهاردهم درباره دریاچه ارومیه را بهره مندی از توان و امکانات 
مدیریت های ملی و بومی برشــمرد و ادامه داد: بر همین اســاس این رویکرد در حال شکل 

گیری است که می تواند منجر به نتایج مناسب برای احیا شود.
وی خواســتار تکمیل طرح مهم انتقال آب از کانی سیب به بستر دریاچه ارومیه شد و می 

تواند 5۰۰ میلیون مترمکعب آب را وارد دریاچه کند.
حسن زاده احیای دریاچه ارومیه را همراستا با مباحث فنی، اجتماعی و فرهنگی و معیشتی 
بیان کرد که بر پایه همین طرح ها نباید اجازه توســعه حتی یک مترمربع اراضی کشاورزی 

در حوضه آبریز را به کاربران این بخش داد.
وی با تاکید بر اینکه هر گونه کشت بدون ارزش اقتصادی باید در اطراف دریاچه ارومیه از 
بین برود، گفت: باید کشاورزی مبتنی بر فناوری های جدید و مدرن وارد این حوضه شود و 

بهره برداری از منابع ابی باید بسیار محدودتر شود.
به گزارش ایرنا، دریاچه ارومیه با وســعت پنج هزار کیلومترمربع در شــمال غربی ایران از 
شــورترین و شناخته شــده ترین دریاچه های در حال خشک شدن دنیا محسوب می شود و بر 
اساس اعلام کارشناســان، روند خشکی این دریاچه به علت تغییرات اقلیمی و آب وهوایی از 
ســال ۲۰۰۰ میلادی آغاز شده و ادامه این روند تأثیرات ناخوشــایندی در زندگی مردمان 

ساکن در حاشیه این دریاچه و موجودات و گیاهان منطقه خواهد گذاشت.
حوضه آبریز دریاچه ارومیه با مساحت حدود 5۰۰ هزار هکتار برای زندگی روزانه میلیون ها 
انسان و حدود ۲۲۶ گونه پرنده و جانور نقش بسزایی ایفا می کند و از مناطق مهم برای تولید 

مواد غذایی و دامپروری ایران به شمار می رود.
بر اســاس اطلاعات مرکز ملی آمار ایران، 4۲ شــهر و 5۲۰ روستا در حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه قرار دارد و حدود 1۰ میلیون نفر در این مناطق ســاکن هستند که 9.۲ درصد از کل 

جمعیت ایران را به خود اختصاص داده است.
بر اساس نظر محققان و کارشناسان، خشکی دریاچه ارومیه حدود ۲9 هزار هکتار از اراضی 
این منطقه را تحت تاثیر شــوری آبخوان و بیش از ۲۰ هزار هکتار را تحت تاثیر شوری خاک 
قرار می دهد و بر اساس پیش بینی های انجام شده، در سال ۲۰5۰ شرایط این دریاچه بسیار 

وخیم تر می شود.
حداقل نیاز زیســت محیطی دریاچه ارومیه سالیانه ۳/1 میلیارد مترمکعب آب می باشد که 

باید در طول سال وارد عرصه آبی دریاچه ارومیه شود.

مدیرکل دیوان محاسبات لرستان:

دستگاه های اجرایی چرخه وصول و ایصال 
درآمدهای خود را تقویت کنند

مدیرکل دیوان محاسبات لرستان گفت: ضرورت دارد دستگاه اجرایی چرخه وصول و ایصال 
درآمدهای خود را تقویت و نقاط ضعف این قسمت را مرتفع کند.

مظفر جمالی نژاد در دوازدهمین جلسه ستاد تجهیز درآمد استان که با حضور اعضاء ستاد 
تجهیز درآمدهای لرستان و دستگاه های اجرایی استان در راستای مفاد بند د ماده 44 قانون 
الحاق ۲ در ســالن جلسات ســازمان مدیریت و برنامه ریزی تشکیل شد، بیان کرد: جلسات 
منظم و مســتمر ستاد تجهیز درآمد اســتان نقش مهمی در رفع موانع و تحقق درآمدهای 

دستگاه های اجرایی دارد و باید آنها از این ظرفیت به خوبی استفاده کنند.
وی بــا تبیین اصول بودجــه ای و قوانین و مقررات مالی و محاســباتی، اضافه کرد: تحقق 
درآمدهــا مقدم بر هزینه و مصارف اســت و در صورت عدم تحقق کامــل درآمدها و منابع 
بودجــه ای، ناترازی در بودجه تشــدید و امــکان تامین هزینه هــای اجتناب ناپذیر و تحقق 
اهداف ســالانه دولت فراهم نمی شود لذا ضرورت دارد دستگاه اجرایی چرخه وصول و ایصال 

درآمدهای خود را تقویت و نقاط ضعف این قسمت را مرتفع کند.
مدیرکل دیوان محاســبات لرســتان گفت: هیچ کدام از ردیف های درآمدی حتی با مبلغ 
اندک از نگاه قانون داری حکمت و اهمیت اســت، چون علاوه بر داشتن اثر بودجه ای، دارای 
اثر بازدارندگی و صیانتی در حفظ حقوق بیت المال است؛ ضمن اینکه برای افزایش و وصول 
درآمدهــای دارای مجوز قانونی مازاد بر ارقام پیش بینی شــده، منعی نیســت.جمالی نژاد با 
بیان اینکه در بخش مولدســازی دارایی ها، واگذاری اموال و اماکن مازاد و اجور آنها، مالیات 
معوق، مالیات بر ارزش افزوده، شناسایی و وصول خسارات و جرائم بخش دولتی ظرفیت های 
درآمــدی خوبی در اســتان وجود دارد که بعضا مورد غفلت قرار گرفته و باید دســتگاه های 
اجرایی در این خصوص اهتمام و اقدامات قانونی لازم را به عمل آورند،  با اشاره به اهمیت و 
نقش بالای درآمدهای مالیاتی در بودجه کل کشــور و بیان موارد و مصادیقی از فرار مالیاتی 
در اســتان، تصریح کرد: در صورت تسریع و تســهیل فرآیندهای رسیدگی و وصول و اجرا و 
استفاده از ظرفیت دستگاه های همکار می توان عقب ماندگی این بخش را در زمان باقی مانده 
جبران کرد.وی پیشــنهاد داد: علاوه بر ردیف های درآمدی مندرج در بودجه اســتانی، سایر 
ردیف های ملی که در اســتان وصول می شــوند مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد و از دستگاه 

های اجرایی متولی دعوت به عمل آید.

معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان خبر داد؛

حضور 5۰۰۰ سمن در جشنواره ملی اتفاق
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان و دبیر شورای عالی جوانان و جوانان کشور شرایط 

برگزاری جشنواره ملی اتفاق را تشریح کرد.
علیرضــا رحیمی روز جمعه در حاشیه برگزاری جشــنواره ملی اتفــاق در تبریز در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: برای چهارمین بار شاهد برگزاری این جشنواره هستیم. این جشنواره 
در ۳1 استان کشور و در مرحله استانی در هفته تشکل های اجتماعی برگزار شد و بر اساس 
آن 4۰۰ تشــکل استانی انتخاب شدند و در حاشیه این جشنواره هم نمایشگاه دستاوردهای 

سمن ها ایجاد شد.
وی ادامــه داد: بیش از 5۰۰۰ ســمن جوانان در این رویداد شــرکت کرده اند که از 4۰۰ 
تشکل های برتر در استان ها قدردانی شده است . مرحله ملی این رویداد با حضور این تشکل ها 
ارزیابی شــده و در دو سطح جوانان برتر و جوانان شایسته تقدیر در شهر تبریز طی سه روز، 

۲5 بهمن ماه لغایت ۲8 در حال برگزاری است.
معاون امور جوانان و دبیر شورای عالی جوانان و جوانان کشور گفت: در رویداد جشنواره ملی 
سمن ها، از 1۰ سمن برتر جوانان در سطح ملی با حضور وزیر ورزش و سایر مقامات کشوری 
قدردانی کرد خواهد شد که این سمن ها اغلب در حوزه های محیط زیست، کارهای خلاقانه و 

نوآورانه، ازدواج و جوانی جمعیت و... فعالیت می کنند.

خبر

 اســتاندار آذربایجان شرقی از آمادگی این استان 
آبادانی4۰4۰  برنامه های پیشــرفت و  برای اجرای 
خبر داد و گفت: امیدواریم آذربایجان شرقی با توجه 
به ظرفیت های منطقه آزاد ارس، مناطق بوم گردی 
و موقعیت همســایگی با کشــورهای آذربایجان و 
ارمنســتان به عنوان اســتان پایلــوت برای اجرای 

برنامه های پیشرفت و آبادانی4۰4۰ قرار گیرد.
بهرام سرمست در جلسه ستاد آبادانی و پیشرفت 
4۰4۰ منظومه روســتایی که در محل استانداری 
برگزار شــد، بر حمایت دولــت و حاکمیت از مردم 
آذربایجان شــرقی تاکید و تصریــح کرد: مردم این 
خطه در طــول تاریخ معاصر همــواره برای نظام، 
ایــران، اسلام و انقلاب مردمانی وفــادار و فداکار 
بوده اند و در این راســتا انتظار دارند متناســب با 
جایــگاه تاریــخی آذربایجان و تبریــز از نعمات و 
حمایت های دولتی برخوردار باشــند ولی متاسفانه 
تبریز به عنوان شهر اولین ها جایگاه تاریخی خود را 

در سال های گذشته از دست داده است.
وی ســهم دولت در اقتصاد استان را بسیار ناچیز 
عنوان و اظهار کرد: بخش خصوصی سهم بالای 94 
درصدی در اقتصاد استان را دارد که سرمایه گذاری 

دولتی نیز باید متناسب با آن باشد.
وی با بیان اینکه ما نمی خواهیم شهرســتان های 
اســتان را بــر دیگــری ترجیــح دهیــم ولی هر 
شهرستان ظرفیت منحصربفرد خود را دارد، افزود: 
صنعت  گردشگری،  زمینه های  در  آذربایجان شرقی 
و معدن ظرفیــت بسیار بــالایی دارد که اگر کنار 
همدیگــر قرار دهیم پازل توســعه اســتان تکمیل 

خواهد شد.
وی بــر جبــران عقب ماندگی آذربایجان شــرقی 
در ابعــاد اقتصــادی، صنعتی و تولیــدی تاکید و 
خاطرنشــان کرد: امیدواریم با اجــرای برنامه های 
پیشــرفت و آبادانی4۰4۰ عقب ماندگی اســتان در 

سال های گذشته جبران شود.

مدیر کل صمت آذربایجان شــرقی اعلام کرد: صادرات 9 ماهه امسال 
در گروه کالایی فرش و صنایع دستی 4۳ درصد نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته افزایش یافته است.
صابر پرنیان در گفت و گو با ایرنا با اشــاره به اینکه صادرات این گروه 
کالایی از ۲۳4 هزار دلار در 9 ماهه سال گذشته به ۳۳5 هزار دلار در 9 
ماهه امسال رسید اظهارکرد: هر چند بیشترین افزایش صادرات استان 
در این گروه کالایی اتفاق افتاده اســت اما این گروه کمترین سهم را از 

کل صادرات استان دارد.
وی با بیان اینکه بیشــترین ســهم صادرات اســتان مربوط به گروه 
فــراورده ها و صنایع معدنی اســت، گفت: صــادرات این گروه از 4۳۷ 
میلیون و ۶9 هزار دلار به ۶۰۲ میلیون و 8۰۶ هزار دلار رسیده اســت 

که افزایش ۳۷.9۲ درصدی را نشان می دهد.
پرنیــان گفــت: پس از ۲ گروه کالایی یاد شــده بیشــترین افزایش 
صادرات اســتان مربوط به گروه کالایی کشاورزی با ۳4.8۶ درصد رشد 
اســت که از 1۳8 میلیون و 91۲ هزار دلار در 9 ماهه سال گذشته به 

18۷ میلیون و ۳4۳ هزار دلار در 9 ماهه امسال رسید.
وی بــا بیان اینکه گروه کالایی فراورده هــای نفتی و پتروشیمی در 
ردیف آخر رشــد صادرات اســتان با ۲5. ۶9 درصد افزایش قرار گرفته 
اســت، اعلام کرد: صادرات این گروه از ۲1۲ میلیون و 94۷ هزار دلار 

در سال گذشته به ۲۶۷ میلیون و ۶51 هزار دلار در سال جاری رسید
پرنیان از افزایش ۳۰ درصدی ارزش کل صادرات اســتان در 9 ماهه 
ســال جاری خبر داد و گفت: صادرات اســتان از یــک میلیارد و 118 
میلیون و 549 هزار دلار در سال گذشته به یک میلیارد و 455 میلیون 

و ۲۳8 هزار دلار در سال جاری افزایش یافت.
کاهش 41 درصدی واردات مواد پتروشیمی و پایه نفتی

مدیر کل صمت آذربایجان شــرقی همچنین از کاهش 41 درصدی 
واردات مواد پتروشیمی و پایه نفتی به اســتان در 9 ماهه امسال نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته خبر داد و گفت: واردات این مواد از 4۶ 

میلیون و ۳41 هزار دلار در ســال گذشــته به ۲۷ میلیون و 1۷۶ هزار 
دلار در سال جاری کاهش یافته است.

وی با اعلام اینکــه در زمینه واردات کالاهای صنعتی و ماشین آلات 
به اســتان 18 درصد افزایش اتفاق افتاده اســت؛ افزود: واردات بخش 
صنعــت از 8۶۰ میلیون و ۶۳5 هزار دلار به یک میلیارد و 19 میلیون 

دلار رسیده است.
پرنیان در عین حال از کاهش ۲۶ درصد واردات مواد و صنایع معدنی 
خبــر داد و گفت: واردات این گروه کالایی از 1۶9 میلیون و 9۳۰ هزار 
دلار در 9 ماهه ســال گذشــته به 1۲4 میلیون و ۶85 هزار دلار در 9 

ماهه امسال کاهش یافته است.
وی با اشــاره به اینکه بیشــترین افزایش واردات به استان در مدت 
یاده شــده در زمینه کالاهای کشاورزی روی داده است، گفت: واردات 
ایــن گروه کالایی از 1۶9 میلیــون و ۲۰5 هزار دلار به ۳4۶ میلیون و 
889 هزار دلار افزایش یافته اســت که افزایش 1۰5 درصدی را نشان 

می دهد.
پرنیان ارزش کل واردات اســتان را در 9 ماهه امســال یک میلیارد و 
518 میلیون و ۲94 هزار دلار اعلام کرد و گفت: نســبت به واردات 9 
ماهه سال گذشته به ارزش یک میلیارد و 518 میلیون و ۲94 هزار دلار 

۲1.84 درصد افزایش یافته است.

ســردار حمید علینقیان پور  درجمع خبرنگاران با گرامیداشــت آغاز 
چهل و ششمین ســالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، اظهار داشت: جامعه 
ای امن، نیاز به پلیس هوشــمند دارد، هوشــمندی یکی از شــعارهای 
امســال فراجا اســت که بحمدلله اقدامات خوبی در این خصوص انجام 
شــده و کنفرانس دوســالانه بررسی کاربرد هوش مصنوعی در فعالیت 
های انتظامی با رویکرد راه و راهور بعنوان قدم اول در اسفند ماه برگزار 

می شود.
وی پیرامون اقدامات پیشگیرانه پلیس فتا استان در برخورد با مجرمان 
فضای مجازی گفــت: پلیس فتای اصفهان از ابتدای ســال تا کنون ۷ 
هزارسایت مجرمانه که درفضای مجازی اقدام به اغوا و فریب شهروندان 
می کردند را شناســایی و گردانندگان آنها نیز دستگیر و تحویل مراجع 
قضائی شــدند همچنین در این مدت بیش از ۲8 هزارســایت مجرمانه 
که در اســتان اصفهان دسترسی قضائی به آنها وجود نداشت شناسایی، 
مسدودســازی و برای برخورد قضائی با آن ها به مراکز قضائی سراســر 

کشور اعلام جرم شد.
فرمانده انتظامی اســتان اصفهان با اشــاره به رصد با دقت کســب و 
کارهای اینترنتی توسط پلیس فتا، تصریح کرد: علاوه بر اقدامات نظارتی 

و قانونی، جلسات آگاه سازی عمومی، تهیه و انتشار محتواهای آموزشی 
و اطلاع رســانی در زمینه فضای مجازی به مردم عزیز و کاربران فضای 
مجــازی انجام که بازتاب خوبی داشــته و در کنتــرل جرایم اینترنتی 

موفقیت آمیز عمل شده است.
 مقام ارشد انتظامی استان در اشاره به اقدامات معاونت وظیفه عمومی 
اســتان اصفهان، خاطر نشــان کرد: بیش از 15 هزار مشــمول توسط 
معاونــت وظیفه عمومی اصفهان به مراکز آمــوزش اعزام و برنامه های 
خاصی نیز برای سروسامان دادن وضعیت مشمولان غایب در نظر گرفته 

شده که بیشتر برنامه ها ایجابی هستند.
وی درباره موتور ســواری بانوان گفت: اســتفاده از وسایل نقلیه بدون 
داشــتن گواهی نامه رانندگی جرم اســت وتفاوت جنسیتی هم در این 
مورد نداریم. مجوز صدور گواهی نامه به بانوان خارج از اختیارات پلیس 

است. اما با هر راننده بدون گواهی نامه برخورد قانونی می شود
ســردار حمید علینقیان پورســردار علینقیان پور بــه عملیات پلیس 
استان در مقابله با سوداگران مرگ اشاره کرد و افزود: 1۳تن مواد مخدر 

در یازده ماه گذشته کشف و ضبط شده است. 
او از کاهش 1۳درصدی وقوع ســرقت و افزایش 1۶درصدی کشــف 

ســرقت ها خبر داد و یادآور شد: در برخی از ســرقت ها تا صد درصد 
کاهش داشته ایم. 

ســردار علینقیان پور به گزارش اجرای طرح محله محور بعنوان یک 
طرح ملی که از اصفهان آغاز شــد، پرداخت و گفت: با استفاده از 15۰۰ 
نفر متنفذین و معتمدین محلی، اســاتید، بسیجیان و همکاری کلانتری 
ها، طرح امنیتی محله محور در 154 محله کلان شــهر اصفهان برگزار 
شد. در قالب این طرح، بالغ بر ۲هزار نفر بواسطه درخواست های محلی، 
شناسایی و دســتگیر شدند. ۶۲ عملیات کشفیات و 1۰۳ موتورسیکلت 
کشــف شدند. 1۳۳ خودرو ســرقتی نیز از دیگر کشفیات ما در محلات 

است. 
او در بحــث جرایم کودکان و توجه به رویکرد تخصصی در این مورد، 
اظهــار کرد: اقدامــات تادیبی و جرایم کیفری بــرای کودکان بزهکار و 
مرتکب جرم در حال اجرا اســت. همچنین، اقداماتی در برنامه انتظامی 
برای فعالیت تخصصی پلیس کودکان در حال پیگیری است. ضمن آنکه 
در حال حاضر، در هر بخش تعدادی از همکاران، دوره ها و آموزش های 
برخورد با کــودکان و نحوه رسیدگی به پرونده هــای آنان که متفاوت 

است را دیده اند.  

با برگزاری نخستین جلسه شــورای اجرایی سومین دوره خانه احزاب 
آذربایجان شــرقی، رییس و ســایر اعضای هیات رئیســه در دوره جدید 

فعالیت این نهاد تعیین شدند. 
به گزارش ایرنا، در ســال اول فعالیت دوره جدید این نهاد که مدیریت 
آن بر عهده طیــف اصلاح طلبان قرار دارد، حســن پورعظیم از مجمع 

ایثارگران به عنوان رییس انتخاب شد.
رحیم جهانی از حزب موتلفه اسلامی نایب رییس ، امیرعباس سلطانپور 
از انجمن اسلامی معلمان دبیر، هوشــنگ قلی پور از حزب اتحاد اسلامی 
خزانــه دار و علی داننده از جمعیــت اسلامی فرهنگیان به عنوان منشی 

هیأت رئیسه خانه احزاب استان تعیین شدند .
حســن پورعظیم، رییس دوره جدید خانه احزاب استان در این جلسه، 
گفت: شورای اجرایی خانه احزاب آذربایجان شرقی 11 نفر عضو دارد که 
پنج نفر آن ها از بین طیف هــای اصولگرا، همین تعداد نیز از طیف های 

اصلاح طلب و یک نفر به طور مشــترک از سوی هر دو طیف در مجمع 
عمومی خانه احزاب انتخاب می شوند.

وی با اشاره به ســایر منتخبین دوره سوم شورای اجرایی خانه احزاب 
اســتان درمجمع عمومی، افزود: در مجمــع عمومی اخیر، آقایان کامبیز 
مشوق از حزب پیشــرو اصلاحات، بهزاد فرزامفرد از حزب ندای ایرانیان 
طیف اصلاح طلبان، محمد رســولی ســاعی از جمعیت حامیان انقلاب 
اسلامی، اصغرنعلبندی پور از جمعیت رهپویان انقلاب اسلامی، حســن 
زارع پور از جمعیت جوانان انقلاب اسلامی طیف اصولگرایان و همچنین 
با رأی اکثریت داوود حســن پورکهنمویی از سازمان عدالت و آزادی به 
عنوان نفر یازدهم شــورای اجرایی خانه احزاب اســتان از سوی ۲ طیف 
اصلاح طلــب واصولگرا و رضا عظیم آذری از حزب اسلامی کار به عنوان 

بازرس خانه احزاب استان انتخاب شده اند.
وی بــا بیان اینکه این نهاد برای مدت ۲ ســال فعالیــت خود را آغاز 

کرده اســت، ادامه داد: خانه احزاب استان نهادی مدنی، غیردولتی دارای 
شــخصت حقوقی مستقل و متشــکل از نمایندگان احزاب و گروه های 
سیــاسی پروانــه دار بوده و با هدف تلاش در جهت ایجاد فضای ســالم 
و قانونمنــد سیاسی و تعمیق بینش سیاسی، ارتقاء و گســترش فرهنگ 
حــزبی و فعالیت گروهی در جامعه در راســتای اجــرای اصل ۲۶ قانون 

اساسی فعالیت می کند.
پورعظیم، اهتمــام جهت تامین امنیت فعالیت های سیاسی و نهادینه 
کردن آن در استان، تقویت روحیه تعاون و همکاری میان احزاب و گروه 
های سیاسی، اهتمام جهت تقویت بنیه مالی احزاب در چارچوب قوانین، 
دفاع از حقوق قانونی احزاب، حمایت علمی، آموزشی و اطلاع رســانی از 
احزاب، تلاش برای حاکمیت ضوابــط قانونمند بر رقابت های سیاسی و 
پذیــرش داوری بین احزاب و گروه هــای سیاسی از اهداف مهم فعالیت 

خانه احزاب آذربایجان شرقی عنوان کرد.

افزایش ۴۳ درصدی صادرات فرش و صنایع دستی از آذربایجان شرقی

فرمانده انتظامی استان اصفهان مطرح کرد:
جامعه امن و پاک نیازمند تحقق پلیس هوشمند است

اعضای هیأت رئیسه سومین دوره خانه احزاب آذربایجان شرقی مشخص شدند

آمادگی آذربایجان شرقی برای اجرای برنامه های پیشرفت و آبادانی ۴۰۴۰  
استاندار اعلام کرد
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آگهی ماده ۳ و ۱۳ آیین نامه تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی  

هیــات  مــورخ ۱۴۰۳٫۱۰٫۱8  برابــر رای شــماره ۱۴۰۳6۰۳۱۳۰۰5۰۱۳۳69 
موضــوع قانــون تعییــن تکلیف وضعیــت ثبتــی اراضی ســاختمانهای فاقد  ســند 
رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی نقــده تصرفــات مالکانــه و بلا معــارض متقاضی:  
۱- ششــدانگ یــک بــاب ســاختمان بــه مســاحت 7۳/۱5 متــر مربــع بــه شــماره 
ــده  ــک نق ــت مل ــوزه ثب ــی ح ــک اصل ــی از ی ــلاک 7۳/۱886/۱5267 فرع پ
بخــش۱۱ ارومیــه بنــام گلســتان فیضــی شــبانلو   فرزند حکمعلــی واقــع در نقده.
لــذا بــه منظــور اطــلاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه ۱5 روز آگهــی 
مــی شــود در صورتیکــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی 
اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی به مــدت دو 
مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت 
یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی 
تقدیــم نماید.بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول 

اعتــراض طبــق مقــررات ســند صــادر خواهــد شــد .
شناسه اگهی ۱87527۱

تاریخ انتشار نوبت اول  :۱۴۰۳/۱۱/27
تاریخ انتشار نوبت دوم  :۱۴۰۳/۱2/۱۳

سجاد پورحیدر  -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نقده 

آگهی ماده ۳ و ۱۳ آیین نامه تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی  

هیــات  مــورخ ۱۴۰۳٫۱۱٫۱۰  برابــر رای شــماره ۱۴۰۳6۰۳۱۳۰۰5۰۱5267 
موضــوع قانــون تعییــن تکلیف وضعیــت ثبتــی اراضی ســاختمانهای فاقد  ســند 
رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی نقــده تصرفــات مالکانــه و بلا معــارض متقاضی:  
۱- ششــدانگ یــک قطعــه بــاغ بــه مســاحت ۴۱2۳ متــر مربــع بــه شــماره پلاک 
۳۳2 فرعــی از ۳۳ اصلــی حــوزه ثبــت ملــک نقــده بخــش۱۱ ارومیــه بنــام ابوبکر 

خاکــی  فرزنــد عبدالــه واقــع در نقــده قریــه قره قصــاب  .
لــذا بــه منظــور اطــلاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه ۱5 روز آگهــی 
مــی شــود در صورتیکــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی 
اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی به مــدت دو 
مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت 
یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی 
تقدیــم نماید.بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول 

اعتــراض طبــق مقــررات ســند صــادر خواهــد شــد .
شناسه اگهی ۱87755۴- م الف 2۱9

تاریخ انتشار نوبت اول  :۱۴۰۳/۱۱/27
تاریخ انتشار نوبت دوم  :۱۴۰۳/۱2/۱۳

سجاد پورحیدر  -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نقده 

آگهی ماده ۳ و ۱۳ آیین نامه تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی  

هیــات  مــورخ ۱۴۰۳٫۱۱٫۱۰  برابــر رای شــماره ۱۴۰۳6۰۳۱۳۰۰5۰۱5268 
موضــوع قانــون تعییــن تکلیف وضعیــت ثبتــی اراضی ســاختمانهای فاقد  ســند 
رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی نقــده تصرفــات مالکانــه و بلا معــارض متقاضی:  
۱- ششــدانگ یــک قطعــه زمیــن مزروعــی بــه مســاحت ۱۰۰۰۰ متــر مربــع بــه 
ــده بخــش۱۱  ــک نق ــت مل ــی حــوزه ثب ــلاک 925 فرعــی از ۳6 اصل شــماره پ
ارومیــه بنــام علــی ســاعی فرزنــد حســین واقــع در نقــده قریــه دولــت آبــاد  .

لــذا بــه منظــور اطــلاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه ۱5 روز آگهــی 
مــی شــود در صورتیکــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی 
اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی به مــدت دو 
مــاه اعتــراض خــود را بــه ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت 
یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی 
تقدیــم نماید.بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول 

اعتــراض طبــق مقــررات ســند صــادر خواهــد شــد .
شناسه اگهی ۱877586- م الف 22۰

تاریخ انتشار نوبت اول  :۱۴۰۳/۱۱/27
تاریخ انتشار نوبت دوم  :۱۴۰۳/۱2/۱۳

سجاد پورحیدر  -رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نقده 
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پیشنهاد گنجاندن واحد درسی شهریار 
شناسی در دانشکده های ادبیات 

شمالغرب کشور
رییس هیــات امنــای خانه موزه 
امنا،  این هیات  کرد:  اعلام  شــهریار 
واحــد درسی  گنجاندن  پیشــنهاد 
شهریار شــناسی در دانشکده های 
ادبیات شمالغرب را ارائه کرده است

به گزارش ایرنــا از روابط عمومی 
شــهرداری تبریز، علی اصغر شــعر 
دوســت در برنامه شب شهریار شــعر ایران که در جریان هفته فرهنگی 
تبریز در پایتخت برگزار شــد، با بیان اینکه اشــعار استاد شهریار زوایای 
محتــوم زیادی دارد که با خواندن مجــدد آن به می توان پی برد، اظهار 
کرد: ما برای شناســاندن شهریار ملک سخن کم کاری کردیم و جا دارد 

ابعاد مختلف این شعر پرآوازه کشور به جوانان معرفی شود.
وی تســلط به اشــعار شــاعران معاصران داخلی و خارجی را از دیگر 
علل جاودانه شدن اشعار شــهریار ملک سخن دانست و گفت: مجموعه 
حیدربابایه سلام استاد شــهریار ، توصیف گر سختی فضای زمخت زمانه 

معاصر خویش بود.
شعردوســت اظهار کرد: عشــق و تعهد واقعی شاعر به مفاهیم و عقاید 
مهم ترین عامل جاودانگی اثر هنری می شود به طوری که جادوانه و همه 
گیر شــدن شــعر "علی ای همای رحمت" نمایان ارادت قلبی به مولای 

متقیان است.
وی همچنین یادآور شــد: در راســتای اجرای طرح توسعه خانه موزه 
استاد، این خانه موزه به پژوهشکده ای بنام استاد شهریار تبدیل می شود

وی اعلام کرد: طبق تاکیدات رییس جمهور و همت شــهرداری تبریز، 
شهریور ماه سال آینده کنگره بین المللی بزرگداشت استاد شهریار برگزار 

خواهد شد.
شهریار در مکتب موسیقی ایرانی بزرگ شده است

جواد کریم نژاد پژوهشــگر تبریزی هم با بیان اینکه شــهریار از دوران 
کودکی در مکتب موسیقی ایرانی بزرگ شده است، افزود: استاد شهریار 
به همراه رودکی و فرخی از جمله شــاعران کشــور هستند که آشنا به 

موسیقی نیز بوده اند.
نشست شب شعر شــهریار ایران در دومین روز از هفته فرهنگی تبریز 

با حضور علاقه مندان این حوزه در تالار ایوان شمس تهران برگزار شد.

مهلت فراخوان اجرا در تماشاخانه سنگلج 
تمدید شد

مهلت فراخوان اجرایی تماشاخانه 
سنگلج برای اجرای عمومی نمایش 
در ســال 14۰4 تا ۳۰ بهمن تمدید 

شد.
به گزارش ایرنا از دفتر رسانه اداره 
تماشــاخانه  نمایشی،  هنرهای  کل 
ســنگلج بــا توجه بــه اســتقبال 
هنرمندان نمایش ایرانی از این فراخوان و درخواست های مکرر برای تمدید 
مــدت زمان ثبت نام، همچنین با در نظر گرفتن ایام برگزاری جشــن ها و 
جشــنواره های فجر، مهلت ثبت نام درخواســت اجرای عمومی را تا پایان 

بهمن ماه جاری تمدید کرد.
تماشاخانه سنگلج تنها سالن اداره کل هنرهای نمایشی است که به طور 
اختصاصی به نمایش ایرانی می پردازد؛ با هدف تقویت و ترویج تئاتر ملی و 
نمایش های ایرانی و همچنین ترغیب جوانان و دانشجویان تئاتر به این گونه 
نمایشی، فراخوان خود را در دو بخش حرفه ای و دانشــجویی منتشر کرده 

است.
در بخــش حرفــه ای، کارگردانانی کــه دارای هویت و ســابقه مؤثر و 
مشخص در عرصه نمایش به خصوص نمایش های ایرانی هستند می توانند 
پیشــنهادهای خود را در قالب طــرح کلی )حداکثر تا یک ماه بعد از ارائه 
اولیه؛ نمایشــنامه کامل نگاشته شــود( مُلهَم از متون کهن، فرهنگ عامه، 

اسطوره ها و موضوعات اجتماعی معاصر ارائه دهند.
در این فراخوان آمده است که کارگردانان شاخص می توانند با بهره گیری 
از شیوه هــای اجرایی نمایش ایرانی بر روی متون کلاسیک یا مدرن غربی 
و یــا با طرح قصه های جدید در راســتای معاصرســازی الگوهای کهن و 

بازشناخت تئاتر ملی، پیشنهاد اجرایی خود را ارائه دهند.
در بخش دانشــجویی نیز آمده اســت که دانشجویان علاقه مند به حوزه 
نمایش های ایرانی، با شــرط اینکه نویسنده یا کارگردان یا گروه بازیگران 

دانشجو باشند می توانند پیشنهاد خود را در این بخش به ثبت برسانند.
بدیهی است پایان نامه های ارائه شده توسط گروه های نمایشی دانشگاه های 

کشور در اولویت خواهند بود.
در این فراخوان آمده است که کارگردانان حرفه ای متقاضی باید حداقل 
۳ نمایــش و هر نمایش را با حداقل 15 اجرا در تماشــاخانه های حرفه ای 
تئاتر تهران روی صحنه برده باشــند. بدیهی است گروه های شهرستان به 

شکل موردی بررسی خواهند شد.
کارگردانان متقاضی در هر بخش می توانند تا ۳۰ بهمن ماه ســال جاری، 
پس از ثبت نام در ســایت تماشــاخانه ســنگلج و دریافت کد رهگیری، 
نمایشنامه و درخواست های خود را در ایام هفته، غیر از شنبه ها، در ساعت 

1۷ تا ۲۰ به تماشاخانه سنگلج ارائه کنند.
فرم تقاضای اجرای نمایش در تماشــاخانه ســنگلج از طریق ســامانه 
https://sangelaj.theater. اینترنتی تماشاخانه ســنگلج به آدرس

ir قابل دریافت است.
بدیهی اســت که مطالعه دقیق متن فراخوان، شرایط و نحوه ارسال آثار 

ضرورت دارد.
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آئین نخستین اکران فیلم »آتش و گلستان« به کارگردانی 
علی رویین تن عصر روز پنجشــنبه در سالن سینماتوگراف 

موزه سینما برگزار شد.
به گــزارش ایرنا از روابط عمومی موزه سینما، در ابتدای 
این مراســم عــلی رویین تن کارگردان فیلم در ســخنانی 
کوتاه گفت: خوشــحالم که در شب تولد امام زمان)عج( در 
موزه سینمای ایران کــه گنجینه فیزیکی معنای سینمای 
ایران است، فیلم مستند داســتانی »آتش و گلستان« که 
درباره شــهید هادی ســاخته شده برای نخســتین بار به 
نمایش درآمد. افتخار می کنم این فیلم در جایی به نمایش 
درمی آید که نمایانگر هویت و ثبات فرهنگی کشور ما است

وی ادامــه داد: نام مــوزه سینما باید با نــام چهره های 
برجسته و بزرگان جنگ مزین می شد تا همگان متوجه این 

گنجینه های نهان و افتخارات شوند.
روئیــن تن ادامــه داد: فیلم »آتش و گلســتان« درباره 
ســتایش، فتوت و مردانگی است. احســاس می کنم که بر 
خلاف موارد فیزیکی کــه می توان آن را در موزه نگهداری 
کرد، معنا و فرهنگ مردانگی را باید در قالب آثار سینمایی 

به نمایش گذاشت.
وی یادآور شــد: از مسئولین موزه سینما تشکر می کنم، 
زیرا زمانی که متوجه شدند رزمنده های کشور قرار است در 
موزه سینما حاضر شوند، به آن ها به رسم یادبود شاخه های 
گل نرگــس اهــدا کردند. این فیلم قرار بود در شــب دوم 
جشــنواره فیلم فجر در بخش ویژه نمایش داده شود اما به 
دلیل مشــکل فنی انجام نشد و من بسیار ناراحت بودم. اما 

خوشبختانه امشب فرصتی برای اکران این فیلم مهیا شد.
فاطمــه محمدی مدیرعامل موزه سینما نیز ضمن عرض 
خوش آمدگویی به حاضران گفت: خدمت آقایان فریدزاده، 
حناچی و خانواده محترم شهدا و دوستداران هنر خیرمقدم 
عــرض می کنم. همچنین میلاد منجی بشــریت حضرت 
صاحب الامر)عــج( را تبریک می گویــم. از آقای رویین تن 
سپاســگزارم که مــوزه سینما را برای نمایــش فیلم خود 

انتخاب کردند.
گفتنی اســت در پایان نمایش فیلم »آتش و گلســتان« 
علی رویین تن از رزمنده هــای دوران دفاع مقدس دعوت 

کرد تا روی سن حاضر شوند.
در این مراســم افرادی همچون رائد فریــد زاده رئیس 
سازمان سینمایی، علیرضا اسماعیلی مدیرکل دفتر ریاست 
ســازمان سینمایی، پیروز حناچی شــهردار سابق تهران، 
محمدرضا عرب، علی شــاه حاتمی، محســن علی اکبری، 
رهبر قنبری، حجت قاسم زاده اصل، امیر تاجیک، محمود 
منتظری.عــلی نوری. اکبــر نوجوان. فرخــاد طلوع کیان. 
مرتضی پارســائیان، فیروز دولت آبــادی، محمد تیموری، 
هم رزمان شــهید هادی، بازیگــران، عوامل فیلم و... حضور 

داشتند.

رونمایی »آتش و گلستان« با حضور رئیس سازمان سینمایی 
در موزه سینما

»مریم مومــن« بازیگــر سینما، تئاتــر و تلویزیون 
می گوید: یک مدت زمان طولانی اســت که نتوانستم 
زیاد به سینما بروم اما سینمای کمدی به نظر من باید 

طنز موقعیت باشد نه طنز لودگی.
مریــم مومن که این روزها مشــغول ایفای نقش در 
نمایــش »راه خروجی نیســت« به کارگــردانی طاها 
محمدی و تهیه کنندگی حسین اســماعیلی در عمارت 
نوفل لوشــاتو است، در گفت و گو با خبرنگار سینمایی 
ایرنــا در این باره که تعریف شــما از سینمای کمدی 
چیســت و آیا آثار سینمایی که در حال اکران هستند 
آثــار کمدی به این معنا محســوب می شــوند، اظهار 
داشت: بازیگر است که باید این نوع طنز را با بازی خود 
به مخاطب برساند و خیلی چیزهای دیگر در آن دخیل 
است؛ مثل متن خوب و بازیگرهای خوب و درجه یک

کارهای کمدی برای من قابل احترام است
مومن گفت: ایــن نوع کارها برای مــن خیلی قابل 
احترام هستند و مخاطب از نظر من با توجه به شرایط 
جامعــه به این نــوع کارها یعنی سینمــای کمدی و 
سینمای طنز نیاز دارد. مردم یک ساعت یا یک ساعت 
و نیمی از این فضای دارک )تاریک( دور می شوند و من 

خیلی می پسندم.
وی از آخریــن کارهــای کمدی که اخیــرا دیده به 
»مفت بر« و »هتل« اشــاره کرد و در این باره که کدام 
یک از این آثار مطابق با تعاریف از یک سینمای کمدی 
است، اظهار داشت: من همه این کارها را دوست دارم. 
چون متن ها، متن های جذابی هســتند. البته کارهای 

همکاران من اســت و بــرای من خیــلی قابل احترام 
هستند.

سینمای کمدی باید حرفی برای گفتن داشته باشد
این بازیگر سینما، تئاتــر و تلویزیون تصریح می کند 
که سینمای کمــدی همچنین باید حرفی برای گفتن 
داشته باشد. البته شــاید مانند تئاتر نشود ولی خیلی 
از حرف هــا را در قالب طنز به مخاطب ارائه می کند و 
تلاش سینماگران بر این اســت که علاوه بر شاد کردن 
فضای جامعه حقایقی را نیــز در این قبیل کارها بیان 

کنند.
مومن می گوید: نمی شود تلاش همکاران و فیلمسازان 
در ساخت چنین آثاری را نادیده گرفت و این کارها هم 

قابل تقدیر هستند.
او در عین حال بــدون عنوان کردن نام اثر، از ایفای 
نقش در یک سریال نمایش خانگی خبر داد. مومن این 
را هم را گفت که در جشــنواره فجر امســال با یک اثر 
حضور دارد و یک کار دیگر هم قرار بود به جشــنواره 

بیاید که نرسید.

سینمای کمدی باید طنز موقعیت باشد نه لودگی

عصرآزادی/ سرویس فرهنگی:
 ))آموزش شــناخت احساســات براســاس رویکردهای 

طرحواره درمانی و DBT و.....((
))با موضوع: آشــنایی با احساسات، این کارگاه با محتوای 
]]احساس شــادی[[ از طریق  بازی درمانی، قصه درمانی، 
نمایش خلاق، گفت و گوی فعال و....(( با حضور روانشناس 
بالیــنی و طرحواره درمانگر و مــدرس مهارت های زندگی 
و بازی درمانگر کــودک و نوجوان ))فرنــاز عباسیان(( در 

فرهنگسرای رسانه تشکیل شد.
عصرآزادی آنلاین - علیرضا نیاکان؛ شــادی یکی از 
احساســات بنیادی و مهم در زندگی انسان است که تأثیر 
زیادی بر رشــد و توســعه فردی، به ویژه در دوران کودکی 
دارد. احســاس شــادی می تواند تأثیــرات مثبت زیادی بر 
سلامــت روان، روابــط اجتماعی و حتی سلامت جســمی 

کودک داشته باشد.
تاثیر شادی بر احساسات کودک:

رشــد عاطفی و اجتماعی: کودکان زمانی که احســاس 
شــادی دارند، معمولًا اعتماد به نفس بالاتری پیدا می کنند 
و توانــایی بیشــتری در برقراری ارتباطــات اجتماعی پیدا 
می کننــد. این حس به آنها کمک می کند تا روابط مثبت با 
دیگران برقرار کنند و مهارت های اجتماعی مثل همکاری و 

همدلی را یاد بگیرند.
کاهــش اســترس و اضطراب: زمانی کــه کودک در یک 
محیط شــاد و مثبت رشــد می کند، کمتر بــا اضطراب و 
استرس مواجه می شود. احساس شادی در کودکان به آن ها 

کمک می کند تا با مشکلات و چالش ها بهتر کنار بیایند.
تقویت حافظه و یادگیری: تحقیقات نشــان می دهند که 
وقتی کودکان شاد هســتند، توانایی بهتری برای یادگیری 
دارند و اطلاعــات را بهتر به یاد می آورنــد. در محیط های 
شاد، کودکان به طور طبیعی کنجکاوتر می شوند و این باعث 

می شود که بهتر و سریع تر یاد بگیرند.
نقش والدین در تاثیر احساسات:

ایجاد محیطی امن و حمایتی: والدین نقشی اســاسی در 
ایجاد محیطی شــاد و امن برای کــودک دارند. زمانی که 
کودک در محیــطی حمایتی و پرمحبت بزرگ می شــود، 
احســاس امنیت کرده و راحت تر می تواند احساسات خود 
را ابراز کند. این به رشــد احساسات مثبت در کودک کمک 

می کند.
مدل ســازی رفتارهای شــاد: والدین به عنوان مدل های 

رفتــاری کودکان عمل می کنند. زمانی که والدین شــادی 
و مثبت اندیشی را در زندگی خود نشــان می دهند، کودک 
بیشــتر به این احساسات تمایل پیدا می کند و از آن ها الگو 
می گیرد. به عبارت دیگر، رفتار و احساسات والدین به طور 

مستقیم بر احساسات کودک تأثیر می گذارد.
توجه بــه نیازهای عاطفی کــودک: یــکی از مهم ترین 
نقش های والدین این است که نیازهای عاطفی کودک خود 
را شناسایی کرده و به آن ها پاسخ دهند. اگر کودک احساس 
کند که مورد توجه و عشــق قرار دارد، احتمالًا احســاس 
شادی بیشتری خواهد داشت. این نوع توجه والدین می تواند 
به کودکان کمک کند تا احساسات مثبت تری تجربه کنند 

و در آینده نیز به شیوه ای مشابه به دیگران رفتار کنند.
فرناز عباسیان _در مجموع، شــادی احساس قدرتمندی 
است که می تواند به طور مستقیم بر رشد عاطفی، اجتماعی 
و شــناختی کودک تأثیر بگذارد و والدین نقش حیاتی در 

ایجاد و حفظ این شادی دارند.
احســاس شادی نقش مهمی در رشــد و توسعه کودکان 
دارد. این احساس نه تنها به تقویت روابط اجتماعی و اعتماد 
بــه نفس کودک کمک می کند، بلکه بر کاهش اســترس و 
افزایش توانایی های یادگیری نیز تأثیرگذار اســت. والدین 
بــا ایجاد یک محیط امن، محبت آمیز و شــاد، می توانند به 
شکل چشمگیری بر احساســات کودک تأثیر بگذارند و به 
آن ها کمک کنند تا رفتارهای مثبت و شــاد را الگو بگیرند. 
در نهایت، حمایت عاطفی والدین می تواند پایه گذار سلامت 

روانی و عاطفی کودک در آینده باشد.

برگزاری سلسله کارگاه های مهارت های زندگی، با حضور روانشناس کودک 
“فرناز عباسیان”

معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در پاسخ به گلایه مندی حسین 
علیزاده درباره نامگذاری روز ســوم جشنواره چهلم موسیقی فجر نوشت: تقدیم 
اجراها و یا تقدیر و ادای احترام به بزرگانی چون شــما وظیفه ماست، اگر چه از 

ما مکدر باشید.
به گزارش خبرنگار موسیقی ایرنا،  ســومین روز چهلمین جشنواره بین المللی 
موسیقی فجر به پاس نقش برجســته استاد حسین علیزاده در ارتقای موسیقی 
ایرانی، به این موسیقیدان، آهنگساز، پژوهشگر و نوازنده تار و سه تار تقدیم شد اما 

این نامگذاری گلایه مندی این استاد پیشکسوت را به همراه داشت.
علیزاده با انتشــار متنی با بیان اینکه »همه  افتخارم در موسیقی ایران همواره 
عدم حضور در جشــنواره موسیقی فجر بوده اســت«، نوشــت: من از هر گونه 
بزرگداشت از طرف ارگان های حکومتی بی نیاز هستم و پیوسته سپاس گزار مردم 
آگاهی ام که بی دریغ پشتیبان هنر و هنرمندشان در هر شرایطی بوده اند. با عشق 

و احترام به ایران سرافراز و هنرمندان آزاده.
نــادره رضایی معاون امور هنری وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در پاســخ به 
گلایه مندی این هنرمند پیشکســوت با انتشار متنی در صفحه شخصی خود در 
فضای مجازی نوشت: هنرمند گران مایه، جناب استاد حسین علیزاده از گلایه ها 
و دغدغه های دلســوزانه جنابعالی و برخی دیگــر از هنرمندان عزیز آگاهیم و به 
شــما حق می دهیم که از ما و جشنواره به عنوان نماینده و نماد مدیریت هنری 

کشور گله مند باشید.
وی افزود: تقدیم اجراها و یا تقدیر و ادای احترام به بزرگانی چون شــما در هر 
حال وظیفه ماســت و دوســتتان می داریم اگر چه از ما مکدر باشید. امیدواریم 
و مایه افتخار اســت در ادامــه بتوانیم به  گونه ای عمل کنیــم که بخشی از این 
دغدغه هــا و رنجیدگی ها قدم به قدم جای خود را به خوش بینی و اعتماد بدهد. 
در هر گام این مسیر دشــوار، خود را نیازمند یاری هنرمندان اندیشه ورزی چون 

شما می دانیم.
بــه گزارش ایرنا، سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی نیز درباره 
نامگذاری روزهای جشــنواره های فیلم، تئاتر و موسیقی فجر در ســال جاری به 
نام یکی از مفاخر و هنرمندان پیشکســوت این حوزه ها در راستای تحقق آشتی 
و وفاق ملی و بیانیه حسین علیزاده درباره نامگذاری روز سوم جشنواره موسیقی 
فجر به نام او گفت: نامگذاری روزها در جشنواره های فجر به نام یکی از هنرمندان 
بــه نام حوزه های تئاتر، فیلم و موسیقی، جلوه ای از ارتباط با پیشکســوتان پیدا 
می کند و با این نگاه، این روزها نامگذاری ها می شــوند، البته نگاه هنرمندان عزیز 
ما هم محترم است و تلاش خواهد شد که با ارتباطات بیشتری که پدید می آید، 

همدلی ها افزوده شود.

چهلمین جشــنواره بین المللی موسیقی فجر به دبیری رضا مهدوی، ریاســت 
احمد صدری و مدیریت اجرایی محمدعلی مرآتی، به همت معاونت امور هنری و 
همکاری دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، انجمن موسیقی ایران و 
بنیاد فرهنگی هنری رودکی ۲۳ تا ۲9 بهمن امسال با بخش های رقابتی )جایزه 
باربد( و غیررقابتی با موضوع و محوریت وفاق ملی در تهران و ۲۰ اســتان کشور 

برگزار می شود.
معرفی و تقدیر از آثار برگزیده هنرمندان موسیقی ایران، اعتلای هنر موسیقی 
و ارتقای ســطح ســلیقه و فرهنگ شــنیداری مخاطبان، مراقبت از هویت ملی 
مبتنی بر آموزه های آیینی و ایرانی، تقویت و حمایت از هنر خلاق به  ویژه ایده و 
اجراهای صدا و موسیقی نســل جوان و شناسایی و تحکیم فرم و محتوای کیفی 

برای گونه های مختلف موسیقی از اهداف این دوره از جشنواره است.
روز نخســت این جشــنواره به پاس یک عمــر فعالیت هنری اســتاد فرهاد 
فخرالدینی در حوزه موسیقی، پژوهش، تالیف، آهنگسازی و رهبری ارکستر ملی 

و تلاش برای ارتقای موسیقی به این استاد پیشکسوت تقدیم شد.
روز دوم چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر، به پاس تلاش های استاد 
هنگامه اخوان در تعلیم و تدریس آواز و ارتقای هنر خوانندگی و روز ســوم این 
جشنواره به پاس نقش برجسته استاد حسین علیزاده در ارتقای موسیقی ایرانی، 
به این موسیقیدان، آهنگســاز، پژوهشــگر و نوازنده تار و ســه تار به این اساتید 

تقدیم شد.
همچنیــن روز چهارم چهلمین جشــنواره بین المللی موسیــقی فجر به پاس 
فعالیت های استاد فوزیه مجد موسیقیدان، آهنگساز موسیقی کلاسیک و مدرن، 
اتنوموزیکولوگ و پژوهشــگر برجســته موسیقی ایران در گــردآوری و مدیریت 
بخــشی از موسیقی نواحی و اقوام ایرانی و دارای تالیفات و مقالات ارزنده، به این 

هنرمند تقدیم شده است.

ســفیر اسپانیا، ایران را کشور پهناور و بسیار متنوعی با سنت های قوی و مستقل 
دانست و گفت: تلاش می کنم سهمی در معرفی فرهنگ غنی ایرانی به مردم کشورم 

داشته باشم.
به گزارش ایرنــا از روابط عمومی چهلمین جشــنواره بین المللی موسیقی فجر، 
آنتونیو ســانچس بندیتو گاسپار سفیر کشور اســپانیا در ایران، از مهمانان اجرای 
دنیل کاسارس گیتاریست فلامنکو در بخش بین المللی جشنواره موسیقی فجر بود

ســفیر اسپانیا در ایران درباره شــناخت خود از کاسارس گفت: کاسارس از شهر 
مالاگا اســت و ما همشهری هستیم. از همان نوجوانی که اولین جایزه اش را در 1۶ 

سالگی گرفت، او را می شناسم و با تک نوازی هایش آشنا هستم.
گاســپار درباره اجرای کاسارس در چهلمین جشــنواره بین المللی موسیقی فجر 
بیان کرد: اجرای ســولوی گیتار فلامنکو، یکی از ســخت ترین اجراها در موسیقی 
اســپانیا است و نوازنده باید بسیار چیره دســت باشد تا بتواند با این مهارت، اجرای 
تک نفره داشته باشــد. با شناختم از موسیقی کشــورم، می توانم بگویم که اجرای 
کاســارس عالی بود و می خواهم به مســئولان جشنواره فجر تبریک بگویم و بسیار 

خوشحالم که او را دعوت کرده اند.

وی یادآور شد: دنیل نماینده خوبی برای موسیقی فلامنکو اسپانیا است و امیدوارم 
این آخرین بار نباشد که به ایران می آید. حیف است که از ایران می رود. اگر بیشتر 

می ماند حتماً از مهمان نوازی معروف ایرانی لذت می برد.
سفیر اسپانیا در ایران پس از دیداری کوتاه با کاسارس گفت: با اینکه سال هاست 
کاسارس را می شناســم اما پیش از این هرگز او را ندیده بودم و خوشحالم که این 
دیدار، در یک فضای هنری و در ایران اتفاق افتاد. دوست داشتم دنیل کمی بیشتر 

می ماند تا با فضای فرهنگی و هنری ایران بیشتر آشنا می شد.
گاسپار درباره جشنواره موسیقی فجر افزود: این جشنواره، بسیار خوب بود و من 
دیدم که مردم زیادی از اجرای گیتاریســت مشهور کشــورم لذت می برند و حتی 
برخی از آنها به زبان اسپانیایی صحبت می کردند. انتظار نداشتم شناخت از موسیقی 

اسپانیا در ایران این قدر بالا باشد.
وی اظهار داشــت: موسیقی می تواند در تبادل فرهنگی بین دو کشور موثر باشد 
و فرهنگ های مختلف را به یکدیگر نزدیک کند. با خانواده ام در اجرای کاســارس 
حضور داشــتم و خانواده های ایرانی زیادی را دیدم که باهم در سالن حضور دارند و 
این برایم بسیار جذاب بود. حتی خیلی از جوانان را دیدم که به شــدت احساساتی 

شده بودند.
سفیر اسپانیان در ایران یادآور شد: زبان موسیقی طوری است که نیازی به کلام 
نــدارد و نوازنده و مخاطب، با ملیت ها و فرهنگ های مختلف، می توانند حرف هم را 

از طریق موسیقی و کلًا هنر، بفهمند.
گاســپار در مورد شــناختش از موسیقی و موسیقیدانان ایــرانی بیان کرد: از هر 
بخش، کمی می دانم. زیرا ایران کشــور پهناور و بسیار متنوعی است که سنت های 
قوی و مستقلی در اقصی نقاط خود دارد و من هنوز در حال کشف هستم. امیدوارم 
در این سال هایی که مهمان شما هستم، بتوانم سهمی در معرفی این فرهنگ غنی 

به کشورم داشته باشم.

پاسخ معاون امور هنری وزارت فرهنگ به حسین علیزاده
تقدیر از شما وظیفه ماست هر چند مکدر باشید

سفیر اسپانیا در ایران:
شناخت بالای ایران از موسیقی اسپانیا


